
سخنگوی دولت در واکنش به نقدهایی که نسبت به موضعگیری های دولتمردان از 
جمله درباره وضعیت خزانه در آغاز به کار دولت مطرح می  شود، تأکید کرد که اولویت 
دولت پاســخگویی به ناقدان و به مردم اســت، اما درباره بانیان وضع موجود، نه تنها 

مردم نقد آنان را برنمی تابند، بلکه آنان باید نسبت به وضع موجود پاسخگو باشند.
علی بهادری جهرمی روز گذشته در نشست خبری خود با خبرنگاران، درباره برخی 
اظهار نظرها نسبت به وضع خزانه در آغاز به کار دولت سیزدهم، با اشاره به اینکه خزانه 
در آن زمــان مقروض بود، اظهار کرد: احتمال می  دهم آقای محمدباقر نوبخت، چون 
رئیس سازمان برنامه و بودجه بود و نه رئیس خزانه، از وضع خزانه اطلاع نداشت، اما 
واقعیت این است که دولت در حال حاضر دارد تعهدات متعددی را که از گذشته باقی 

مانده است تسویه می  کند.
سخنگوی دولت با اشاره به اینکه بخشی از مسائل خزانه، تخصیص بدون اعتبار بود، 
افزود: به آقای نوبخت توصیه می  کنم از همکاران خودش در دولت گذشته جویا شود 
که در نخســتین جلسه شان با آقای رئیسی چه نکاتی مطرح شد. بهادری جهرمی در 
پاسخ به سؤال دیگری درباره نقدهایی که نسبت به انتصابات دولت مطرح می  شود، با 
تأکید بر اینکه دولت اولویت و محور خود را کار برای مردم قرار داده و درگیر حواشی 
نمی شود، اظهار کرد: این دولت از نقد استقبال می کند و اگر جایی یا تصمیمی نیاز به 
اصلاح داشته باشد، دولت حتماً از آن استقبال می  کند، اما باید میان بانیان وضع موجود 
و بدنه اجتماعی تفکیک قائل شــد، زیرا حامیان وضع موجود در مقام نقادی نیستند، 
بلکه باید پاسخگو باشند. او همچنین با اشاره به اینکه دولت آقای رئیسی در چهارچوب 
برنامه های خود عمل خواهد کرد، تصریح کرد: دولت بنا ندارد با دادن وعده های شعاری 
و مطالبی که قابل تحقق نباشــد، اعتماد مردم را ســلب کند. تلاش دولت این است 

که از همه سلایق و مدیران، به شرط سلامت و توانایی در حل مسأله، کمک بگیرد.
 عدالت؛ محور بودجه 1401

ســخنگوی دولت در ادامه، هدفگذاری دولت در بودجه 1401 را رشد 8 درصدی 
عنــوان و تأکید کرد که دولت با در پیش گرفتن رویکردهایی مانند »خط قرمز بودن 
هر تصمیم یا اقدامی که منجر به تورم شــود«، »منع خلق پول از ســوی بانک ها« و 

»ایجاد ثبات اقتصادی« تلاش می  کند زیرساخت های لازم را فراهم کند تا خود مردم 
رشد اقتصادی 8 درصدی را رقم بزنند.

وی، ایجاد صندوق پیشرفت و عدالت در بودجه با اعتبار 175هزار میلیارد تومانی 
را از دیگر زمینه های تحقق رشــد اقتصادی دانســت و گفت: عمــوم برنامه و اهداف 
دولت در بودجه با کمک بخش خصوصی و مشــارکت آنان محقق می  شــود که برای 
این منظور، علاوه بر ایجاد صندوق پیشــرفت و عدالت، تخفیف مالیاتی 25 درصدی 
برای بنگاه های تولیدی و کسب وکارهای خرد درنظر گرفته شده است، ضمن اینکه با 
طراحی سازوکارهایی تلاش می  شود تا از فرارهای مالیاتی، بویژه بخش هایی که سهمی 

در تولید کشور ندارند، جلوگیری شود.
بهادری جهرمی با اشاره به اینکه در حوزه عمرانی با منابع تعریف شده شاهد یک 
تحرک جدی در فعالیت های عمرانی در ســال آتی خواهیم بود، تأکید کرد: دولت به 
دنبال کلنگ زنی جدید نیســت، بلکه کارویژه خود را تکمیل طرح های نیمه تمام قرار 
داده است، به همین دلیل امیدواریم سال آینده شاهد یک جهاد سازندگی در تکمیل 
طرح های نیمه تمام باشــیم. سخنگوی دولت، کاهش 15 درصدی هزینه های جاری 
دولت را یکی دیگر از ویژگی های بودجه 1401 برشمرد و افزود: حذف فقر مطلق رویکرد 
دیگر دولت در بودجه اســت، در این زمینه، دریافتی افراد تحت پوشــش کمیته های 
امداد و بهزیستی، دو برابر میزان افزایش حقوق کارمندان خواهد بود. همچنین تشکیل 
صندوق مسکن محرومان در جهت تحقق عدالت اجتماعی رویکرد دیگر دولت است.

دو برابر شدن هزینه های طرح های مربوط به منابع آب، آغاز اجرای 2 میلیون مسکن 
در سال آینده و برنامه ریزی برای افزایش ظرفیت پالایشگاهی کشور، از دیگر محورهای 
بودجه بود که بهادری جهرمی به آن اشاره کرد. سخنگوی دولت درباره افزایش حقوق 
نیز با اشاره به اینکه این افزایش حقوق، به صورت پلکانی اما به نفع کم درآمدها طراحی 
و پیش بینی شده است، اضافه کرد: متوسط افزایش حقوق کارکنان دولت، 10 درصد 
است، به این ترتیب که پایین ترین دریافتی ها 29 درصد افزایش خواهند داشت و بالاترین 
دریافتی ها تا 6 درصد خواهد بود که یک روند کاهشی را نشان می  دهد، همچنین حداقل 

حقوق 4 میلیون و 500 هزار و حداکثر نیز 35 میلیون تومان خواهد بود.
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 گروه فرهنگی: وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در دیدار با سفیر کشور رومانی در 
تهران با تأکید بر گسترش روابط همه جانبه میان دو کشور از نگاه ویژه ایران در 

سیاست خارجی خود به تعمیق فعالیت های فرهنگی خبر داد.
آن طور که در سایت روابط عمومی وزارت فرهنگ آمده، محمدمهدی اسماعیلی 
در دیدار با »لیرلا کارمن گرکو« درباره گسترش بیش از پیش روابط دو کشور در 
حوزه های فرهنگی و هنری اظهار امیدواری کرد و گفت:»دولت جدید ایران که 
ماه های آغازین خود را سپری می کند در کنار توجه به اولویت های اقتصادی، توجه 

ویژه ای به حوزه فرهنگ دارد.«
اسماعیلی افزود: »جمهوری اسلامی ایران علاوه برمؤلفه های اقتصادی، سیاسی 
و امنیتی که دارد، کشوری کهن و با سابقه چند هزار ساله فرهنگی و تمدنی است 
و به دلیل دارا بودن ظرفیت های بزرگ فرهنگی، نگاه ویژه ای به تعمیق روابط و 
فعالیت های فرهنگی در سیاست خارجی خود دارد.« وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
در بخش دیگری از گفته های خود با اشاره به پیشینه روابط ایران و رومانی ادامه داد.

فرهنگــی: طبق آخرین نشســت نمایندگان مؤسســات 
موسیقی ومدیران سالن ها با سرپرست معاونت امور هنری و 
سرپرست دفتر موسیقی به منظور تصمیم گیری نهایی برای 
از سرگیری اجراهای موسیقی، سرانجام تصمیم برآن شد 
کنسرت های موسیقی در تهران هم از سر گرفته شود و بر 
اساس همین جلسات و صحبت ها و توافق هایی که با ستاد 
ملی مقابله با کرونا انجام گرفته بود این برنامه ها با ظرفیت 
کل سالن میزبان مخاطبان باشد و البته دفترموسیقی هم 
اعلام کرده بود درخواستی هم برای دریافت مجوز اجراهای 
موسیقی پاپ، دستگاهی و کلاســیک به این مرکز ارسال 
شده و درحال بررسی است. اما تازه ترین اخبار حکایت از آن 

دارد برنامه کنسرت ها در تهران متوقف شده است.
محمدحســین توتونچیان تهیه کننده و کنسرت گذار در 
گفت و گو با مهر اعلام داشــت: »براســاس آنچه در روال 
برگزاری کنســرت ها انجام می گیرد، درخواست برگزاری 
کنسرت ها پس از تأیید رسمی دفتر موسیقی وزارت فرهنگ 
و ارشاد اســلامی به اداره اماکن ارائه می شود. اما متأسفانه 
طی روزهای گذشته با وجود تعداد زیاد تقاضاها که ازسوی 
تهیه کنندگان و برنامه گذاران از سوی دفتر موسیقی به اداره 
اماکن رسیده،این مجموعه با اعلام اینکه ستاد ملی مقابله با 
کرونا مخالف برگزاری کنسرت هاست فعلًا صدور مجوزها 
را متوقف کرده است. امیدوارم دوستان در ستاد ملی مقابله 

با کرونا پاسخ لازم را به ما بدهند.«
او درادامه بیان داشته: »اکنون در وضعیتی قرار داریم که تا 
عدم حصول پاسخ مثبت از سوی ستاد مقابله با کرونا هیچ 
مجوزی از سوی مراجع ذی صلاح برای برگزاری کنسرت ها 
صادر نشــده و ما کماکان منتظر اعلام نظر ســتاد مقابله 
با کرونا برای برگزاری اجرای زنده هســتیم که از چندی 
قبل خبرهای خوب برگزاری آن مخاطبان و علاقه مندان 
موسیقی را خوشــحال کرده بود. در همین چند روز خبر 
دارم که نامه های درخواستی بســیاری از برگزارکنندگان 
کنسرت ها از دفتر موسیقی وزارت ارشــاد به اداره اماکن 
سرازیر شده اما در این مرحله موفق به کسب مجوز نهایی 

نشده اند.«
این کنسرت گذار اشاره دارد: »تمامی آنچه به آن اشاره کردم 
به دلیل احترامی است که همه هنرمندان و دست اندرکاران 
برگزاری کنسرت ها به آن متعهد هستند و در چهارچوب 
ایام سوگواری شــهادت حضرت فاطمه)س( نیست و هر 
آنچه اشاره شد درباره اجراهای زنده پس از این ایام عزیز و 

گرانقدر است که امیدوارم به نتیجه مطلوبی برسد.«

نگاه ویژه ایران به تعمیق روابط 
فرهنگی در سیاست خارجی

توقف در اجرای 
کنسرت های تهران

فریال مستوفی
عضو هیات نمایندگان اتاق ایران

نسبت به گسترش
 بی اخلاقی ها باید حساس بود

ســلامت فکر همانند سلامت جسم از ارکان اساســی سعادت و خوشبختی 
انســان بوده و بیماری فکر نیز همانند امراض جســمانی به نســبت شدت و 
ضعفی که دارد مایه تیره روزی بشراســت. همچنان که بدن با ابتلا به امراض 
جســمانی بیمار می شــود، فکر هم در اثر آلودگی به ســیئات اخلاقی بیمار 
می شــود و همان طورکه وقتی عضوی از اعضای بدن بیمار شد، بر اثر بیماری 
از فعالیت طبیعی باز می ماند، فکر انســان هم که مرکز اراده اوســت هنگام 
بیماری دچار سوء انتخاب شــده و به مسیرهای ناصحیح سوق می یابد. با این 
تفاوت که بیماری فکر انســان را به اعمال خلاف اخلاق واداشــته و موجب 
آزار و اذیت دیگران می شــود، حتی گاهی مفاسد جبران ناپذیر به بار می آورد. 
خداوند متعال تمامی اعضای بدن و غرایز و تمایلات فطری انســان را از روی 
مصلحت آفریده و با اراده حکیمانه خویش به هریک وظیفه ای را محول کرده 
است که به نوبه خود در اداره زندگی، ادامه حیات و تأمین سعادت بشر سهمی 
برعهده دارند. اندام انســان، همچنین فکر و غرایز و تمایلات فطری تا زمانی 
که مسیر طبیعی خود را طی کرده و طبق نظام خلقت و سنت آفرینش عمل 
می کنند، آدمی از نعمت سلامت و سعادت برخوردار است اما موقعی که نظم 
طبیعی یکی از این اعضا برهم می خورد یا کاهــش می یابد به میزان تأثیری 
که در مجموعه بدن دارد، ســلامت انسان را مختل می سازد و بیماری نسبی 

به وجود می آورد.
غرایز و تمایلات، همچنین فکر انســان که به فرمان اراده عمل می کنند و کار 
خوب و بدشان بستگی به نیت و اراده فرد دارد، اگر دارای ملکات حمیده بوده 
و از تربیت صحیح برخوردار باشــند، در مقام تصمیم گیری به موازین حق و 
فضیلت پایبند خواهند بود و بروزاتشان پسندیده و مطلوب است. اما اگر فکر، 
غرایز و تمایلات آدمی مبتلا به بیماری شــود در جهــت اقناع خواهش های 
نفس معیارهــای عقل و دین را نادیــده گرفته و قوای انســان را در مجرای 
ناصحیح و خــلاف مصلحت وی به کار می اندازنــد. در چنین وضعیتی رفتار 
انسان مایه رنج خود و ناراحتی دیگران است و دایم در معرض پستی و سقوط 
قرار دارد. کســی که بد دیگران را می خواهد و اطرافیان را مورد هتک حرمت 
و تحقیر قرار می دهد دچار بیماری فکر و روح اســت. منشأ بیماری فکرو روح 
نیز ملکه شدن خصلت های بد و مذموم اســت که آثار و تبعات آنها به مراتب 
خطرناکتر و زیانبارتر از بیماری های جسم است. با این تفاوت که بیماری های 
جسمی را می توان با برنامه های درمانی مهار کرد اما بیماری های فکر و ذهن 
به آسانی قابل مهار نیست. عوارض بیماری جسمی اغلب گریبانگیر فرد بیمار 
اســت اما بیماری اخلاقی دامنگیر جامعه اســت. حتی گاهی عامل به وجود 
آمدن فتنه های بزرگ شده و موجبات بدبختی جمعی را فراهم می آورد. اغلب 
جرم و جنایات و آلام و مصایب اجتماعی از فکر فاسد سرچشمه می گیرد. چه 
بســیار کســان که در نتیجه فکر بیمار بندگی خدا را رها کرده و بنده هوی و 
هوس شده و در نتیجه از فضایل اخلاقی بی نصیب مانده اند. این بیماران برای 
نیل به جاه و مقام، قدرت و ثروت، کامیابی و لذت جویی و... به هر عمل خلاف 
اخلاق و مغایر با اصول انسانی دست می زنند و در راه رسیدن به تمنیات خود 
از ارتکاب هر جــرم و جنایتی ابا ندارند. در صورت گســترش بیماری فکری 
معلوم نیســت جامعه دچار چه فلاکتی خواهد شــد! اما می توان پیش بینی 
کرد که اصول اخلاقی تضعیف و ای بســا متزلزل شــود. زیرا گسترش فساد 
با منشــأ  فکر بیمار آسیب بســیاری را بر جامعه تحمیل کرده و ریشه عدل و 
انصاف، حق و فضیلت و مهر و محبت را می خشــکاند. در نتیجه نا امنی، ظلم، 
خشــونت و... سیطره خواهد یافت که با فلسفه آفرینش در تضاد آشکار است. 
این روزها این خطر در کمین جامعه ما نشســته و در نتیجه رواج فکر بیمار و 
معطوف به مادیات، جهات معنوی و اخلاقی رو به کمرنگ شدن گذاشته و از 
فراوانی افرادی که برای اصول متعالی اخلاق ارج و قربی قائل بودند و در راه آن 
قدم برمی داشــتند کاهش یافته است. هراز چندی شاهد غارت اموال کسانی 
هستیم که براثر سانحه تصادف آسیب دیده اند. دیدن چنین صحنه هایی روح 
انسانیت را به درد می آورد و خبر از حاکمیت یافتن فکر بیمار و تضعیف اخلاق 
دارد. پدیده ای که اگر درمقابل آن ســکوت اختیار شود دامنگیر سایر اقشار 

شده و امنیت و اعتماد عمومی را سلب خواهد کرد.

شناسه آگهی : 30971236335 /9  - الف
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

 ایده روز
 پنجشنبه  1400/09/25

شماره : 1263

ســرانجام از نخســتین لایحــه بودجه 
دولت ســیزدهم رونمایی شــد. بودجه ای 
کــه با وجود حملاتی که به آن می شــود، 
از نگاه کارشناســان، نکات مثبت بسیاری 
دارد. دولت درلایحه خود سعی کرده است 
تا درآمدهای خود را براساس منابع پایدار 
اســتوار کند و در ســوی دیگر، با کاهش 
هزینه ها، تــراز عملیاتی بودجه و درنهایت 
کســری بودجه را مهارکند. بر اساس لایحه 
بودجه ســال 1401 کل کشــور، ســقف 
کل بودجه کشور در ســال آینده بیش از 
3600 هــزار میلیارد تومان اســت که از 
این رقم 2200 هزار میلیارد تومان بودجه 
شــرکت های دولتی و 1500 هزار میلیارد 
تومان بودجه عمومی دولت است. همچنین 
منابــع عمومی بالغ بر 1370 هزار میلیارد 
تومــان و درآمد اختصاصــی وزارتخانه ها، 
133 هزار میلیارد تومان لحاظ شده است. 
منابع بودجه عمومی دولت در لایحه بودجه 
سال آینده در مقایسه با قانون بودجه سال 
1400 رشــدی هفــت درصدی را نشــان 
می دهد کــه حکایت از عــزم دولت برای 
مهار غول نقدینگی و تورم در اقتصاد دارد. 
بر اساس اعداد و ارقام لایحه بودجه 1401 
دولت ســیزدهم تصمیم دارد ســال آینده 
880 هزار میلیارد ریال انواع اوراق مالی و 
اسلامی منتشر کند که این میزان 445 هزار 
میلیارد ریال کمتر از بودجه 1400 است. 
دولت ســیزدهم واگذاری دارایی های مالی 
ســال 1401 را حدود 299 هزار میلیارد 
تومــان برآورد کرده که 128 هزار میلیارد 
تومان کمتر از قانون بودجه امسال است. بر 
همین اساس میزان تملک دارایی های مالی 

نیز نسبت به قانون بودجه 1400 از حدود 
182 هــزار میلیارد تومان بــه 155 هزار 
میلیارد تومان کاهش یافته اســت. بررسی 
لایحه بودجه 1401 نشــان می دهد که با 
حرکت به ســمت منابع پایدار، درآمدهای 
مالیاتی سال آینده حدود 62 درصد بیشتر 
از قانون بودجه امســال برآورد شده است. 
دولت سیزدهم برای بودجه عمومی کشور 
که شامل منابع )درآمدهای نفتی، مالیات 
و...( و مصــارف )هزینه های جاری، بودجه 
عمرانــی و...( حدود 1372 هــزار میلیارد 
تومــان برآورد کرده اســت. ایــن رقم در 
مقایســه با قانون بودجه 1400 حدود صد 
هزار میلیارد تومان بیشــتر اســت. ســال 
گذشته میزان بودجه عمومی دولت 1277 

هزار میلیارد تومان بسته شده بود.

کمترین رشد اعتبارات هزینه ای در 
14 سال اخیر

در میــان بخش های مختلــف بودجه، 
یکی از نکات برجســته و مهم، مهار رشد 
جهشــی هزینه هاســت. درحالی که رشد 
هزینه هــای جاری در بودجه ســال جاری 
نسبت به ســال 1399 حدود 111 درصد 
بوده است، درلایحه ســال آینده هزینه ها 
تنها 5 درصد رشــد داشته است. در قانون 
بودجه سال 1399 بودجه هزینه ای بیش از 
436 هزار میلیارد تومان بوده است که در 
قانون بودجه سال جاری و پس از تغییرات 
متعدد این رقم به بیش از 918 هزار میلیارد 

تومان افزایش یافت که رشد 110.7 درصد 
را نشــان می دهد. این درشرایطی است که 
درلایحه بودجه سال آینده هزینه های دولت 
به بیش از 965 هزارمیلیارد تومان رسیده 
است که تنها 5 درصد افزایش یافته است.

بررسی میزان رشــد هزینه های جاری 
نشان می دهد که  دربودجه های ســنواتی 
رشد اعتبارات هزینه ای در لایحه سال آینده 
کمترین رقم از ســال 1387 تاکنون بوده 
اســت. تنها درسال 1386 رشد هزینه های 
جاری با 4 درصد کمتر از لایحه پیشنهادی 
دولت سیزدهم بوده است. بر این اساس در 
دهه 1390 هزینه های دولت در بودجه روند 
صعودی داشته است که در سال جاری و در 
قالــب قانون بودجه 1400 بالاترین رکورد 

را با رشــد 111 درصدی به نام خود ثبت 
کرده اســت. طبق این گزارش در ســال 
1390 هزینه های جاری دولت 23 درصد 
رشد داشته است که در سال بعد این میزان 
به 13 درصد رسید. اما درسال 1392 نرخ 
رشد هزینه های جاری به 27 درصد جهش 
کرد. درسال های 1393 و 1394 نیز رشد 
هزینه ها روی 17 درصد ثابت ماند تا اینکه 
درسال 1395 با رشــد دوباره این نرخ به 
22 درصد افزایش یافت. درســال 1396 و 
1397 به ترتیــب هزینه های جاری دولت 
19 و 16 درصد رشــد داشــت، رقمی که 
در بودجه ســال 1398 به 20 درصد و در 
بودجه 1399 به 24 درصد رسید. در قانون 
بودجه سال جاری هزینه های جاری با رقم 
918 هزارمیلیارد تومانی 111 درصد نسبت 

به سال قبل رشد کرد.

آثار اقتصادی کاهش هزینه ها
همان گونه که دولت سیزدهم در بخشنامه 
بودجه 1401 نیزتأکید کرده است، انضباط 
مالی یکی از رویکردهای اصلی اســت که با 
هدف کنترل رشــد نقدینگی، فراهم کردن 
بسترهای رشد اقتصادی 8 درصدی و مهار 
تورم در دســتور کار قرار گرفته اســت. در 
همین راســتا، دولت با نگاهی واقع بینانه به 
اعداد و ارقام بودجه جلوی رشــد جهشــی 
هزینه ها را گرفته است. اگر قرار بود که روند 
صعودی هزینه های دولت همانند سال جاری 
ادامه یابد، با اعدادی به مراتب بالاتر از آنچه 
دولت پیشــنهاد داده روبــه رو بودیم که در 
نهایــت به تورمی غیرقابل کنترل و فشــار 

و تنگی معیشت برای مردم منجر می شد.

دولــت کــم هزینه

در لایحه بودجه 1401، درآمدهای حاصل از نفت و فرآورده های آن، 
381 هزار میلیارد تومان پیش بینی شــده که مبنای آن متوسط فروش 
1.2 میلیون بشــکه نفت در روز با قیمت هر بشــکه به طور متوسط 60 
دلار است. این بخش از لایحه بودجه سال آتی را می توان در دو قسمت 
بررسی کرد. بخش نخست، قیمت نفت است. براساس معاملات آتی بازار 
جهانی نفت خام، اکنون قیمت هر بشکه نفت خام حدود 74 دلار است و 
میانگین قیمت نفت در سال 2021 میلادی نیز که حدود دو هفته دیگر 
به اتمام می رســد، 70 دلار در بشکه اســت. پیش بینی  قیمت نفت خام 
برای سال آتی میلادی هم ارقامی بین 60 تا 80 دلار در بشکه را نشان 
می دهد. آژانــس بین المللی انرژی قیمت نفت خام در 2022 را 79.40 
دلار در بشکه تخمین می زند. اداره اطلاعات انرژی امریکا نیز 66.4 دلار 
در بشــکه را میانگین قیمت نفت در ســال 2022 درنظر می گیرد. البته 
پیش بینی هایی نیز در خصوص اوج قیمت ها در سال آتی میلادی وجود 
دارد که از عبور قیمت نفت به فراتر از 100 دلار در بشکه خبر می دهد. 
بــرای مثال، بانک جی پی مورگان پیش بینی کرده اســت که قیمت نفت 
در ســال 2022، با پایان شــیوع ویروس همه گیر کرونا و بهبود شرایط 
اقتصادی به 125 دلار برای هر  بشکه نیز می رسد. بانک جی پی مورگان 
برای ســال 2023 میلادی نیز قیمت 150 دلار در بشــکه را پیش بینی 
می کند که نشــان می دهد چشــم انداز قیمتی 3 مــاه پایانی 1401 نیز 
مثبت اســت. اما لایحه بودجه 1401، بخش دوم مورد بررســی، میزان 
صادرات نفت است. در این باره می توان به گزارش های وزارت نفت و بانک 
مرکزی از میزان صادرات نفت طی ماه های اخیر اســتناد کرد که به نظر 
می رسد دولت سیزدهم راه هایی را برای گسترش بازار نفت حتی با وجود 
فشــارهای خارجی شناسایی کرده است. جواد اوجی، وزیر نفت، یازدهم 
آذرماه در فضای مجازی نوشته بود: »به مجلس شورای اسلامی در مورد 
افزایش قابل توجه فروش نفت، میعانات گازی، گاز صادراتی، فرآورده ها 
و محصولات پتروشیمی و تحقق صد درصدی تعهدات مالی وزارت نفت 
در تبصره 14 گزارش دادم.« این توئیت وزیر نفت و اظهارات اخیر او در 
مورد روند رو به بهبود صادرات نفت کشور در کنار گزارش بانک مرکزی 
از وصول درآمدهــای ارزی نمایی از راهکارهای تحقق بودجه 1401 را 
ترســیم می کند. برای بررسی کارشناسی این موضوع سراغ صاحبنظران 
و کارشناســان داخلی و بین المللی رفتیم. ممدوح ســلامه، اقتصاددان 
بین المللی نفت و استاد اقتصاد انرژی دانشگاه تجارت ESCP اروپا، لندن، 
فریدون برکشــلی، رئیس گروه مطالعات انرژی وین و تحلیلگر بازار نفت، 
مرتضی بهروزی فر، عضو مؤسســه مطالعات بین المللی انرژی، مصطفی 
نخعی، ســخنگوی کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی و حمیدرضا 

صالحی، دبیرکل فدراسیون صادرات انرژی و صنایع وابسته ایران، درباره 
جزئیات نفت در لایحه بودجه 1401 به »ایران« پاســخ می دهند:

قیمت نفت و میزان صادرات، قابل قبول است
ارقام در نظر گرفته شده در لایحه بودجه 1401 از نظر قیمت نفت و 
میزان صادرات، قابل قبول است. به این معنا که با فرضیات سال گذشته 
انطباق دارد. کشــورهای نفتی برای تنظیــم قیمت نفت در بودجه خود 
معمولاً ارقام را کمتر از پیش بینی های سال آتی بازار جهانی نفت در نظر 
می گیرند تا در پایان ســال، اضافه درآمد داشته باشند. اکنون کشورهای 
عضــو اوپک پلاس قیمت نفت در بودجه ســال 2022 میلادی را 60 تا 
70 دلار در نظر گرفته اند. برای مثال، روســیه نفت را با قیمت 60 دلار 

وارد بودجه 2022 کرده است.

اهمیت حجم فروش نفت و وصول درآمد آن در 1401
قیمت نفت در نخســتین لایحه بودجه دولت سیزدهم منطقی است و 
با توجه به روند قیمت ها در یک سال اخیر و پیش بینی هایی که از قیمت 
نفت خام در ســال آتی می شود، می توان گفت که رقم 60 دلار برای هر 
بشکه درست انتخاب شده است و احتمالاً میانگین قیمت در سال 1401 
حدود 70 دلار در بشــکه خواهد بود. امــا در مورد میزان فروش نفت و 
تحقق درآمد آن در ســال آتی، مسائلی وجود دارد که از نظر کارشناسی 
فعلًا امکان بررســی دقیق آن نیست. شــنیده می شود که صادرات نفت 

ایران به 1.5 میلیون بشــکه در روز نیز رسیده است.

پیش بینی های نفتی بودجه 1401 ایران قابل تحقق است
پیش بینی بودجه ایران بر اســاس صادرات 1.2 میلیون بشکه در روز 

و بر اســاس قیمت نفت خام برنت 60 دلار در هر بشــکه قابل دستیابی 
و اجراست.

ایــن ارقام با تقویــت اقتصاد جهانی و افزایــش تقاضای جهانی نفت 
به همان اندازه حمایت خواهد شد. اگر نگرانی ها در مورد نوع جدید ویروس 
کرونا یعنی Omicron نبود، قیمت نفت شاخص برنت می توانست از 85 
دلار در هر بشکه  فراتر رود و حتی قبل از پایان سال  جاری میلادی به 
90 دلار در بشکه برسد. با این حال، قیمت نفت بزودی کاهش های اخیر 
خود را جبران می کند و افزایش خود را از سر خواهد گرفت. گزارش های 
مختلفی از میزان صادرات نفت ایران در شرایط کنونی وجود دارد؛ مبنی 
بر اینکه ایران ممکن است در واقع 1.5 میلیون بشکه در روز نفت صادر 
کند که دو ســوم آن بر خلاف تحریم های امریکا به کشور چین می رود. 
در واقع، ایران هنر کاهش اثرات نامطلوب تحریم ها و خنثی ســازی آنها 
را به کمال رسانده است. بنابراین استناد لایحه بودجه 1401 بر صادرات 
1.2 میلیون بشــکه در روز و قیمت 60 دلار پیشــنهاد بسیار مناسب و 

قابل تحقق است.

جزئیات فروش نفت در لایحه بودجه منطقی است
بــا در نظر گرفتن شــرایط کنونی قیمت نفت خــام و میزان فروش 
نفــت ایران طی ماه های اخیــر، ارقامی که در لایحه بودجه 1401 آمده 
است، منطقی اســت. این ارقام نه بلندپروازانه است و نه خیلی محافظه 
کارانه.  گزارش بانک مرکزی از روند وصول درآمدها نشــان می دهد که 
نرخ بازگشــت ارز نسبت به سال گذشته افزایش داشته است. مفهوم آن 
این اســت که بر اســاس تجربه وزارت نفت و بانک مرکزی توانســته اند 
راهکارهایی را برای صادرات بیشتر نفت و بازگردان منابع حاصل از فروش 
پیدا کنند که سال آتی نیز به تحقق منابع ارزی بودجه کمک خواهد کرد.

قیمت نفت قابل دستیابی و تحقق است
در لایحــه بودجه 1401 فروش 1.2 میلیون بشــکه در روز با قیمت 
هر بشکه به طور متوسط 60 دلار در نظر گرفته شده است. در خصوص 
قیمت نفت، با توجه به تجربه ســال 2021 میــلادی بازار جهانی نفت 
می تــوان گفت که این قیمت قابل دســتیابی و تحقق اســت. اما درباره 
حجم فروش نفت، هنوز نمی توان گفت که لایحه بودجه بدبینانه تنظیم 
شــده است. چراکه شرایط در خصوص حجم فروش نفت و میزان درآمد 
وصولی از این محل در سال 1401 چندان قابل پیش بینی نیست. حتی 
این احتمال نیز وجود دارد که صادرات نفت در ســال آتی بیشتر از 1.2 

میلیون بشکه در روز نیز باشد.

عبور از تحریم محور بودجه 1401

  خبرخبر

مرتضی قدیمی
کارشناس اقتصادی

پیامدهای مثبت کاهش هزینه های دولت را 
بزودی در اقتصاد خواهید دید

هزینه های دولت شامل حقوق و دستمزد هزینه های اجتناب ناپذیر و هزینه های 
جاری دستگاه هاســت. از آنجا که حقوق و دستمزد صرفاً 10 درصد افزایش پیدا 
کرده اســت، هزینه های جاری دســتگاه ها عملًا نه تنها افزایش پیدا نکرده بلکه 
حتی کاهش هم یافته اســت و این اتفاق بســیار خوبی اســت. رشد 5 درصدی 
هزینه ها نشــان می دهد که دولت از شرایط اقتصادی کشور درک درستی داشته 
اســت و کاهش هزینه ها را از خود آغاز کرده اســت. ســال گذشــته شاهد رشد 
صــد درصدی هزینه ها بودیم و دولــت برای تأمین منابع ایــن هزینه ها ناچار به 
چاپ اوراق و اســتقراض از بانک مرکزی شــد و برای تأمین افزایش غیرمتعارف 
هزینه ها 182 هزار میلیارد تومان اوراق منتشــر کرد؛ انتشــار اوراق ضمن اینکه 
هزینه های دولت را تا سال های آینده بالا برد، بدهی های بسیاری برای دولت بالا 
آورد که دولت تا ســال ها باید اصل و ســود این اوراق را بازپرداخت کند و همین 
اقدام بازارهای موازی را تحت الشــعاع خود قرار داد. کاهش هزینه ها در مجموع 
آثار مثبتی در جلوگیری از خلق پول برای جبران کســری بودجه و کاهش تورم 

خواهد داشت.
اقتصاددان و استاد بازنشسته دانشگاه تهران

کاهش هزینه ها کار درســتی اســت که دولت انجام داده و قطعاً و با هدف کنترل 
تورم انجام شــده اســت اما مهم این اســت که این هزینه ها از کجا قرار است کم 
شــود؟ چرا که دولت بدهی بالایی بابت اصل و ســود اوراق برجای مانده از دولت 
قبل را دارد و باید دیــد که کدام هزینه ها را کاهش خواهــد داد. این موضوع که 
دولت در اقتصاد به قانون اساســی بازگردد بسیار مهم است و از نگاه سرمایه داری 
که حاکم بر دولت قبــل بود دوری کند و همان طور که در موضوع کرونا شــاهد 
بودیم دولت اقدام شایســته ای انجام داد و با واردات واکســن آن را کنترل کرد 
برای کنترل فقر و معیشــت مردم نیز اقدام مشــابهی انجام دهد.  ما در شــرایط 
فعلی قطعاً نیازمند کالابرگ هســتیم و دولت اگر بخواهد برای ارز 4200 تومانی 
محدودیت ایجاد کند باید چاره ای برای جبران آن درســبد معیشت مردم داشته 
باشــد؛ در واقع این امکان نباید مانند گذشته در اختیار بخش خصوصی که از آن 
سوء اســتفاده کرده قرار نگیرد.  اینکه گفته شــود دولت تصدی گری نمی کند در 
شرایط جنگ اقتصادی نگاه درستی نیســت و حمایت های یارانه و معیشتی باید 
در بودجه برای جمعیت زیادی که اکنون بر اســاس آمارها زیرخط فقر هســتند 

در نظر گرفته شود.

 ضرورت سازمان دهی ساختار پدافند غیرعامل در صنعت نفت
وزیر نفت بر اهمیت پدافند غیرعامل در صنعت نفت تأکید کرد و خواستار همکاری 
و کمک این سازمان در بخش های مختلف صنعت نفت شد. جواد اوجی در نشست 
با سردار غلامرضا جلالی، رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور بر ضرورت تصویب 
قوانین به منظور اعمال نقش حاکمیتی بر شرکت های واگذارشده به بخش خصوصی 
برای رعایت الزام های پدافند غیرعامل تأکید کرد و گفت: حمایت از سرمایه گذاری 
در صنعت نفت از طریق نوســازی و بازسازی تجهیزات، حفظ و نگهداشت تولید 
و افزایش تولید برای پایداری و تداوم خدمات رســانی ضروری است. وزیر نفت بر 
اهمیت تأمین سوخت نیروگاه های تولید برق و کمک برای رفع چالش های آن با 
همکاری سازمان پدافند غیرعامل تأکید کرد و افزود: خواستار کمک سازمان پدافند 

غیرعامل در زمینه سازمان دهی ساختار پدافند غیرعامل در صنعت نفت هستیم.

 تعطیلی 25 صرافی متخلف توسط بانک مرکزی
بانک مرکزی در راســتای عمل به وظیفه نظارتی خود بر فعالیت شــبکه های 
صرافی مجاز کشــور، از ابتدای سال جاری اقدامات نظارتی را پیاده سازی کرده که 
منجر بــه صدور 248 فقره اخطار، 25 مورد ابطال مجوز و 46 مورد تعلیق مجوز 

برای صرافی های متخلف شده است.
این بانک به منظور افزایش دامنه نظارتی خود بر بازار ارز و برخورد با صرافی های 
متخلف بر اساس ماده 41 دستورالعمل اجرایی تأسیس، فعالیت و نظارت بر صرافی ها 

اقدامات انضباطی را در این باره به عمل آورده است./روابط عمومی بانک مرکزی

 افزایش 120 هزار مگاواتی نیروگاه های کشور تا 1404
معاون برق و انرژی وزارت نیرو گفت: بر اساس برنامه های پیش بینی شده، ظرفیت 
نصب شده نیروگاهی کشور در طول چهار سال آینده به 120 هزار مگاوات و ظرفیت 
خطوط انتقال و فوق توزیع کشور به یک میلیون کیلومتر مدار خواهد رسید که این 
فرایند می تواند باعث تقویت بیش از پیش توان صنعت برق شود. »همایون حایری« 
با اشاره به برنامه های تدوین شده در حوزه برق و انرژی این وزارتخانه تصریح کرد: 
بر این اساس قرار است در طول چهار سال آینده 900 پروژه بزرگ در صنعت برق 
با اعتباری بالغ بر 795 میلیارد تومان اجرا شود. وی همچنین با بیان اینکه در کوتاه 
مدت برای تابستان 1401 نیز برنامه ریزی شده است، خاطرنشان کرد: بر این اساس 
تا تابستان سال آینده 4 هزار و 949 مگاوات از محل واحدهای جدید نیروگاهی و 
1113 مگاوات نیز از محل ارتقای واحدهای حرارتی موجود به ظرفیت نیروگاهی 

کشور افزوده خواهد شد.
معاون برق و انرژی وزارت نیرو ادامه داد: در قالب این برنامه تا ســال 1404 
حدود 35 هزار مگاوات به ظرفیت نیروگاهی جدید افزوده خواهد شد که در این 
راستا 15 هزار مگاوات توسط شرکت برق حرارتی، 10 هزار مگاوات با همکاری 
صنایــع و 10 هزار مگاوات نیــز نیروگاه تجدیدپذیر احداث و به مدار تولید وارد 

خواهد شد./ وزارت نیرو

 تأمین نهاده های دامی مورد نیاز دامداران با »دامدار کارت«
معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی گفت: جامعه دامداران روستایی 
می توانند متناسب با دامی که در اختیار دارند 10، 20 و 50 میلیون تومان تسهیلات 
دریافت کنند. حسین دماوندی در رابطه با »دامدار کارت« اظهار کرد: در راستای 
حمایت های وزیر جهاد کشاورزی از تولیدکنندگان به خصوص تولیدکنندگان بخش 
دام کشور، برنامه ای را به نام »دامدار کارت« در دست اقدام داریم که به دامداران 
جامعه روستایی اختصاص دارد. وی افزود: جامعه روستایی می توانند با دریافت این 
کارت ها به مبلغ 10، 20 و 50 میلیون تومان متناسب با دامی که در اختیار دارند، 
به مکان های تعریف شده برای دریافت نهاده مورد نیاز خود مراجعه کنند. وی افزود: 
»دامدار کارت« با کارمزد یک درصد و با مهلت استفاده یک ساله است تا بخشی از 

نیاز دامداران مرتفع شود./ وزارت جهاد کشاورزی

 گسترش همکاری های اقتصادی ایران با مالی
مدیرکل دفتر عربی و آفریقایی سازمان توسعه تجارت ایران در دیدار با مدیرکل 
آسیای وزارت امور خارجه کشور مالی و سفیر ایران در باماکو بر گسترش همکاری های 
اقتصادی و تجاری جمهوری اسلامی ایران با مالی تأکید کرد. فرزاد پیلتن با اشاره به 
آمادگی شرکت های ایرانی برای اجرای پروژه های خدمات فنی و مهندسی در کشور 
مالی گفت: فرصت همکاری بین دو کشــور در زمینه صادرات محصولات تولیدی 
در حوزه ساختمان، مواد پلاستیکی، آهن و فولاد، دارو و تجهیزات پزشکی، لوازم 
آشپزخانه، روغن های صنعتی، مشتقات نفتی و همچنین ماشین آلات صنعتی وجود 

دارد./ سازمان توسعه تجارت ایران

با تصمیم بانک مسکن، هزینه دریافت وام 
480 میلیون تومانی اوراق گواهی حق تقدم 
به همراه وام جعاله به نصف کاهش پیدا کرد. 
این تصمیم در نگاه اول امیدواری برای افزایش 
قدرت خرید، رشد نسبی معاملات و رونق بازار 
مســکن را ایجاد کرد؛ هرچند بانک مسکن 
حداکثر مدت بازپرداخت تســهیلات مذکور 
را که در حالت معمول 12 ســال است برای 
این نوع  وام به 8 سال کاهش داد. بررسی ها 
نشان می دهد که اقساط ماهیانه این تسهیلات 
حدود 9 میلیون و 800 هزار تومان خواهد بود.

هم اکنون ســوال این است که با وام 480 
میلیون تومانــی در چه مناطقــی از تهران 
می توان خانه خرید؟ در حال حاضر کمترین 
متوســط قیمت مسکن در ارزان ترین منطقه 
تهران یعنی منطقه 18 بالغ بر 14.5 میلیون 
تومان در هر متر مربع است که به طور مثال 
برای یک آپارتمان 50 متری باید 725 میلیون 

تومان هزینه کرد.

آپارتمان 41 متــری در بریانک ۶۳0 
میلیون تومان

اما گزارش های میدانی نشان می دهد که با 
نقدینگی حدود 600 میلیون تومان می توان 
در بعضی محله های جنوبی تهران، آپارتمان 
خرید. به طور مثال روز 24 آذرماه 1400 در 
محله بریانک واحدی 41 متری، 15 ســال 

ســاخت، طبقه ســوم، دارای انباری، بدون 
پارکینگ و آسانســور به مبلغ 630 میلیون 
تومان آگهی شده اســت. در واقع وام 480 
میلیون تومانی 76 درصد قیمت این  خانه را 

پوشش  می دهد.
در محلــه یافت آباد یک واحد 43 متری 
10 ساله در طبقه اول، با پارکینگ و انباری، 
بدون آسانســور به قیمت پیشنهادی 600 
میلیــون تومان فروخته می شــود که 480 
میلیون تومان از این مبلغ را وام اوراق پوشش 
می دهد و بنا به ادعای فروشنده 120 میلیون 

تومان نرخ رهن این واحد است.

احتمال  افزایش 10 درصدی معاملات 
در کوتاه مدت

کارشناســان معتقدنــد در صورتــی که 
قیمتها در بازار مســکن افزایش پیدا نکند، 
رشد معاملات مصرفی از طریق دریافت وام 
اوراق در کوتاه مدت می تواند به افزایش حدود 
10 درصدی معاملات منجر شــود. در واقع 
تصمیم بانک مســکن که در آستانه هشتاد 
و سومین سالگرد تاســیس این بانک اتخاذ 

شد می تواند اثری هرچند اندک بر رونق بازار 
مسکن بگذارد.

مطابق بخشنامه اخیر بانک مسکن، زوجین 
تهرانی می توانند برای خرید یک واحد مسکونی 
کمتر از 25 سال ساخت تا سقف 400 میلیون 
تومان تســهیلات خریــد اوراق به همراه 80 
میلیون تومان وام جعاله از طریق خرید 480 
فقره برگه اوراق تســه دریافت کنند. پیش از 
ایــن برای دریافــت وام 480 میلیون تومانی 
می بایســت 960 فقره برگه اوراق خریداری 
می شد. با این تصمیم در واقع هزینه دریافت 

وام به نصف کاهش پیدا می کند.

تومان  برگ تســه 2۸00  قیمت هر 
افزایش یافت

این بخشنامه تنها پس از یک روز متوسط 
قیمت هر برگ اوراق مسکن را 2853 تومان 
در بازار افزایش داد و از 110 هزار تومان در روز 
23 آذرماه 1400 به 112 هزار و 853 تومان 
در روز 24 آذرماه رســاند. پس از این تصمیم 
امتیاز تسه آبان 1400 که تا روز قبل 108 هزار 
و 552 تومان بود به 113 هزار و 980 تومان 

افزایش پیدا کرد.

از مبلغ  نباید  ۸0 درصد ارزش ملک 
تسهیلات کمتر باشد

اما با توجه به نرخ متوســط اوراق تســه، 
زوجین  تهرانی برای دریافت امتیاز تسهیلات 
480 میلیون تومانی اوراق مسکن باید به طور 
میانگیــن 480 فقــره اوراق 112 هزار و 853 
تومانی خریداری و بدین ترتیب 54 میلیون و 
169 هزار و 440 تومان هزینه کنند. بر اساس 
هزینه های قبل از بخشنامه بانک مسکن، این 
مبلغ 105 میلیون تومان بود. نکته دیگر این که 
80  درصد ارزش ملک که توسط کارشناس بانک 
تعیین می شود نباید کمتر از مقدار تسهیلات 
باشــد. در غیر این صورت حداکثر معادل 80 
درصد ارزش ملک تسهیلات پرداخت می شود.

چگونگی خرید آپارتمان در تهران با مشوق جدید بانکی
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نگاه مثبت دولت به بازار سرمایه در لایحه بودجه 1401
زهرا جعفری  -   ایده روز  | کارشناس 
بازار ســرمایه با اشــاره به تصمیمات مثبت 
دولت ســیزدهم در تنظیــم لایحه بودجه 
1401، گفت: برای نخستین بار واریز منابع 
در صندوق تثبیت بازار ســرمایه در لایحه 
بودجه گنجانده شد که این امر نشان دهنده 
نگاه مثبت دولت نسبت به بورس و نیز تلاش 
لازم برای بهبود روند معاملات این بازار است.

»پیمان حدادی« در گفت و گو با خبرنگار 
اقتصادی ایده روز به جنبه های مثبت لایحه 
بودجــه 1401 و اثرات احتمالی آن بر روند 
معاملات بورس اشاره کرد و افزود: اختصاص 
ردیف بودجه برای صندوق توسعه و تثبیت 
بازار سرمایه از مهمترین نکات لایحه بودجه 

1401 تلقی می شود.

توجــه به واریز منابــع در صندوق 
تثبیت بازار سرمایه

این کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت:  
توجه به واریز منابع در صندوق تثبیت بازار 
ســرمایه برای نخســتین بار توسط دولت 
در لایحه بودجه گنجانده شــد که این امر 
نشان دهنده نگاه مثبت دولت نسبت به بازار 
ســرمایه و نیز تلاش لازم برای بهبود روند 

معاملات این بازار است.

با  رقیب  بازارهــای  از  مالیات  اخذ 
بازار سرمایه

حدادی اخذ مالیات از بازارهای رقیب با 
بازار سرمایه را دیگر مساله مهم و اثرگذار بر 
بازار سرمایه عنوان کرد و گفت: اخذ مالیات 
از خودروهــای لوکس و مســکن های گران 
قیمــت در کنار اخذ مالیات از ســپرده های 
بانکی افراد حقوقی از جمله مســایل مهمی 
است که فعالان بازار سرمایه آن را در لایحه 
بودجه نادیــده گرفتنــد و واکنش چندان 
مثبتی را نسبت به این اتفاق در لایحه بودجه 

از خود نشان ندادند.
این کارشناس بازار سرمایه به اخذ مالیات 
از ســپرده های بانکی تاکید کرد و افزود: به 

نظر می رسد اخذ مالیات از سپرده های افراد 
حقوقی سبب تبدیل سپرده های بانکی این 
افراد به اوراق بدهی یا ســهام شود که  این 
موضــوع به طور حتم به نفع بازار ســرمایه 

خواهد بود.

کاهش انتشار اوراق بدهی در لایحه 
بودجه سال 1401

وی به دیگر موضوع مثبت لایحه بودجه 
1401 تاکیــد کرد و گفت: کاهش انتشــار 
اوراق بدهی در لایحه بودجه ســال 1401 
نسبت به ســال جاری از دیگر موارد مثبت 
این لایحه اســت که به نظر می رســد بازار 
ســرمایه از این لحاظ بــا مخاطرات چندان 

جدی مواجه نباشد.

حــذف دلار 4200 تومانی در لایحه 
بوجه 1401

حــدادی به حــذف دلار 4200 تومانی 
در لایحــه بوجــه 1401 و تاثیر آن بر روند 

معاملات بورس اشــاره کرد و گفت: از نظر 
بنیادی حذف دلار 4200 تومانی سبب تحول 
برخی از صنایع بازار سهام می شود و شاهد 
اتفاقاتی مثبت به نفع این صنایع خواهیم بود 
که به دنبال چنین اتفاقی، سود معقولی در 

اختیار سهامداران قرار می گیرد.
این کارشــناس بازار ســرمایه ادامه داد: 
حذف ارز 4200 تومانی نه تنها به نفع اقتصاد 
کلان کشــور اســت بلکه باعث ایجاد تاثیر 
مثبت بر روند معاملات بازار سرمایه می شود.

تغییر مبنای قیمتــی ارز در لایحه 
بوجه 1401

وی به بند دیگر لایحه بودجه 1401 در 
خصوص تغییرات قیمتی دلار اشــاره کرد و 
گفت: تغییر مبنــای قیمتی ارز به نرخ 23 
هزار تومان این نوید را به شرکت های صادر 
کننده بورســی می دهد  که کف قیمت ارز 
در ســال آینده 23 هزار تومان خواهد بود و 
شرکت های صادرات محور یا وابسته به نرخ 

دلار می تواننــد برنامه بهتری را برای تبدیل 
ارز خود به ریال داشته باشند.

حدادی معتقد است که تغییر مبنای ارزی 
بــرای گروه های بانکی نیز می تواند همراه با 

اثر مثبت باشد.

کاهش مالیات شرکت های تولیدی
وی در ادامه به کاهش مالیات شرکت های 
تولیدی اشاره کرد و افزود: اقدام مهم دولت 
در راستای کاهش مالیات واحدهای تولیدی 
از 25 درصــد به 20 درصد تا حدود زیادی 
باعث پوشــش افزایش هزینــه های انرژی 

خواهد بود.
حــدادی اظهار داشــت: اگــر دولت به 
شرکت های صادرکننده در گروه پالایشگاهی 
و فولادی اجازه دهد تا ارز حاصل از صادرات 
خود را به جای سامانه نیما با نرخ سامانه سنا 
به فروش برسانند، می توان با اطمینان گفت 
که افزایش قیمت های انرژی به صورت کامل 

برطرف می شوند.

واگذاری اموال مازاد دولت
این کارشــناس بازار سرمایه به واگذاری 
اموال مازاد دولت اشاره و اعلام کرد: کاهش 
واگذاری اموال مازاد دولت از دیگر مواردی 
اســت  کــه در میــان مدت و بــه صورت 
غیرمستقیم به نفع بازار سرمایه خواهد بود.

وی خاطرنشــان کرد: به نظر می رسد که 
دولت تا حدود زیادی به دنبال عدم کسری 
بودجــه از طریق منقبض کــردن هزینه ها، 
واقعــی کردن درآمد مالیاتــی و نیز درآمد 

حاصل از فروش نفت است.
حدادی عدم وجود کســری بودجه را در 
نیمه دوم سال آینده،  اتفاقی مثبت در بازار 
سرمایه عنوان کرد و گفت: در زمان کسری 
بودجه، دولــت ها به دنبال کمک گرفتن از 
صنایع خواهند بــود که این اتفاق هیچ گاه 
به نفع بازار ســرمایه نیســت، بنابراین عدم 
کســری بودجه برای بازار سرمایه به عنوان 

اتفاقی مثبت، محسوب می شود.

نگاه هیجانی فعالان بازار سرمایه به 
لایحه بودجه 1401

این کارشــناس بازار سرمایه نگاه فعالان 
بــازار ســرمایه به لایحه بودجــه 1401 را 
هیجانی اعلام کرد و گفت: در لایحه بودجه 
1401 صرفا یک مــورد یعنی افزایش نرخ 
حامل های انرژی )نرخ خوراک( مورد توجه 
فعالان قرار گرفته و از سایر بندهای به نفع 

بازار سرمایه چشم پوشی کرده اند.
  آیت الله ســید ابراهیم رییسی در هفته 
جاری بــا حضور در جلســه علنی مجلس 
شــورای اســلامی لایحه بودجه 1401 را 

تقدیم مجلس کرد.
بر اســاس مــاده واحده لایحــه بودجه 
پیشــنهادی دولت، بودجه سال 1401 کل 
کشور از حیث منابع و مصارف افزون بر سی 
و شش میلیون و سیصد و ده هزار و هفتصد 
و چهار میلیارد و ششــصد و بیست و هشت 
 )36.310.704.628.000.000( میلیــون 

ریال است.

 بازار فراموش  شده سهام
یک ساعت از معاملات امروز گذشته است و در این مدت شاخص کل رشد 915 واحدی را ثبت کرده است. ارزش معاملات خرد 
سهام و صندوق های سهامی کماکان کمتر از هزار میلیارد تومان است و جریان خروج پول از سهام ادامه دارد. در این بازه نزدیک به 

28 میلیارد تومان نقدینگی حقیقی از بازار خارج شده است.
در 20 روز کاری اخیر بورس تنها 2 روز شــاهد ورود پول حقیقی بوده که مجموع آن کمتر از 75 میلیارد تومان بوده اســت. در 
همین مدت دست کم 4800 میلیارد تومان سرمایه حقیقی از بورس خارج شده است. به نظر می رسد هدایت نقدینگی و اعتبار به 

سمت تولید تنها کلامی گزافه بوده است.

بررســی جدی حذف قیمت گذاری دســتوری در دولت سیزدهم با 
افزایش عرضه سیمان در بورس کالا رنگ واقعیت به خود گرفت و زمینه 
تحقق وعده های داده شــده از ســوی این دولت را فراهم کرد که این 
امر منجــر به افزایش خوش بینی فعالان بازار برای حذف قیمت گذاری 

دستوری در بیشتر کالاها شد.
دولت سیزدهم در نخستین روزهای فعالیت خود باعث ایجاد آرامش 
در بازارهای کالایی به واســطه عرضه زنجیره سیمان و فولاد به بورس 
کالا شــد که بیشتر مســوولان حاضر در کشور، این تلاش دولت را به 
عنوان اقدامی مناســب برای ایجاد شفافیت معاملات و رونق تولید در 

کشور عنوان کردند.
 »محمدصــادق مفتح«، قائم مقام وزیــر صنعت، معدن و تجارت با 
بیــان اینکه جدایی دولت از قیمت گذاری دســتوری از مســیر عرضه 
کالاهــا در بورس می گذرد، افزود: تجربه عرضــه کالاها و مواد اولیه و 
بکارگیری ســازوکار بورس در بخش های مهم اقتصادی، نتایج بســیار 
خوب و راضی کننده ای را به همراه داشــته است و در آینده این روند 

با قدرت بیشتری پیگیری خواهد شد. 
وی تاکیــد کرد: نقش بورس در تنظیم بهینه بازار ســیمان، فلزات 
و پتروشیمی واضح اســت و نتایج بسیار مطلوبی به ثبت رسیده است؛ 
در حوزه ســیمان با وجود آنکه زمان زیادی از عرضه های کامل شرکت 
ها در بورس نمی گذرد اما نظم و شــفافیت مطلوبی در این حوزه ایجاد 

شده است.
مفتــح درباره نقش بورس کالا در حذف رانت و فســاد در اقتصاد و 
بازارهای کالایی نیز عنوان کرد: علت اصلی تنظیم بهینه بازار و رشــد 
عرضه ها در بورس همین حذف رانت ها و فسادها است. در واقع بورس 
از رشــد دلال و دلال بازی جلوگیری کرده و یــک بازار رقابتی ایجاد 
کرده کما اینکه فلســفه وجودی بورس های کالایی در کل دنیا همین 

ایجاد بازار رقابتی و کاملا شفاف است. 
به گفته قائم مقام وزیر صمت، قیمت های کشــف شــده در بورس، 
قیمت های رقابتی و ناشی از تقابل عرضه و تقاضا است که این موضوع 

به طور همزمان به ســود تولیدکننده و مصرف کننده است.

بازارها پذیر کردن  پیش بینی 
وی تصریح کرد: بورس کالا علاوه بر شفافیت در عرضه ها و مشخص 
بودن خریداران و فروشــندگان یک مزیــت مهم تری در اقتصاد دارد و 
آن پیش بینی پذیر کردن بازار اســت و این فاکتور مهم، ریسک فعالان 
اقتصــادی را کــم می کند و هیجانات کاذب بــازار را از بین می برد. به 
بیان ساده تر فعالان اقتصادی در شرایط عادی سعی می کنند هزینه ها 
و ریســک ها را از طریق افزایش قیمت پوشــش دهند و این نگرانی ها، 
عامل افزایش قیمت خواهد بود اما زمانی که ریســک ها از طریق بورس 
و ابزارهای مالی پوشش داده می شود خود عاملی برای تنظیم بازار است.

دامنه عرضه کالاها گسترده تر می شود
مفتح خاطرنشــان کــرد: وزارت صنعت طی ماه هــای اخیر، عرضه 
محصــولات در بورس را از ســیمان آغاز کرد، ایــن رویه با عرضه های 
کامل فولاد و محصولات پتروشــیمی ادامــه دارد و به مرور این دامنه 

می شود.  گسترده تر 

رهایی از قیمت گذاری از مسیر بورس 
قائم مقام وزیر صنعت، نگاه سیدرضا فاطمی امین و این وزارت خانه 
درباره قیمت گذاری دســتوری را این طور تشــریح کرد: هیچ یک از 
مســوولان موافــق قیمت گذاری دســتوری نیســتند و همگان آن را 
نفــی می کنند؛ در ایــن میان بورس کالا مکانیزم اصلی کشــور را از 
قیمت گذاری دســتوری بی نیــاز می کند. از این رو اولین تاثیر بورس، 
جدا شدن دولت از قیمت گذاری دستوری و سپردن آن به یک فرآیند 
طبیعی و براســاس مکانیزم عرضه و تقاضا است. در 100 روز فعالیت 
دولت ســیزدهم شاهد عرضه کل سیمان کشور در بورس کالا و بهبود 
روند عرضه زنجیره فولاد در این بازار بودیم که این اقدام توانست نقطه 
عطفی در تلاش های دولت برای ایجاد شــفافیت معاملات و زمینه ساز 
رونق تولید در کشــور باشــد.در چند روز گذشته »جواد فلاح«، مدیر 
توســعه بازار فیزیکی بورس کالای ایران به کمک وزارت صنعت برای 
خروج ســیمان از نظام قیمت گذاری دســتوری اشــاره کرد و گفت: 
طبق قانون توســعه ابزارها و نهادهای مالــی جدید، کالایی که وارد 
بورس می شــود باید از شــمول قیمت گذاری دستوری خارج شود، 
طبق چنین قانونی ســیمان پس از حمایت وزارت صنعت از شــمول 
قیمت گذاری دســتوری خارج شد و اکنون براساس مکانیزم عرضه و 

تقاضا در حال کشــف قیمت است.

تلاش موفقیت آمیز دولت برای حذف قیمت گذاری دستوری

 ارسال فهرست دارایی  دستگاه های دولتی تا پایان خرداد 1401
نخســتین لایحه بودجه خود را با ســقف 3631 هزار میلیارد تومان تقدیم 

مجلس کرد.
بر اســاس لایحه بودجه 1401، وزرا و روســای ذی ربط دستگاه های موضوع 
ماده )29( قانون برنامه پنج ســاله ششم توسعه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی 
جمهوری اســلامی ایران مصوب 14 اسفند ماه 95 با اصلاحات و الحاقات بعدی 
مکلفند تا پایان خردادماه سال 1401 فهرست شرکت های زیرمجموعه خود که 
مجموع سهام دولت و شرکت های دولتی در آنها کمتر از 50 درصد است را به 
همراه میزان ســهام تحت تملک دولت در هر شرکت، به وزارت امور اقتصادی و 

دارایی و سازمان برنامه و بودجه کشور ارسال کنند.
وزارت امور اقتصادی و دارایی )خزانه داری کل کشور( با همکاری دستگاه های 
اجرایی ذکر شــده موظف است پرداخت سود سهم دولت در شرکت های اشاره 
شده را از طریق شرکت های مادر در چارچوب قوانین و در مواعد مقرر قانونی به 

صورت موثر پیگیری کند.
بر این اســاس، دولت )خزانه  داری کل کشور( مکلف است سود و زیان، سود 
دریافتی و میزان ســهام دولت در این شــرکت ها را به تفکیک هر شــرکت، در 
گزارش های عملکرد مالی دولت منعکس و به روز رسانی کند و ردیف »130108« 

به این بند اختصاص دارد.
همچنین در لایحه بودجه 1401 به دولت اجازه داده شــد نسبت به تجدید 
ارزیابی دارایی های بانک های دولتی اقدام و مازاد منابع حاصله )با نرخ صفر مالیاتی( 

را صرف افزایش سرمایه دولت در این بانک ها کند.

 شاخص بورس کاهشی شد
در معاملات امروز بیش از پنج میلیارد و 331 میلیون سهم، حق تقدم و اوراق 

بهادار به ارزش 31 هزار و 959 میلیارد ریال داد و ستد شد.
همچنین شاخص کل )هم وزن( با سه هزار و 734 واحد کاهش به 345 هزار 
و 464 واحد و شــاخص قیمت )هم وزن( با 2دو  هزار و 349 واحد افت به 217 

هزار و 299 واحد رسید.
شــاخص بازار اول، 2 هزار و 937 واحد و شــاخص بازار دوم، 6 هزار و 961 

واحد کاهش داشتند.
علاوه بر این در بین همه نمادها، فولاد مبارکه اصفهان )فولاد( با 439 واحد، 
پتروشــیمی پردیس )شپدیس( با 419 واحد، پالایش نفت بندرعباس )شبندر( 
با 402 واحد، گســترش نفت و گاز پارسیان )پارسان( با 354 واحد، پتروشیمی 
نوری )نوری( با 278 واحد، پتروشیمی فناوران )شفن( با 224 واحد، بورس کالای 
ایران )کالا( با 139 واحد و پالایش نفت اصفهان )شپنا( با 139 واحد تاثیر مثبت 

بر شاخص بورس داشتند.
در مقابل ایران خودرو )خودرو( با 723 واحد، شــرکت ســرمایه گذاری غدیر 
)وغدیر( با 611 واحد، ســایپا )خســاپا( با 381 واحد، ملــی صنایع مس ایران 
)فملــی( با 299 واحد، معدنی و صنعتــی گل گهر )کگل( با 174 واحد، بورس 
اوراق بهــادار تهران )بورس( با 171 واحد، گروه بهمن )خبهمن( با 154 واحد، 
خدمات انفورماتیک )رانفور( با 146 واحد، پارس خودرو )خپارس( با 144 واحد 
و شــرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا( با 141 واحد با تاثیر منفی بر 

شاخص بورس همراه شدند.
 امروز نماد ایران خودرو )خودرو(، شــرکت ســرمایه گذاری تامین اجتماعی 
)شســتا(، سایپا )خساپا(، فولاد مبارکه اصفهان )فولاد(، پالایش نفت بندرعباس 
)شبندر(، گروه دارویی برکت )برکت( و ملی صنایع مس ایران )فملی( در نمادهای 

پرُتراکنش قرار داشتند.
گروه خودرو هم در معاملات امروز صدرنشــین برترین گروه های صنعت شد 
و در این گروه یک  میلیارد و 791 میلیون برگه سهم به ارزش سه هزار و 598 

میلیارد ریال داد و ستد شد.
آخرین وضعیت شاخص فرابورس

امروز شــاخص فرابورس بیش از 72 واحد کاهش داشت و بر روی کانال 18 
هزار و 590 واحد ثابت ماند.

همچنین در این بازار یک میلیارد و 691 میلیون برگه سهم به ارزش 73 هزار 
و 602 میلیارد ریال داد و ستد شد.

امروز نمادهای پلیمر آریا ساسول )آریا(، بیمه اتکایی ایرانیان )اتکای(، تولیدات 
پتروشیمی قائد بصیر )شبصیر(،  تولید برق عسلویه مپنا )بمپنا(، صنایع مادیران 
)مادیرا(، مجتمع جهان فولاد سیرجان )فجهان( و کلر پارس )کلر( با تاثیر مثبت 

بر شاخص فرابورس همراه بودند.
همچنین فولاد هرمزگان جنوب )هرمز(، پتروشیمی زاگرس )زاگرس(، گروه 
سرمایه گذاری میراث فرهنگی )سمگا(، فرابورس ایران )فرابورس(، مدیریت انرژی 
امید تابان هور )وهور(، صنایع پتروشــیمی تخت جمشید )شجم(، پالایش نفت 
لاوان )شاوان(، توسعه سرمایه و صنعت غدیر )سغدیر( و توکاریل )توریل(، تاثیر 

منفی بر شاخص فرابورس داشتند.

اعلام ممنوعیت هزینه های تشریفاتی از محل اعتبارات دولتی
معاون اول رئیس جمهور در بخشنامه ای ممنوعیت هزینه های زائد، تشریفاتی 

و غیرضرور از محل اعتبارات دولتی را ابلاغ کرد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر هیأت دولت، محمد مخبر در راستای بند 
)16( سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی و بند )21( سیاست های کلی نظام اداری 
و ماده )1( قانون نحوه اعمال نظارت بر کاهش هزینه های غیرضرور و جلوگیری از 
تجمل گرایی و در اجرای سیاست های کلی تولید ملی و حمایت از کار و سرمایه 
ایرانی، طی بخشنامه ای به کلیه وزارتخانه ها، سازمان ها، مؤسسات دولتی، نهادهای 
انقلاب اســلامی، مؤسسات عمومی غیردولتی و استانداری ها، از آنها خواست تا 

نسبت به انجام موارد زیر اقدام کنند:
1- اتخاذ تدابیر لازم برای اجرای دقیق قانون حداکثر استفاده از توان تولیدی 
و خدماتی کشور و حمایت از کالای ایرانی و آیین نامه های اجرایی آن و مصوبات 

مربوط به فهرست ممنوعیت خرید کالاهای خارجی دارای تولید مشابه داخلی
2- برگــزاری هر نوع گردهمایی، همایش، کنگره و بزرگداشــت بین المللی 
توســط دستگاه های اجرایی براساس شرایط مندرج در آیین نامه نحوه برگزاری 
گردهمایی های بین المللی و برگزاری سایر گردهمایی ها، همایش ها و عناوین مشابه 
صرفاً در موارد مرتبط با وظایف و مأموریت های قانونی و اولویت دار دستگاه ها و 

احراز تأمین بار مالی آن
3- لزوم استفاده از خودروهای سواری تولید داخل توسط مقامات و  موضوع 

آیین نامه چگونگی استفاده از خودروهای دولتی
4- پرهیز از سایر تشریفات و هزینه های زائد و غیر ضرور از جمله در برگزاری 

میهمانی ها و جلسات کاری و تهیه ملزومات و فضاهای اداری.

 اعلام آمادگی بغداد برای پرداخت بدهی های گازی ایران
  دســت آخــر اینکــه،   ســخنگوی وزارت بــرق عــراق بــا اشــاره بــه تشــکیل 
هیــأت عراقــی و ایرانــی از آمادگــی ایــن وزارتخانــه بــرای پرداخــت بدهی هــای 
ــا طــرف  ــه تهــران خبــر داد. »احمــد موســی«گفت در هیأتــی کــه ب گازی ب
ایرانــی تشــکیل شــده ، چندین موضــوع و پیشــنهاد از جملــه لــزوم بازپرداخت 
بدهی هــا بــه ایــران مــورد بحــث قــرار گرفتــه؛ ایــن موضــوع نشــانگر آمادگــی 

وزارت بــرق عــراق بــرای پرداخــت بدهی هاســت.
احمــد موســی بــا بیــان اینکــه کاهــش صــادرات گاز ایــران بــه عــراق ارتباطــی 
ــد. ــران باش ــی در ای ــاز داخل ــه نی ــوط ب ــاید مرب ــدارد و ش ــا ن ــه بدهی ه ب

چشم انداز مثبت برای بازار سرمایه در لایحه بودجه 1401
رییــس جمهوری با حضور در جلســه 
علنی مجلس شورای اسلامی، لایحه بودجه 
1401 را تقدیم مجلس کرد که براســاس 
مــاده واحده آن، بودجه ســال 1401 کل 
کشور از حیث منابع و مصارف افزون بر 36 
میلیون و 310 هزار و 704 میلیارد و 628 
میلیــون )36.310.704.628.000.000( 

ریال است.

ارائــه لایحــه بودجــه 1401 از جمله 
مســائلی بــود که به شــدت رونــد اخیر 
معاملات بورس را تحــت تاثیر قرار داد و 
بیشــتر کارشناسان در ارزیابی ریسک های 
تهدیدکننــده معامــلات بــورس بــر این 
باورند که بازار اکنون به شــدت تحت تاثیر 
ابهام های بودجه 1401 اســت و به محض 
شفاف سازی نسبت به جزییات آن می توان 

شاهد روزهایی بهتر در معاملات باشیم.
ارائه ردیف مستقل برای صندوق تثبیت 
بازار ســرمایه برای نخستین بار و معافیت 
پنج درصدی مالیات شــرکت های تولیدی 
از جملــه مســایل امیدوارکننده  در لایحه 
بودجــه بود که با واکنش هــای مثبتی در 
میان فعــالان بازار در خصوص ارائه لایحه 
بودجه مواجه شــد و توانست امیدهایی را 
بین سرمایه گذاران برای نگاه مثبت دولت 
نسبت به معاملات بازار سرمایه ایجاد کند.

در این زمینه یک کارشناس بازار اعلام کرد 

که یکی از اهداف اصلی تصویب طرح های 
مالیاتی، هدایت سرمایه ها به بازارهای مولد 
از جمله بازار ســرمایه است، به گونه ای که 
اگر به درستی مدیریت و اجرا شود، می تواند 
نقش به سزایی بر اقتصاد کشور داشته باشد.

 »نویــد خاندوزی« خبــر معافیت پنج 
برای  تولیدی  مالیات شرکت های  درصدی 
بازار سرمایه را بسیار حایز اهمیت دانست 
و گفت: این امر منجر به ارتقای سودآوری 
بازار و جذاب تر شدن نسبت های مالی برای 

سرمایه گذاران خواهد شد.
وی بیان داشــت: هرچند ایــن معافیت 
مالیاتی برای همه صنایع و شــرکت های 
بورســی اتفاق سودآوری است، اما بررسی 
صورت هــای مالــی شــرکت های بزرگ و 
شاخص ساز بازار نشان می دهد عدد ریالی 
این  ارتقای ســودآوری  کاهش هزینــه و 
با اعمال پنج درصــد معافیت  شــرکت ها 

بود. قابل توجهی خواهد  مالیاتی، میزان 
خاندوزی اظهار داشــت: پیش از طرح 

معافیت پنج درصدی مالیات شــرکت های 
از جمله اخذ  تولیدی، طرح های دیگــری 
مالیــات از خانه هــای خالــی، خــودرو و 
خانه های لوکس نیز در راستای حمایت از 
بازارهای مولد نظیر بازار سرمایه به تصویب 

رسیده است.
یادآور  بازار ســرمایه  کارشــناس  این 
شد:  مسوولان اقتصادی نباید اجازه دهند 
که نقدینگی های ســرگردان در بازارهای 
غیرمولــد ماننــد ارز، خودرو، مســکن و 

غیره بــه کار گرفته شــوند، زیرا نه فقط 
بلکه  ندارد  آورده ای  اقتصاد کشــور  برای 
دربــازه بلندمــدت به افزایش تــورم نیز 

شد. خواهد  منجر 
خانــدوزی افــزود: اکنون نیاز اســت 
نماینــدگان مجلــس عــلاوه بــر ارتقای 
بــرای هدایت  بــازار ســرمایه،  قوانیــن 
بازار سهام، هزینه های  به سمت  نقدینگی 
سرمایه گذاری و ســفته بازی در بازارهای 
غیرمولــد را نیــز افزایش دهنــد تا افراد 
منابــع مالی خود را برای حمایت از تولید 

به کار گیرند. بازارهای مولد  در 
ابزارهــای مهم هدایت  وی، یکــی از 
از  بــازار را اســتفاده  نقدینگــی به این 
معافیت  اعمــال  نظیــر  مالی  ابزارهــای 
مالیاتی برای شرکت های تولیدی با هدف 
کاهش هزینه ها و سودآوری آن ها دانست 
و افزود:  این امر بــه مرور زمان منجر به 
کاهش هزینه های فرصت ســرمایه گذاری 
در بخش هــای واقعــی اقتصــاد کشــور 

می شود.
تاکید  ســرمایه  بازار  کارشــناس  این 
کرد: دولت با این معافیت مالیاتی ســعی 
افزایــش قیمت  نوعــی هزینه  بــه  دارد 
تمام شــده شرکت های تولیدی را جبران 
کنــد و چنان چه روند معافیــت مالیاتی 
ادامه دار باشــد، در طول سال های آینده 
می تواند تاثیر مهمی در روند ســودآوری 

بگذارد. شرکت ها 
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دلایل متعدد دیگری نیز برای توســعه 
کشــت دیم در کشورمان وجود دارد که از 
آن جمله می تــوان به پدافند غیرعامل در 
زمینه امنیت غذایی، پیشرفت های علمی و 
پژوهشی در زمینه کشت دیم، مساعد بودن 
شرایط در 16 استان کشور برای زراعت دیم 

و لزوم توجه به بهره وری آب اشاره کرد.
اکنون کارشناسان در شرایطی راجع به 
ضرورت توســعه کشت دیم سخن به میان 
می آورنــد که بالای 90 درصــد تولیدات 
کشــاورزی دنیا از طریق کشــاورزی دیم 
تامین می شــود و این آمار در ایران که در 
اقلیم خشــک و نیمه خشــک قرار دارد، تا 

حدودی برعکس است.

زمینه  در  غیرعامل  پدافند  اهمیت 
امنیت غذایی

بخشــی از امنیــت غذایی بی شــک به 
تولیدات کشــاورزی مربوط می شــود اما 
کشاورزی بر چهار پایه مهم منابع، سرمایه، 
نیروی انسانی و دانش استوار بوده و منابع 
آبی کشور به عنوان یکی از پایه های اصلی 
این بخش با ســرعت باورنکردنی در حال 

کاهش است.
همیــن کاهش منابع آبی بــه ویژه در 
مناطق مرکزی کشور از یک سو و ضرورت 
تامین امینت غذایی از سوی دیگر موجب 
می شود تا بسیاری از کارشناسان نسخه ای 
تحت عنوان توســعه زراعــت دیم را برای 
بخش عمده ای از فعالیت های کشــاورزی 

بپیچند. کشور 
رئیس موسسه تحقیقات کشاورزی دیم 
کشــور می گوید: زراعت دیم با استفاده از 
آب باران یا »آب ســبز« بــه دنبال تولید 
محصول اقتصــادی و تامین امنیت غذایی 
است و نباید تصور شود که به دلیل متغیر 
بودن توزیع باران و تغییر اقلیم در مناطق 
خشک و نیمه خشک، تولید در شرایط دیم 

پایدار نیست.
به گفته »خشــنود علیزاده« همانگونه 
که در خشکسالی های اخیر به ویژه شرایط 
اقلیمی اســتثنایی و خشکسالی سال های 
زراعی گذشته به اثبات رسید، امکان تداوم 
تولید اقتصادی در شرایط دیم با استفاده از 
ارقام جدید و دستورالعمل های زراعی مورد 

توصیه این موسسه محرز است.
»اســماعیل زادحسن« معاون پژوهش، 

فنــاوری و انتقــال یافته هــای موسســه 
تحقیقات کشاورزی دیم نیز بیان می کند: 
بــا معرفی ارقام متحمل به شــرایط تغییر 
اقلیم، این اطمینان وجود دارد که توســعه 
زراعت دیم تضمین کننــده امنیت غذایی 

کشور در بلندمدت خواهد بود.

در  پژوهشی  و  پیشرفت های علمی 
زمینه کشت دیم

پژوهش های کشــاورزی سال هاست که 
در چهاردیــواری موسســه های تحقیقاتی 
و دانشــگاه ها حبس نیست و پژوهشگران 
این بخش، بســتر رونــق تولید را با مدلی 
تحت عنوان »تحقیق برای توســعه« شخم 
می زننــد تا بــذر مانع زدایــی و بهره وری 
بکارنــد و محصولی ســودآور از دیم زارها 

برداشت کنند.
مدل تحقیق برای توسعه و افزایش سطح 
زیر کشــت و ضریب تولید در دیم زارها که 
طی ســال های اخیر با هدف تامین امنیت 
غذایــی در شــرایط کم آبی مــورد توجه 
قــرار گرفته از جملــه رویکردهای مبتنی 
بــر پژوهش برای رونق تولید، پشــتیبانی 
و مانع زدایی در بخش کشــاورزی دیم به 

شمار می رود.
فناوری  پژوهش،  معاون  »زادحســن« 
و انتقــال یافته هــای موسســه تحقیقات 
کشاورزی دیم در مورد مدل تحقیق برای 
توسعه بیان می کند: بر اساس این رویکرد، 

پژوهشگران موسســه تحقیقات کشاورزی 
دیم علاوه بر در نظر گرفتن مســائل فنی، 
به مســائل اجتماعــی و اجرایی هم توجه 
دارند و نتیجه تحقیق را تا سر مزرعه دنبال 
می کنند تا در عمل کشت دیم برای کشاورز 

سودآور باشد. 
رئیس موسسه تحقیقات کشاورزی دیم 
کشور نیز معرفی ارقام جدید از محصولات 
زراعی دیم به همراه توســعه تنوع ژنتیکی 
را در ارتقای پایداری تولید در شرایط دیم 
موثر می داند و بیان می کند: موسسه دیم در 
سال 1399 موفق شد 12رقم جدید شامل 
سه رقم دانه روغنی، چهار رقم نخود، یک 
رقم جو، یک رقم گندم دوروم و ســه رقم 
گندم نان جهت تنوع بخشــی محصولی در 
شرایط دیم و بهبود عملکرد، ارتقای کیفیت 
و مقاومــت به تنش های زنــده و غیرزنده 

معرفی کند.
وی بــا اذعان بر اینکــه ارتقای امنیت 
غذایــی بــا افزایــش تنــوع ژنتیکی در 
محصولات زراعی از دستاوردهای شاخص 
موسسه در سال گذشته بوده، اظهار داشت: 
در این مدت برای ارتقــای امنیت غذایی 
و کاهش آســیب پذیری ارقام پیشرفته در 
برابر خســارت ناشــی از تنش های زنده و 
غیرزنــده و نیز افزایش قدرت ســازگاری 
ارقام اصلاح شــده جدید در برابر تغییرات 
اقلیمی نامطلــوب، از روش های جدید در 
پیش به نژادی و به نژادی سریع استفاده شد.

وی افزایش نفوذ ارقام جدید موسسه و 
تهیه اطلس نفوذ ارقام دیم در اســتان های 
کشــور را از دیگر اقدامات مهم موسســه 
تحقیقات کشــاورزی دیم برشمرد و اضافه 
کــرد: گیاهــان جایگزین لازمه توســعه 
زراعی  بهبود سیستم  کشاورزی حفاظتی، 

دیم و پایداری تولید است.
تعــداد طرح های  افزایش  »علیــزاده« 
تحقیقاتــی یافته محور همــراه با افزایش 
تعداد پروژه های به زراعی و توجه بیشتر به 
تحقیقات و فعالیت های نظام های زراعی را 
از ویژگی های راهبرد جدید موسســه دیم 

عنوان کرد.

زراعت  برای  شرایط  بودن  مساعد 
دیم در 1۶ استان کشور

رئیس موسسه تحقیقات کشاورزی دیم 
کشــور گفت: هم اکنون ارقــام پرمحصول 
معرفی شده این موسسه در اراضی دیم 16 
استان کشــور کشت می شود؛ ضمن اینکه 
70 درصد از اراضی دیم کشــور زیرکشت 
ارقام تحقیق و پژوهش شــده موسسه قرار 
دارد و ارقام پرمحصول تولیدی این موسسه 
شــامل انواع رقم گندم، جو، نخود، عدس، 
گلرنگ و کلزا در عرصه های دیم کشــور به 

خوبی توسعه یافته است.
»علیــزاده« اضافه کرد: این موسســه 
تاکنون 87 رقم پرمحصول در زمینه غلات 
و حبوبات معرفی کرده که بخش زیادی از 

آنها در استان های دیم خیز و در شرایط آب 
و هوایی متفات زیرکشت می رود.

به گفتــه وی با توســعه پژوهش های 
به نــژادی، تاکنون 30 رقــم گندم معرفی 
شده و این ارقام به همراه دستورالعمل های 
زراعی حاصــل از پژوهش هــای به زراعی 
پاســخگوی زراعت دیم گنــدم در طیف 
وســیعی از شــرایط اقلیمی سردســیر تا 

گرمسیر است. 
وی اضافــه کرد: معرفی ارقام جدید جو 
و نخود متحمل به ســرما نیز امکان کشت 
پاییزه و بهره مندی بیشــتر از آب ســبز و 
بارندگی های پاییزه در مناطق سردسیر را 

فراهم آورده است.
وی افزود: ارقام معرفی شده توسط این 
موسسه در مقایسه با ارقام بومی10 تا 20 
درصد برتــری عملکرد دارد و نســبت به 
بیماری ها و آفت ها مقاوم اســت و با وجود 
تنش خشکی و کاهش بارندگی ها عملکرد 

مناسبی داشته اند.
وی ادامه داد: امسال نیز 15 رقم جدید 
شــامل گندم، جــو، نخــود و دانه روغنی 
توسط این موسسه برای بهره مندی بخش 

کشاورزی دیم کشور معرفی می شود.
»زادحســن« معاون پژوهش، فناوری و 
انتقال یافته های موسسه تحقیقات کشاورزی 
دیم نیز بیان کرد: بذر مهمترین نهاده تولید 
در کشاورزی است و برای افزایش تولید بذر 
محصولات زراعی دیم و تامین بذر مورد نیاز 
کشــور برنامه ملی »جهش تولید بذر« در 

حال اجراست. 
هم اکنــون 200 طرح پژوهشــی نیز در 
بخش های غلات، حبوبات، دانه های روغنی، 
علوفه  و مدیریت منابع در این موسســه در 

حال اجراست.
وی اضافه کرد: با عمــل به توصیه های 
فنی این موسسه، افزایش تولید محصولات 
زراعی و تضمین تولید اقتصادی در سال های 

خشک برای دیم کاران فراهم خواهد شد.
کلان  سیاســت گذاری های  تدویــن 
کشــور بر اســاس پژوهش های مربوط به 
کشاورزی دیم روز به روز از اهمیت بیشتر 
برخوردار می شود و در این مسیر بسیاری از 
کارشناسان معتقدند که موسسه تحقیقات 
کشــاورزی دیم کشــور باید هدایت حل 
مســائل کشاورزی را در دست بگیرید و به 

سمت مسئله محوری حرکت کند.

کشاورزان چرا باید به کشت دیم رو بیاورند؟

 سه هکتار از اراضی کشاورزی تبریز آزاد شد
فرامرز افشانی در گفت وگو با خبرنگاران گفت: تغییر بی ضابطه کاربری اراضی 
کشاورزی یکی از مشکلات مهم این بخش است که این کار سالیانه بخش عمده ای 

از زمین های کشاورزی را از چرخه تولید خارج می کند.
وی با بیان اینکه به منظور حمایت از بخش کشــاورزی و تولیدات داخلی، از 
ساخت وسازهای غیرمجاز در شهرستان تبریز جلوگیری می شود، ادامه داد: اراضی 
کشاورزی به عنوان ثروت و امانت جامعه برای نسلهای آتی است و کسانی که از این 
ثروت و هدیه الهی استفاده می کنند، همواره موظف هستند از آن به  طور صحیح 

بهره  برداری و در حفظ و حراست از آن برای نسلهای آینده تلاش کنند.
مدیر جهادکشــاورزی شهرستان تبریز با اشاره به اینکه اراضی کشاورزی بستر 
تولید غذای شهروندان است، تاکید کرد: برای حفظ اراضی کشاورزی و تامین امنیت 
غذایی مردم این روند در طول سال با جدیت ادامه دارد و گامی برای حفظ قدرت 

تولید و نیز مبارزه با سودجویان و زمین خواران است.
افشانی در پایان با تاکید بر اینکه حفاظت از اراضی کشاورزی وظیفه همگانی است، 
از شهرواندان درخواست کرد ضمن درک اهمیت موضوع حیاتی تامین غذای مردم، 
نسبت به عملکرد سودجویان هشیار بوده و از طریق سامانه 131 جهادکشاورزی، 
کارشناسان زحمتکش جهادکشاورزی را در حراست و پاسداری از باغات و اراضی 

زراعی که سرمایه های تجدیدناپذیر ملی هستند، همراهی کنند. 

 قیمت انار و هندوانه عمده فروشی شب یلدا اعلام شد
اکنون بین 8 تا 10 هزار تن انار و هندوانه شــب یلدایی برای استان تهران 
تامین و دپو شــده اســت تا با عرضه فراوان این محصولات، جلوی افزایش بی 

رویه و غیرمنصفانه قیمت گرفته شود.
رییس اتحادیه بارفروشــان اظهارداشــت: برای هر کیلوگرم هندوانه نیاگارا 
سفید گرد و ساکاتا قیمت 5 هزار تا 6 هزارتومان و انار ساوه قیمت 10 هزار تا 

18 هزار تومان تعیین شده است.
وی تصریــح کرد: اما بــرای محصول هندوانه پاییزه درجه یک جاســک و 
میناب تحت عنوان هندوانه مشکی بیضی قیمت 5 تا 8 هزارتومان، انار دماوند 
قیمت 15 هزار تا 30 هزارتومان، انار کاشــمر قیمت 15 تا 20 هزارتومان، انار 
کوهستان شیراز قیمت 18 تا 28 هزارتومان در عمده فروشی تعیین شده است.

دارایی نژاد با اشاره به تولید خوب پرتقال در استان مازندران گفت: براساس 
این قیمت گذاری هر کیلوگرم پرتقال تامسون شمال درجه یک بین 8 تا 13 
هزارتومان، نارنگی بین 8 تا 17 هزارتومان، سیب زرد بین 15 تا 23 هزارتومان، 
سیب قرمز بین 10 تا 18 هزارتومان، خرمالو شمال بین 12 تا 17 هزارتومان، 
خرمالو شهریار بین 15 تا 25 هزارتومان، خرمالو کن بین 15 تا 30 هزار تومان 

و لیموشیرین بین 10 تا 18 هزار تومان است.
طبق نرخنامه اواســط آذرماه جزئیات قیمت درجه یک تا سه انواع میوه و 
صیفی  براساس نرخ نامه عمده فروشی محصولات کشاورزی در میدان میوه وتره بار، 
قیمت هر کیلوگرم انار دماوند بین 20 هزار تا 33 هزارتومان، انار ساوه بین 12 
هزار تا 18 هزارتومان، انار شــیراز بین 18 هزار تا 26 هزار تومان، سیب گلاب 
پاییزه بین 15 تا 22 هزار تومان، ســیب لبنانی زرد بین 15 هزار تا 23 هزار 
تومان، سیب لبنانی قرمز بین هشت هزار تا 16 هزار تومان، خرمالو شمال بین 
هشت هزار تا 14 هزار تومان و خرمالو شهریار بین 20 هزار تا 25 هزار تومان 

و خرمالو کن بین 22 هزار تا 32 هزار تومان است.
قیمت هر کیلوگرم پرتقال تامسون شمال بین هشت هزار تا 13 هزارتومان، 
پرتقال ناول بین 18 هزار تا 25 هزار تومان، لیموشــیرین بین 13 هزار تا 18 
هزار تومان، نارنگی انشو بین هشت تا 14 هزار تومان، نارنگی تخم ژاپنی بین 
10 هــزار تــا 17 هزار تومان، گلابی بیروتی بین 25 هــزار تا 45 هزار تومان، 
گلابی شــاه میوه بین 20 هزار تا 40 هزار تومان و لیمو ترش ســنگی بین 10 
هزار تا 15 هزار تومان و هندوانه خطی و ساکاتا بین سه هزار و 500 تا هفت 

هزار تومان به فروش می رسد. 

 ظرفیت ذخیره سازی روغن کشور افزایش یافت
»پژمان شیرمردی« در حاشیه مراسم توسعه کاربرد پرتوها در صنایع غذایی 
در جمع خبرنگاران درباره حوزه کاربرد پرتوها گفت: حوزه کاربرد پرتوها که در 
اصل همان نام پاور صنعت هســته ای است؛ چهارتا پنج حوزه کشاورزی و مواد 

غذایی، محیط زیست، سلامت، صنعت را پوشش می دهد؛
وی با بیان اینکه باید با یک برنامه بلندمدت برای حل مشــکلات با اولویت 
بخش کشاورزی و مواد غذایی پیش برویم، ادامه داد: کشور ما در سال گذشته 
121 میلیون تن تولید محصولات زراعی، باغی، شیلات و پروتئینی داشته است 
در ایــن میان کاربرد پرتوها و پرتودهی به عنــوان یکی از حلقه های زنجیره 

تامین می تواند تاثیرگذار باشد.
معاون سازمان انرژی اتمی گفت: متاسفانه امروزه استفاده از مواد شیمیایی 
برای نگهداری مواد غذایی و افزایش انبارمانی آن ها موجب بیماری زایی شــده 
اســت و به جامعه  آســیب می زند اما با استفاده از پرتوها می توانیم غذاها را در 
اســتریل و حشرات و آفات آن ها را کنترل کرده و کاهش دهیم بدون اینکه از 

مواد شیمیایی به عنوان آفت کش استفاده کنیم.
وی با اشاره به اینکه در دوره جدید روی بحث توسعه سامانه های پرتودهی 
کار بزرگی انجام خواهیم داد؛ گفت: بر اساس داده های آمایش سرزمینی کشور 
را بر اساس ظرفیت؛ تولید مواد غذایی، محصولات کشاورزی و مواد صنعتی و 
نیز از نظر صادرات و واردات به مناطق مختلف تقسیم می کنیم تا بتوانیم حوزه 
توسعه کاربرد پرتوها را هدفمند پیش ببریم.شیرمردی افزود: در گام دوم باید به 
سمت تامین مواد غذایی پرتودهی شده برای کشورهای همسایه حرکت کنیم. 
همچنین در نظر داریم از سامانه های پرتابل برای شرکت های مختلف صادراتی 
و تولیدکننده غذایی و کشاورزی استفاده کنیم. می توان روی خط تولید آنها از 
سامانه های پرتودهی پرتابل نصب کرده و حوزه پرتوها را در دل صنعت ببریم.

وی اظهار کرد: ممکن است در حوزه هسته ای هزینه اولیه زیاد باشد. اما این 
هزینه در بلندمدت می تواند برای کشور ارزآوری داشته و از کیفیت و سلامت 
غذای مردم را هم تامین کند. ضمن اینکه از نقطه نظر بسته تکنولوژی هر کدام 
از این سامانه های پرتودهی می تواند یک قلب تحقیقاتی برای آن مجموعه باشد.

مدیر عامل شرکت توسعه کاربرد پرتوها خاطرنشان کرد: در حوزه پرتودهی 
ســامانه های پرتودهی و کاربرد پرتوها، یک بازار 500 میلیاردی در دنیا وجود 
دارد که متاســفانه کشور ما کمتر از یک درصد سهم جمعیتی بازار این حوزه 
را در اختیار دارد. بنابراین باید به ســمتی حرکت کنیم که حداقل یک درصد 
از بازار پرتودهی دنیا را داشته باشیم که متاسفانه در حال حاضرچنین نیست.

وی ادامه داد: حوزه دیگر اســتفاده از پرتوهای یون ساز و پلاسمای سرد به 
جای استفاده از پرتوهای گاما و الکترون است که هم از نظر هزینه ای به صرفه 

است و هم سرعت نصب آن بالاتر خواهد بود.
شــیرمردی گفت: کاربرد پرتو فقط به محصــول نهایی توجه نمی کند. این 
حــوزه به تولید بــذر هم می پردازد. به این معنا که تولید بذرهای هیبریدی و 
مقاوم که منجر به تولید محصولاتی با مقاومت بالا در برابر آفات خواهد شــد؛ 
فعال است. در واقع حوزه کاربرد پرتوها تنها انتهای زنجیره را مورد توجه قرار 

نداده و اتفاقاً از زمان بذر می توان اثر کاربرد پرتوها را دید.
وی افزود:  با توجه به محدودیت هایی که سازمان های بهداشت جهانی در 
این زمینه اعمال کردند حتماً باید به جای اســتفاده از مواد شیمیایی و سمی 
برای استریل کردن؛ به سمت پرتودهی حرکت کنیم. در حال حاضر حتی اگر 
مــا هم نخواهیم هم باید ایــن کار را انجام دهیم و الزامات بین المللی ما را به 

این سمت جهت می دهد.

نیاز 200 هزارتنی کشور به »دی و مونو کلسیم فسفات«
»محسن ســعیدیان« در نشســت خبری در جمع 
خبرنگاران با بیان اینکه ظرفیت تولیدی کارخانجات در 
تولید دی و مونوکلسیم فسفات 400 هزارتن در سال است، 
افزود: طبق آمارها 47 کارخانه تولید کننده این محصول با 
هفت هزار کارگر در این بخش فعالیت دارند که نبود مواد 
اولیه اسید فسفریک می تواند باعث مشکلات جدی برای 

این بخش از تولید شود.
دبیر انجمن تولیدکنندگان دی و مونوکلسیم فسفات 
کشــور تصریح کرد: وجود مشــکل در تامین مواد اولیه 
کارخانه های تولیدکننده باعث شده وارد کنندگانی که 
در ســال 98 با حذف ارز ترجیجی از رانت واردات کنار 
گذاشته شــدند، دوباره به دنبال واردات محصول نهایی 
دی و مونوکلسیم فسفات باشند که این ضربه ای به تولید 

داخلی است.
وی گفت: دی و مونو کلســیم فسفات ماده ضروری 
برای تغذیه دام و طیور است که 2 درصد نیاز خوراک دام 
و طیور را تشکیل می دهد و برای سلامت آنها مهم است.

ســعیدیان افزود: اخیرا دو شرکت تامین کننده اسید 
فسفریک ماده اولیه این مکمل تعطیل و تولید دچار اختلال 
شــده به طوری که  طی دو ماه گذشته دو شرکت تولید 
کننده مواد اولیه از ذخایر خود به کارخانه ها مکمل دی 
و مونو کلسیم فسفات مواد اولیه اسید فسفریک دادند اما 

اکنون ذخایر انها به اتمام رسیده است.

وی درباره دلیل تعطیلی دو شرکت تامین کننده اسید 
فسفریک، گفت: این شرکت ها به دلایل تعمیر ماشین آلات، 
مشــکلات کارگری و آتش سوزی در یکی از کارخانجات 

و وجود رانت در خاک تحویلی دچار مشکل شده اند.
دبیر انجمن تولیدکنندگان دی و مونوکلسیم فسفات 
کشور اظهار داشت: خاک ماده اولیه تولید اسید فسفریک 
است که بخشی از محل معادن داخلی و به دلایل تحریم 

بخشی دیگر از کشور سوریه وارد می شود.

به گفته وی، یک معدن در داخل کشور برای تولید این 
ماده اولیه در کشــور وجود دارد که به دلیل وجود رانت 
خاک آن به تولید کنندگان واقعی نمی رسد به طوری که 
یا در بورس توسط یک تا دو نفر خریداری و به طور آزاد با 
قیمت های بالا در اختیار تولیدکنندگان واقعی به فروش 

می رسد یا صادر می شود.
وی اضافه کرد: به تازگی 60 هزار تن از خاک این معدن 
که در بورس خریداری شــده بود، صادر شد در حالی که 

شرکت ها داخلی به شدت نیازمند این خاک برای تولید 
ماده اولیه هستند تا چرخه تولید کشور بچرخد.

سعیدیان گفت: البته طی همین مدت زمان هم کارخانه 
های تولید کننده دی و مونو کلسیم فسفات نیز از ذخایر 
خــود به بازار تزریق کردند تــا تولیدکنندگان و  پرورش 
دهندگان دام و طیور دچار مشکل در تامین این محصول 

و قیمت نشوند.
وی با بیان اینکه 20 هزارتن از ذخایر دی و مونوکلسیم 
فسفات روانه بازار شده است و دیگر ذخایری نداریم، اظهار 
داشت: این ســه محصول دی کلسیم فسفات  با قیمت 
کیلویی 12هزار و 500 تومان،  منوکلسیم فسفات با قیمت  
13هزار و 800 تومان و دی و مونو کلسیم فسفات با قیمت 
14هزار و 800 تومان به فروش رسیده است و افزایشی در 

نرخ  ها نداشته ایم.
دبیر انجمن تولیدکنندگان دی و مونوکلسیم فسفات 
کشور اضافه کرد: به طور حتم از سرگیری واردات می تواند 
تعطیلی کارخانه های داخلی، بیکاری کارگران و خروج ارز 

از کشور را به دنبال داشته باشد.
سعیدیان پیشنهاد داد: اکنون شرکت های پتروشیمی 
تولیدکننده مواد اولیه اسید فسفریک نیازمند حمایت دولت 
هستند در عین حال در صورت واردات لازم است که مواد 
اولیه یعنی اسید فسفریک به کشور وارد شود تا کارخاجات 

تولیدی دچار چالش و تعطیلی نشوند.

آغاز فرآیند استقرار اتاق های اصناف کشاورزی در سراسر کشور
»اســماعیل قادری فر« در جلسه شورای مرکزی نظام 
صنفی کشــاورزی کشــور که همزمان با ابلاغ شیوه نامه 
اجرایی ساختار جدید نظام صنفی کشاورزی از سوی وزیر 
جهاد کشاورزی برگزار شــد، افزود: باید حداکثر تلاش و 
مساعی صورت پذیرد تا شــاهد قوام بخشی ساختار نظام 
صنفی کشاورزی به عنوان مهمترین تشکل صنفی بخش 
کشاورزی باشیم و این ساختار به عنوان بازوی اجرایی بخش 

دولتی در خدمت بخش کشاورزی قرار گیرد.
 مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران اظهار 
داشت: با توجه به اینکه شــعار دولت سیزدهم در وزارت 
جهاد کشــاورزی، توجه و اولویت به موضوع امنیت غذایی 
کشور است و وزیر جهاد کشاورزی برای تحقق این امر مهم 
توجه خاصی را به صنوف، اتحادیه ها و تشکل های کشاورزی 
دارند، لذا لازم است تا با همکاری موثر و هدفمند این شبکه 
و تعامل دوجانبه آن با بخش دولتی، بخش کشاورزی را به 
جایگاه شایسته آن در چرخه کلان اقتصادی کشور برسانیم.

وی تصریح کرد: اتاق اصناف کشاورزی در ساختار جدید، 
به نوعی دروازه ورود و محملی برای استفاده از جریان دانش 
و نخبگی در کشور است، باید تحلیل و بررسی شود که اتاق 
اصناف کشاورزی چگونه می تواند دروازه ورود و پلتفرم این 
موضوع بشود تا بتوانیم از ظرفیت عظیم نخبگان کشور که 
در حوزه های دانش بنیان فعال هستند، استفاده کنیم و اتاق 
اصناف کشاورزی به عنوان محرک و مولد این جریان توسعه 

نوآوری در بخش کشاورزی مطرح باشد.
قادری فر گفت: حضور نظام صنفی کشاورزی در شورای 
قیمت گذاری محصولات کشــاورزی، اتفاق بسیار مهمی 
قلمداد می شود و با شکل گیری اتاق اصناف کشاورزی ایران، 

ارکان این ساختار جدید به عنوان زبان گویای کشاورزان، 
می تواند موثرتر از پیش در سطح کلان و در سیاستگذاری ها 

نقش داشته باشند.
این مقام مســوول اعــلام کرد که تعامــل و همدلی 
ســازمان مرکزی تعاون روستایی با مجموعه نظام صنفی 
کشاورزی، آینده بســیار روشنی در افق بخش کشاورزی 
و برای برنامه های وزارت جهادکشــاورزی متصور است و 
ســازمان مرکزی تعاون روستایی و نظام صنفی کشاورزی 
با این تعامل می توانند به تنوع بخشــی و ارتقای کســب و 
کار در بخش کشاورزی و روستایی کشور و تجاری سازی و 

هوشمندسازی محصولات کشاورزی نائل شوند.

»قاسم پیشه ور« رئیس نظام صنفی کشاورزی کشور به 
ارائه برنامه های راهبردی، بلندمدت، میان مدت و کوتاه مدت 
نظام صنفی کشاورزی کشور در گام اجرای ساختار جدید 
این نظام وفق اصلاحیــه آیین نامه مربوطه مصوب هیات 
وزیران و همچنین گزارش بررســی موضوع اعمال قانون 
معافیت از پرداخت بیمه سهم کارفرما برای کارگاه ها تا پنج 
نفر کارگر بخش کشاورزی منطبق با دستور جلسه نشست 

مذکور پرداخت.
وی اظهار داشت: یکی از وظایف مهم نظام صنفی اجرای 
فرآیند ساماندهی است که منجر به نظم بخشی نیز خواهد 
شــد و دفاع از حقوق نیز مستلزم انجام ساماندهی و نظام 

بخشی خواهد بود.
»مسعود عدل طلب« مدیرکل دفتر ساماندهی صنوف 
و تشکل های مردم نهاد به تشریح برنامه استقرار اصلاحیه 
آیین نامه اجرایی نظام صنفی کارهای کشــاورزی و منابع 
طبیعی )تصویب نامه 25/9/1397هیات وزیران( پرداخت.

وظایف و اختیارات اتحادیه صنفی کشاورزی، اتاق اصناف 
کشاورزی شهرســتان، ترکیب هیأت رئیسه اتاق اصناف 
کشــاورزی ایران، ساختار نظارتی نظام صنفی کشاورزی، 
ترکیب اعضای هیأت عالی نظارت بر اصناف کشــاورزی 
ایران و ســاختار نظارتی نظام صنفی کشــاورزی از جمله 

موارد ارائه شده بود.
در ادامه»محمدجواد خاکزاد رستمی« مشاور نظام صنفی 
کشاورزی کشور ضمن بیان پیگیری های انجام یافته برای 
اختصاص آرم و نشان های اداری سازمانی اتاق های اصناف 
کشاورزی شهرستان و ایران، بر تلاش برای ارائه طرح های 
موثر و کارآمد در جهت رونق و رشــد بخش کشاورزی و 
ارتقای توانمندی های حرفــه ای، تولیدی و روزآمد کردن 
دانش فنی اعضای نظام صنفی با توسعه ارائه خدمات فنی، 

آموزشی، ترویجی و حقوقی کشاورزی تاکید کرد.
در ادامــه »کامران ســاروقی« خزانــه دار نظام صنفی 
کشاورزی کشور، گزارش مالی نظام صنفی کشاورزی کشور و 
بررسی وضعیت حسابرسی مالی و پرداخت سهم پنج درصد 
کشوری از نظام های صنفی کشاورزی استانی و شهرستانی 

را ارائه و برخی چالش های در این خصوص را بیان کرد.
در پایان اعضای حاضر در این جلســه به طرح مسائل 
مربــوط و نقطه نظرات خود در خصوص اجرای ســاختار 

جدید نظام صنفی کشاورزی پرداختند.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
 پنجشنبه  1400/09/25

شماره : 1263

اشاره به پروژه هایی که در سال 1400 به 
بهره برداری رسیده اظهارداشت: خط 230 
کیلوولت فنوج - تنگه سرحه با 76 کیلومتر 
مــدار و 760 میلیارد ریال اعتبار در خرداد 

امسال به بهره برداری رسیده است.
وی با اشــاره به اینکه خط 63 کیلوولت 
ســیمان تیس بــا 60 کیلومتر مدار و 660 
میلیــارد ریال اعتبار نیز در خرداد امســال 
بهره برداری شــده اســت، خاطرنشان کرد: 
ساخت پست 63/230 کیلوولت چاه کیچی 
با 140 میلیارد ریــال اعتبار نیز در خرداد 

امسال به بهره برداری رسیده است.
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای سیستان 
و بلوچســتان افزود: خــط 230 کیلوولت 
ارتباطی پــارود با 16 کیلومتر مدار و 160 
میلیارد ریال اعتبار در شــهریور امسال به 

بهره برداری رسیده است.
وی با اشــاره به پروژه هایی که هم اینک 
در سیستان و بلوچستان در دست اجراست 
تصریــح کرد: خــط 230 کیلوولت زاهدان 
- میرجاوه بــا150 کیلومتر مدار و یکهزارو 
500 میلیارد ریال اعتبار در بهمن امســال 

بهره برداری می شود.
پرنده مطلق با اشــاره به اینکه خط 132 
کیلوولت فنوج - کتیج با 150 کیلومتر مدار 

و یکهزارو 400 میلیارد ریال اعتبار در اسفند 
امســال به  بهره برداری می رسد خاطرنشان 
کرد: خط 230 کیلوولت اســپکه - نیکشهر 
با 180 کیلومتر مدار و یکهزارو 800 میلیارد 
ریال اعتبار نیز در بهمن امسال بهره برداری 

می شود.
وی بــا بیان اینکه خــط 230 کیلوولت 

ارتباطی ســردرگان بــا 20 کیلومتر مدار 
و 200 میلیــارد ریــال اعتبار در اســفند 
بهره برداری می شــود تصریح کرد: خط 63 
کیلوولت خاش-خاش2 با 30 کیلومتر مدار 
و  200 میلیارد ریال اعتبار نیز در اســفند 

به بهره برداری می  رسد.
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای سیستان 

و بلوچستان با بیان اینکه پست 20/63/230 
کیلوولت ســردرگان با 220 میلیارد ریال 
اعتبار در شــهریور 1401 ساخته می شود 
خاطرنشــان کرد: پست 20/230 کیلوولت 
پارود با یکهــزارو 400 میلیارد ریال اعتبار 
نیز اردیبهشت ســال آینده به بهره برداری 

می رسد.

وی با اشــاره به اینکه توســعه پســت 
63/230 کیلوولــت زاهدان با 640 میلیارد 
ریال اعتبار اســفند امســال به بهره برداری 
می رســد گفت: توســعه پســت 63/230 
کیلوولت گلمورتــی دلگان با 600 میلیارد 
ریال اعتبار خرداد ســال آینده بهره برداری 

می شود.
پرنده مطلق با اشاره به اینکه توسعه پست 
63/230 کیلوولت خاش با 500 میلیارد ریال 
اعتبار اردیبهشت سال آینده به بهره برداری 
می رسد تصریح کرد: توسعه پست63/230 
کیلوولت سراوان با 200 میلیارد ریال اعتبار 

اسفند امسال  بهره برداری می شود.
وی با تاکیــد بر اینکه مجمــوع اعتبار 
پروژه های عنوان شده 12 هزارو 180میلیارد 
ریال اســت خاطرنشان کرد: مجموع پروژه 
های یادشــده دارای 682 کیلومتر مدار و 

611 مگاوات آمپر است.
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای سیستان 
و بلوچستان تصریح کرد: این شرکت با اجرا 
و توســعه پروژه های بزرگ برقی)ســاخت 
پست، توسعه پست، ساخت خطوط انتقال، 
ساخت  نیروگاه های تجدیدپذیر( در استان با 
بکارگیری از تکنولوژی روز دنیا سهم خود را 
در پیشرفت کشور و این استان ایفا می کند.

قیمت نفت سقوط کرد
قیمــت نفت در معاملات روز چهارشــنبه به دلیل 
انتظارات فزاینده برای پیشی گرفتن عرضه از تقاضا در 
سال آینده و با وجود پیش بینی تاثیر موقتی امُیکرون 

بر تقاضا، برای سومین روز متوالی کاهش پیدا کرد.
بهــای معاملات نفت برنت 71 ســنت معادل یک 
درصد کاهش پیدا کرد و به 72 دلار و 99 ســنت در 
هر بشــکه رسید. شاخص نفت آمریکا روز گذشته 56 

سنت کاهش داشت.
 بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت 82 سنت 
معادل 1.2 درصد کاهش یافت و به 69 دلار و 91 سنت 
در هر بشکه رسید. نفت برنت روز سه شنبه با 69 سنت 
کاهش بسته شده بود. هر دو شاخص ابتدای معاملات 

بیش از یک دلار سقوط کرده بودند.
آژانس بین المللــی انــرژی )IEA( در جدیدترین 
گــزارش ماهانــه اش پیش بینی کــرد افزایش موارد 
ابتلا به کووید 19 و شــیوع واریانت امُیکرون، تقاضای 
جهانــی برای نفت را متاثر می کند اما دورنمای کلی، 
فراتر رفتن تولید از تقاضا برای نفت در ســال میلادی 
آینده به خصوص در آمریکا اســت. در مقابل، اوپک در 
جدیدترین گزارش ماهانه خود که روز دوشنبه منتشر 
شــد، پیش بینی خود از تقاضای جهان برای نفت در 

سه ماهه نخست سال 2022 را بالا برد.
تحلیلگران کالای گروه ANZ در یادداشتی نوشتند: 
دیــدگاه بدبینانه آژانس بین المللــی انرژی برخلاف 
دیدگاه خــوش بینانه تر اوپک درباره تقاضا برای نفت 
است. این اختلاف نشــان می دهد احتمالا نوسان در 

کوتاه مدت بالا می ماند.

شرکت مشاوره انرژی FGE اعلام کرد دیدگاه خوش 
بینانه تری نسبت به آژانس بین المللی انرژی دارد و مازاد 
عرضه کوچکتر به میزان 400 هزار بشــکه در روز را بر 
مبنای تقاضای کمتر به دلیل شیوع واریانت امُیکرون 
پیــش بینی می کند. آژانس بیــن المللی انرژی مازاد 
عرضه 1.7 میلیون بشکه در روز را در سه ماهه نخست 

سال میلادی آینده پیش بینی کرده است.
عامــل دیگری که روی قیمت نفــت تاثیر منفی 
گذاشــت، قوی شــدن دلار آمریکا بــود که نفت را 
برای خریداران غیرآمریکایی گرانتر ســاخت. بازارها 
منتظر نتیجه نشســت سیاســت پولی بانک مرکزی 
آمریکا در روز چهارشــنبه برای ارزیابی سیگنالهای 
مقامات بانکی این کشور درباره زمان افزایش نرخهای 

هستند. بهره 
عامــل منفی دیگر، آماری بود که کاهش نه چندان 
زیاد ذخایر نفت آمریکا در هفته گذشــته را نشان داد. 
طبق گزارش موسســه امریکن پترولیوم، ذخایر نفت 
آمریــکا در هفته منتهــی به 10 دســامبر، به میزان 
815 هزار بشــکه کاهش پیدا کرده است در حالی که 
تحلیلگران در نظرسنجی رویترز کاهش ذخایر به میزان 

2.1 میلیون بشکه را پیش بینی کرده بودند.
بر اســاس گــزارش رویترز، ذخایــر بنزین آمریکا 
426 هزار بشــکه افزایش یافت که کمتر از حد انتظار 
دارد. با این حال ذخایر ســوختهای دیگر بیش از یک 
میلیون بشکه کاهش داشت. آمار رسمی بعدازظهر روز 
چهارشــنبه توسط اداره اطلاعات انرژی آمریکا منتشر 

می شود.

پروژه برق در سیستان و بلوچستان در حال  بهره برداری و ساخت است

 آیا چین مســبب ریزش بعدی قیمت نفت می شود؟
آژانــس بین المللی انرژی )IEA( پیــش بینی کرد افزایش موارد ابتلا به 
کووید 19 و شــیوع واریانت امُیکرون، تقاضــای جهانی برای نفت را متاثر 
مــی کند اما دورنمای کلی، فراتر رفتن تولید از تقاضا برای نفت در ســال 

میلادی آینده است.
آژانــس بین المللی انرژی در گزارش نفــت ماهانه خود اعلام کرد تدابیر 
جدیدی که برای مهار شــیوع کووید 19 بکار بســته شــده است، احتمالا 
تاثیر ملایم تری بر اقتصاد در مقایســه با موجهای قبلی شــیوع این بیماری 

داشت. خواهند 
آمریکا برای دومین ماه متوالی بزرگترین افزایش تولید را داشــت که در 
نتیجه رشد حفاری در این کشور اتفاق افتاد. اگر گروه اوپک پلاس با خاتمه 
کامل محدودیتهای عرضه موافقت کند، تولید ســالانه عربســتان سعودی و 
روســیه هم ســال میلادی آینده ممکن اســت رکورد بزند. در این صورت 
رشــد عرضه جهانی نفت در سال میلادی آینده ممکن است به 6.4 میلیون 
بشکه در روز در مقایسه با 1.5 میلیون بشکه در روز در سال 2021 برسد.

آژانــس بین المللــی انرژی پیش بینی خود از تقاضا برای نفت در ســال 
جاری و آینده را هر یک به میزان 100 هزار بشــکه در روز کاهش داد که 
به دلیل انتظار برای افت مصرف ســوخت جت به دلیل محدودیتهای جدید 
ســفر بود. با این حال تقاضا برای ســوختهای مورد استفاده در حمل و نقل 

جاده ای و خوراک پتروشــیمی همچنان رشد چشمگیری خواهد داشت.
گــزارش آژانس بین المللی انرژی یک روز پــس از گزارش ماهانه اوپک 
منتشر شد که دورنمای خود برای سال 2021 و 2022 را بدون تغییر حفظ 

و اعلام کرد تاثیــر واریانت امُیکرون بر تقاضا ملایم و موقتی خواهد بود.
بر اساس گزارش رویترز، آژانس بین المللی انرژی اعلام کرد عرضه جهانی 
نفت در سال 2021 تنها 1.5 میلیون بشکه در روز رشد کرد اما سال آینده 
6.4 میلیون بشــکه در روز رشد می کند و حداقل تا پایان سه ماهه چهارم 

سال آینده از تقاضا فراتر می رود.

  گاز نیروگاه تبریز وصل شد
محمدعلــی متفکر آزاد در یک گفت و گوی خبری به تشــریح جزئیات 
جلســه نمایندگان آذربایجان شــرقی و کارشناسان وزارت نفت در خصوص 

انتقال گاز به نیروگاه تبریز پرداخت.
وی افزود: پیرو سوال نمایندگان استانی از وزیر نفت در خصوص موضوع 
مازوت ســوزی نیروگاه تبریز، جلســه ای چهار ســاعته با حضور نمایندگان 
کمیسیون انرژی، کارشناسان وزارت نفت و گاز و نمایندگان استانی تشکیل 

شــد که در آن موضوعات مختلف را بررسی کردیم.
وی ادامه داد: از روز شنبه، 20 آذرماه گاز به نیروگاه تبریز وصل و مقرر 
شــد تا با گذر زمان و مشــورت با همکاران، اگر نتیجه مطلوبی حاصل شد، 

ســوال خود را از وزیر نفت پس بگیریم.
متفکر آزاد گفت: مهم ترین مطالبه ی ما عدالت است؛ اگر گاز هم کم است 
باید با عدالت در همه ی نیروگاه های کشــور توزیع شود و کمبود گاز نیز به 
طور یکسان شامل حال همه نیروگاه ها و مازوت در تمام آنها استفاده شود.

وی تاکیــد کرد: این مســئله به طور جدی در کمیســیون انرژی مطرح 
خواهد شــد و تنها در صورتی که شــروط ما محقق شود، رضایت خواهیم 

داد، اما به جد پیگیر این موضوع هســتیم.

 اتصال شبکه برق به جمهوری آذربایجان و روسیه
بــا نصب پنجمین قطعه که یکی از مهمترین بخش های نصب بود، نصب 
آخرین قطعه بلندترین برج صنعت پتروشــیمی ایران در روزهای آینده نیز 

به پایان خواهد رسید.
ایــن برج که یک هزار و 200 تــن وزن و یکصد متر ارتفاع دارد به طور 
کامل به دســت متخصصان داخلی ساخته شده است و نشانه ای از شکست 

تحریم های ظالمانه و یکجانبه علیه صنعت پتروشــیمی کشورمان است.
واحد پارازایلین شرکت پتروشیمی بوعلی سینا تا پایان امسال به مرحله 
پیش راه اندازی خواهد رســید و محصولات پارازایلین و ارتوزایلین تولیدی 

این واحد به دیگر مجتمع های پتروشــیمی کشور ارسال می شود.
با راه اندازی این واحد، ســودآوری شــرکت پتروشــیمی بوعلی سینا با 
تولیــد محصولات پارازایلین و ارتوزایلین ســالانه بیش از 50 میلیون دلار 
افزایــش خواهد یافت و افزون بر آن با توجه بــه تولید پارازایلین و تکمیل 
چرخه اصلی تولید PET در منطقه ویژه اقتصادی ماهشــهر، کاهش هزینه 
پشــتیبانی و به دنبال آن افزایش سودآوری شــرکت پتروشیمی تندگویان 

را موجب خواهد شد.
21 واحد پتروشــیمی فعال در منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی ماهشهر 

در جنوب خوزستان مستقر هستند.

 درآمد ۶5 میلیارد یورویی که هر سال می سوزد
»عبدالجلال ایری« در توضیح نشســت کمیسیون عمران مجلس شورای 
اســلامی با حضور »جواد اوجی« وزیر نفت به خبرنگاران، گفت: در نشست 
امروز،  وزیر نفت گزارشــی از عملکرد وزارت متبوع خود در زمینه فروش و 

تهاتــر نفت با بدهی پروژهای عمرانی ارائه کرد.
ســخنگوی کمیسیون عمران مجلس شــورای اسلامی افزود: طبق گفته 
وزیر نفت، این مجموعه آمادگی کامل برای تهاتر نفت با دستگاه های اجرای 
متقاضــی و پیمانکاران طلبکار را دارد. اما برای این امر باید دســتگاه های 
مربوط در خصوص تهاتر نفتی درخواســت بدهند و سپس طبق ضوابط باید 

کنند. ارائه  وثیقه 
ایــری اضافه کرد: عــلاوه بر این طلبکاران نیز باید از ســازمان برنامه و 
بودجه در این خصوص مجوز دریافت کرده و این ســازمان میزان طلب آنها 

را به صورت مشــخص به وزارت نفت اعلام کند.
وی با بیان اینکه دریافــت کنندگان باید برای فروش نفت خود ظرفیت 
بازار جدیدی ایجاد کرده و از مشــتریان وزارت نفت استفاده نکنند، اظهار 
داشت: وزارت نفت برای انجام تهاترهای نفتی با طلبکاران پروژه های عمرانی 
و ســایر دستگاه ها ساختاری مشــخصی دارد. اما این امر برای دستگاه های 
اجرایی دارای ابهام اســت که باید ســازو کار مناسبی برای انجام تهاترهای 
نفتی پیش بینی شده و مسوولیت طرفین نیز به صورت کامل مشخص شود.  
ایــری تاکید کرد: طبق گزارشــی کــه وزیر نفت ارائه کــرد،  وضعیت 
فروش نفت و معیانات گازی کشــور نســبت به میزان مشــابه سال گذشته 
رشــد قابل توجهی داشــته و تمامی آنها نیز وصول شده است.   از طرفی با 
تداوم شــرایط فعلی، تا اسفندماه امســال ظرفیت تولید نفت به میزان قبل 

از تحریم ها می رسد.
ســخنگوی کمیسیون عمران مجلس شــورای اسلامی ادامه داد: در این 
نشســت محمود غفــاری معاون برنامه ریزی و مدیریــت منابع وزارت راه و 
شهرســازی نیز در خصوص تهاتر نفت با بدهی پروژهای عمرانی توضیحاتی 

ارائه کرد.
وی خاطرنشــان کــرد: طبق گفته وی تاکنون هیــچ تهاتر نفتی صورت 
نگرفته و باید ســاز وکار مشــخصی برای این امر تهیه شــود. از طرفی در 
بودجه ســال گذشــته تنها به موضوع پرداخت بدهی  پروژه های عمرانی به 
واســطه تهاتر نفتی اشاره شــده که باید در بودجه سال آتی موضوع تهاتر 

نفت جهت پروژه های ســاخت نیز مورد توجه قرار بگیرد.

انتقاد پلیمری ها از طرح جدید مدیریت بازار محصولات پتروشیمی
رئیــس هیات مدیره انجمــن پلیمر ضمن انتقاد از 
طرح جدید مدیریت بازار محصولات پتروشیمی گفت: 
در برخی از گریدهای پتروشــیمی سقف خرید را اجرا 
کردنــد اما کف عرضه را تغییر نکرده اســت و همین 
مساله باعث شــده با وجود نوسانات مثبت بازار نفت، 

در بازارهای داخلی دچار رقابت با یکدیگر شــویم.
ســعید ترکمان امروز در نشســتی خبری با اشاره 
به شــیوه جدید مدیریت بازار محصولات پتروشیمی، 
اظهار کرد: از ابتدای مهرماه طرحی پیشنهادی مطرح 
شد تا مدیریت بازار پتروشیمی ها و کامودیتی ها با 25 
ابزار انجام شــود، اگرچه تاکید شده بود که بدون نظر 
ذی نفعان این طرح اجرا نخواهد شــد، اما بخش هایی 

از این طرح در حال انجام است.
وی با تاکید بر اینکه اگرچه این طرح درســت بود، 
امــا ممکن اســت در اجرا یا زمان انجــام آن تصمیم 
درســتی گرفته نشده باشــد، ادامه داد: تاکنون حتی 
یــک نامه رســمی از پیش نویس این طــرح دریافت 
نکرده ایم که این موضوع ما را نگران کرده اســت اما 
براساس صحبت هایی که در جلسات عنوان می شود، 
پتروشــیمی ها مکلف هستند تمام فروش خود را برای 
جلوگیری از خام فروشــی در بورس کالا عرضه کرده 
و در صورت وجود مازاد اجازه صادرات داشته باشند.

وی با بیان اینکه در برخی از گریدها، سقف خرید 
را اجرا کردند اما کف عرضه را تغییر نداده اند که این 
مهندسی گرید اســت گفت: این مساله باعث شده با 
وجود نوســانات مثبت بازار نفت، در بازارهای داخلی 

دچار رقابت با هم شویم.
ترکمان با بیان اینکه در بعضی کالاها التهاب اتفاق 
نیفتاده و رقابت ایجاد شده  است به طوری که رقابت 
30 درصدی را شــاهدیم، گفت: در هــر حال نگران 
تعجیل در اجرای طرحی هستیم که نهایی نشده است.

وی با بیان اینکه محصولات پتروشــیمی تحریمی 
و قابل رهگیری هســتند، اظهار کرد: باید 25 درصد 
زیر قیمت جهانی عرضه شــوند و از سوی دیگر دچار 
دامپینگ می شــوند، زمانی که پتروشــیمی ها اعلام 
می کننــد کــه 15میلیارد دلار صــادرات و ارزآوری 
داشــته اند بایــد توجه داشــت که بخــش عمده آن 

خام فروشــی اســت که نه ارزش افزوده ای ایجاد می 
کند و نه اشتغال زایی داشــته، بلکه مواد خامی است 
کــه بدون ایجاد ارزش افزوده و بــا پایین ترین قیمت 

در یک زنجیره، به فروش رفته است.
وی با بیان اینکه پتروشــیمی های کشور 8میلیون 
تن مــواد پلیمری تولیــد می کنند کــه از این رقم، 
3.4میلیون تن بــه تولیدکنندگان محصولات تکمیلی 
داده می شود، گفت: تولیدکنندگان محصولات تکمیلی 
بــا ایجاد ارزش افزوده و تولید محصولاتی که بیش از 
1000 دلار در هــر تن قیمــت دارند، علاوه بر تأمین 
نیاز داخل، سالانه 2.5 میلیارد دلار نیز صادرات دارند؛ 
بقیه آن 8 میلیون تن که به صورت خام صادر می شود 

نیز حدود 3 میلیارد دلار ارزآوری دارد.
رئیس هیات مدیره انجمن پلیمر با اشــاره به اینکه 
اشــتغال صنعت پلمیر کشــور از مــرز 850 هزار نفر 
عبور کرده است گفت: اگر مشکلات و موانع پیش روی 
صنعت پلیمر و تولیدکنندگان محصولات تکمیلی رفع 
شود، می توانیم در زمانی کوتاه، اشتغال صنعت پلیمر 
ایران را به مرز 2 میلیون شغل برسانیم و این افزایش 
بیش از یک میلیون شغل در بخش صنعت تأثیر بسزایی 

در اقتصاد کشور خواهد داشت.

رئیــس هیات مدیره انجمن پلیمر گفت: با توجه به 
کنترل کرونا و افزایش قیمت محصولات پتروشــیمی 
در بازارهــای جهانی، صــادرات 2.5 میلیارد دلاری 
محصولات پلیمری برای ســال جاری قابل پیش بینی 

است.
وی دربــاره آخرین وضعیت صــادرات محصولات 
پلیمری، گفت: 3.4 میلیون تن از ظرفیت 90 میلیون 
تنی محصولات پتروشیمی کشور مربوط به محصولات 
پلیمری است که در بورس کالا عرضه می شود و 2.5 
میلیارد دلار صادرات انجام می شود. همچنین اشتغال 

850 هزار نفر را به دنبال داشــته است.
وی با بیان اینکه امســال از صادرات 2.5 میلیارد 
دلار صادرات عبــور خواهیم کرد، گفت: نرخ خوراک 

در لایحه بودجه ســال جاری تغییری نداشته است.
وی با بیان اینکه ما 12 میلیون پروانه بهره برداری 
داریم، گفت: صنعت پلیمر به راحتی  می تواند اشتغال 
را به رقم 2 میلیون نفر برساند. بنابراین هر چه موانع 
کم شــود، در حوزه اشــتغال و ایجاد ارزش افزوده و 

افتاد. اتفاقات خوبی خواهد  تولید ثروت 
در ادامه این نشســت، برمک قنبر پور، عضو هیات 
مدیره و رییس کمیسیون آموزش انجمن پلیمر گفت: 

نگرانــی تولیدکنندگان و فعــالان صنایع تکمیلی این 
اســت که چنین طرحی اگر به صــورت پلکانی اجرا 
نشود و محدودیت ها و معایت آن مشص نشده و شاهد 
اجرای جامع آن باشــیم، مشکلات بیشتری در تأمین 
مــواد اولیه به خصــوص در محصولاتی که در بخش 

عرضه دچار کســری هستیم ، ایجاد شود.
وی بــا بیــان اینکه بحث ما هم فنی اســت و هم 
قانونی، بر اســاس قانون بهبود فضای کســب و کار، 
دولت در طرح های مختلف باید با ذی نفعان مشــورت 
کند تا پیش از اجرا، مشکلات طرح ها استحصال شود، 
گفــت: بخش عمده نگرانی ما این اســت که متغیرها 
درست کنترل نشده و طرح شتاب زده اجرا شود و این 
موضوع مشکلاتی برای صنایع پایین دستی ایجاد کند.

قنبرپور با بیان اینکه پیکره صنعت آسیب پذیر است 
و توقع داریم دولت بــا برخورد علمی و روش پلکانی 
طرح را پیش ببرد تا ذی نفعان آماده شده و مشکلات 
را شناسایی کنیم، اظهار کرد: اگر کف عرضه را تغییر 
ندهیم و ســقف تقاضا را برداریم، باعث افزایش قیمت 
محصولات خواهد شد و بر کل زنجیره اثر می گذارد و 
تنها سود پتروشیمی ها را افزایش خواهد داد و منفعتی 

برای مردم نخواهد داشت.
ســعید زمان زاده، عضو هیات مدیره انجمن پلیمر 
نیز در این نشســت گفت: به طور مثال در پلی اتیلن 
پایپ گرید در دو ســال گذشته آرامشی بر بازار جاکم 
بوده که با شروع بخش اول این طرح، این آرامش بازار 
برهم خورده و تا 6 درصد شاهد رقابت در زمان عرضه 
هستیم؛ شاید بهتر بود ابتدا سهمیه ها را برمی داشتیم 

و ظرفیت عرضه ها را افزایش می دادیم.
زمان زاده با بیان اینکه در گذشته مدیریت عرضه، 
کنترل تقاضا بود تا مواد اولیه به درســتی به دســت 
مصرف کننده برســد، گفت:  به نظر می رسد این طرح 

معکــوس عمل می کند و تقاضا را آزاد می گذاریم.
بــه گفتــه وی احتمــال دارد اجــرای طرحی با 
پیچیدگی های فراوان به انحراف کشیده شود، سوابق 
گذشــته هم نشان می دهد طرح هایی که مشکل دارد، 
آســیب اصلی را به پایین دســت و صنایــع تکمیلی 

می زند.

 نحوه محاسبه قبوض آب در فصل زمستان اعلام شد
بر اساس بند الف تبصره 6 لایحه بودجه 1401، وزارت نیرو از طریق شرکت های آب و فاضلاب استانی سراسر کشور مکلف است علاوه بر دریافت نرخ آب بهای شهری، به ازای هر مترمکعب فروش آب شرب بالاتر از الگوی مصرف تعیین شده 

توسط هیات وزیران، 15 درصد نرخ آب بها را افزایش داده و از مشترکان آب شهری دریافت و به خزانه داری کل کشور واریز کند. وجوه فوق مشمول مالیات بر درآمد و مالیات بر ارزش افزوده نخواهد بود.
100 درصد وجوه دریافتی تاسقف 96.5 میلیارد تومان از محل حساب مذکور در ردیف معین در بودجه شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور فقط برای آب رسانی شرب روستایی و عشایری و اصلاح شبکه آب مربوط به آن اختصاص می یابد.

20 درصد اعتبار مذکور برای آب رسانی شرب عشایری و 80 درصد برای آب رسانی شرب روستایی بر اساس شاخص جمعیت و کمبود آب شرب سالم بین استان های کشور در مقاطع سه ماهه از طریق شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور 
توزیع می شود تا پس از مبادله موافقت نامه بین سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان ها و شرکت های آب و فاضلاب استانی یا سازمان امور عشایر ایران هزینه شود.

  101 هزار لیتر سوخت قاچاق در آب های شمال خلیج فارس کشف و ضبط شد
ماموران پایگاه دریابانی بندر ماهشهر در راستای تحقق منویات رهبر معظم انقلاب در مبارزه قاطعانه با مخلان اقتصادی، تمام تلاش خود را برای مقابله با پدیده شوم قاچاق، استمرار امنیت پایدار و پاسداری از قلمرو سرزمینی ایران اسلامی به 

کار گرفته اند.وی ادامه داد: در این راستا و در یک ماه گذشته، ماموران پایگاه دریابانی بندر ماهشهر با رصد دقیق و اشراف اطلاعاتی، موفق به کشف 100 هزار و 990 لیتر گازوییل قاچاق شدند.
فرمانده پایگاه دریابانی بندر ماهشهر با اشاره به دستگیری 27 نفر و توقیف 9 شناور در این رابطه، گفت: متهمان پس از تشکیل پرونده به دستگاه قضایی تحویل داده شدند.

راشدنیا افزود: سودجویان و مخلان اقتصاد کشور بدانند امروز همبستگی و تعامل مرزبانان و مرزنشینان در حفظ و حراست از مرزهای جمهوری اسلامی ایران در این خطه بیش از هر زمان است و به کمک خداوند عرصه را بر سودجویان و 
قاچاقچیان در خشکی و کرانه های دریا تنگ خواهیم کرد.

بندر ماهشهر در جنوب خوزستان واقع شده و مرکز آن با اهواز 100 کیلومتر فاصله دارد.
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مجتمع بندری شهید رجایی و سیاست تحولی دولت سیزدهم

غلامرضا بابایی، رئیس ســازمان صنعت معدن و تجارت آذربایجان غربی 
با اشــاره به اینکه استان ما 507 معدن دارد، اضافه کرد: انواع مواد معدنی از 
جمله آهن، طلا، زغال سنگ، آهک، گچ، مرمر و ... از آنها استحصال می شود.

وی به رتبه 3 آذربایجان غربی بین سایر استان های کشور در شاخص تنوع 
معادن اشــاره کرد و گفت: همچنین از نظر بهره برداری نیز معادن استان ما 

رتبه هفتم را دارند.
این مســئول با اشــاره به اینکه هم اکنون 70 درصد معادن اســتان به 
بهره برداری می رســند، اضافه کرد: از این طریق بــرای 7000نفر به صورت 

مستقیم اشتغال زایی شده است.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی به اعمال سیاست های 
تشویقی برای بهره برداران معادن اشاره کرد و گفت: در این زمینه می توان به 
ورود ماشین آلات معدنی و معرفی به صندوق بیمه فعالیت های معدنی برای 

اخذ تسهیلات اشاره کرد.
بابایی با بیان اینکه برای فعالیت در این زمینه مانند سایر عرصه ها همان 
طور که یک ســری فرصت ها وجود دارد، بدون شک موانعی نیز برای توسعه 
فعالیت وجود دارد، اضافه کرد: مشکلات روزافزون محلی، فرسودگی ماشین آلات 
معدنی، نبود واحدهای فرآوری متناسب با ظرفیت معادن از جمله مشکلاتی 
است که در این زمینه وجود دارد. طی 8 ماهه نخست سال جاری همزمان با 
راه اندازی معادن راکد کوچک مقیاس و ایجاد واحدهای فرآوری مواد معدنی 

در مناطق مختلف استان سرمایه گذاری در حوزه معادن و صنایع معدنی نسبت 
به مدت زمان مشابه سال گذشته افزایش چشمگیری داشته است.

وی افزود: در 8 ماهه اول سال جاری 29 فقره پروانه بهره برداری با ظرفیت 
استخراج سالانه بیش از 3 میلیون و 594 هزارتن و ذخیره قطعی 226 میلیون 
و 651 هزار تن در استان صادر شده است که برای بهره برداری از این معادن 
بیش از 1358 میلیارد ریال ســرمایه گذاری انجام و برای 657 نفر بصورت 

مستقیم زمینه اشتغال فراهم شده است.
این مسئول تصریح کرد: همچنین در مدت زمان یاد شده برای 32 محدوده 

معدنی جدید پروانه اکتشاف صادر شده است و 15 فقره گواهی کشف با حجم 
سرمایه گذاری بیش از 61 میلیارد و 733 میلیون ریال صادر شده است.

دست و پا زدن معادن آذربایجان غربی در مرداب کمبودها
وی اضافه کرد: در حال حاضر 507 معدن دارای پروانه بهره برداری معتبر 
با ظرفیت استخراج سالانه بیش از 17 میلیون و 553 هزار تن و ذخیره قطعی 
یک میلیارد و 142 میلیون تن انواع مواد معدنی با حجم سرمایه گذاری بیش 

از 5097 میلیارد ریال وجود دارد.
رئیس ســازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی خاطرنشان کرد: 
در آذربایجان غربی 218 محدوده اکتشافی دارای پروانه اکتشاف و 62 معدن 
دارای گواهی کشف با ذخیره قطعی بیش از 26 میلیون و 879 هزار تن انواع 
مواد معدنی با حجم سرمایه گذاری بیش از 609 میلیارد و 355 میلیون ریال 

در حال فعالیت هستند. 

معادن استان در تولید ناخالص داخلی نقش چندانی ندارند
حجت میکائیلی استاد دانشــگاه و کارشناس معدن گرایش استخراج در 
گفت و گو با ایسنا ضمن اشاره به اینکه برخی مشکلات و نقاط ضعف، عملًا 
بهره برداری از معادن استان را دچار مشکل کرده است، ادامه داد: این ثروت 

خدادادی نقش چندانی در تولید ناخالص داخلی ایفا نمی کند.

دست و پا زدن معادن آذربایجان غربی در مرداب کمبودها

در مدت 100 روزه دولت ســیزدهم نیز 
مســوولان بلند پایه کشــور از جمله معاون 
اقتصــادی رییس جمهور، نماینده ویژه وزیر 
راه وشهرسازی، همچنین اعضای کمیسیون 
عمران مجلس شــورای اســلامی و سفرای 
برخی از کشورها با هدف بررسی ظرفیت ها 
به هرمزگان ســفر کرده و از بندرهای استان 
به خصوص بندرشهید رجایی بازدید کرده اند.

 ایــن رفت و آمدها و پیگیری ها نشــان 
ازعزم دولت مردمــی برای کارهای بر زمین 
مانده و توسعه ظرفیت ها در زمینه صادرات 
و واردات، تخلیه و بارگیری، پایانه ها و انبارها 
بــرای نگهداری کالا بوده تــا بندر راهبردی 
شهید رجایی به عنوان بندرهاب بیشتر مورد 

توجه قرار گیرد.
باتوجه به حجم بســیاری بالای صادرات 
و واردات کالا، توســعه بنادر به عنوان دروازه 
ارتباطی کشور و حلقه واصل دریا و خشکی 
جهت ورود و خروج کالاها ضرورتی اجتناب 
ناپذیر است که این ضرورت در دولت سیزدهم 
مورد توجه ویژه قرار گرفته و گام های خوبی 

نیز جهت تحقق آن برداشته شده است.
از جمله مهم ترین اقدام های مهم صورت 
گرفته از سوی دولت مردمی آیت الله رییسی 
برای توسعه تجارت جهانی از کانال حمل و 
نقل دریایی، می توان به توســعه بندرشهید 
رجایی به عنــوان بزرگترین بندر کانتینری 
ایران و توســعه بندر چابهــار به عنوان تنها 

بندر اقیانوسی کشور اشاره کرد.
تبدیل بنادر ایران به بنادر نســل ســوم 
نیز موضوع بســیار مهمی است که از دیماه 
ســال گذشته در مراســم امضای تفاهم نامه 
همکاری بین ســازمان بنــادر و دریانوردی، 
یک شــرکت چینی و چند شــرکت داخلی 
برای سرمایه گذاری در اراضی 2 هزار و 400 
هکتاری بندر شــهید رجایی به ارزش 100 
هزار میلیارد ریال و 800 میلیون یورو، بر آن 
تاکید داشــت و یکی از ابعاد اهمیت سرمایه 
گذاری ها در اراضی پسکرانه شهید رجایی را 

ایجاد 20 هزار اشتغال عنوان شد.
مرحله سوم بندر شــهید رجایی و پایانه 
کانتینری یکــی از مهم تریــن و بزرگترین 
طرح های توســعه ای بندری است که ایران 
را بــه ظرفیت 8.5 میلیون TEU در ســال 
خواهد رساند؛ ضمن اینکه توسعه اسکله های 
نفتی و اضافه شدن اراضی پسکرانه بندرشهید 
رجایی، از مهم ترین طرح های توســعه ای در 
دست اجراست که یک گام رو به جلو از نظر 
رویکردهای لجستیکی و ایجاد ارزش افزوده 

در بندر محسوب می شود.

نقش کلیدی بندرشــهید رجایی در 
اقتصاد کشور

  راهبــردی شــهید رجایی با داشــتن 
ظرفیت های مختلفــی همچون پایانه نفتی، 
کانتینری، کالاهای فله، جرثقیل های بزرگ 
ریلی و زرافه ای، اتصال به راه آهن سراســری 
و اراضی پشتیبانی نقش حیاتی برای اقتصاد 

دریا محور در کشور ایفا می کند.
دولت در ســال تولیــد، پشــتیبانی ها 
ومانع زدایی ها بنا را برتوســعه زیرســاخت 
بندرهای بزرگ اقیانوســی با رویکرد توجه 
به ســواحل مکران با محوریت بندر شــهید 
رجایی در اســتان هرمزگان گذاشته است تا 
از این ظرفیت برای افزایش صادرات دریایی 

استفاده شود.
معــاون اقتصادی رییــس جمهوری که 
چهارم آذرماه جاری به هرمزگان سفر کرده 
بــود پس از بازدید ازمجتمع بندری شــهید 
رجایی نقش بندرشــهید رجایی در اقتصاد 
کشور مهم و کلیدی دانست و گفت: این بندر 
یکی از کانون های اصلی ورود و خروج کالا در 
کشور بوده که 81 درصد کالاهای کانتینری 

از این مسیر وارد یا خارج می شود.
محسن رضایی افزود: بازرگانی 50 درصد 
کالاهای غیرنفتی نیز از طریق بندرشــهید 
رجایی صورت مــی گیرد که در حال برنامه 
ریــزی برای گســترش و توســعه این بندر 

هستیم.
وی در بازدید با اشــاره به اینکه زنجیره 
تولید ثروت و درآمد و معیشت مردم پیش از 
آن که از خارج در محاصره باشد، با تحریم های 
داخلی و اقتصادی مواجه است، گفت: دنبال 

این هســتیم که این گره ها برداشته شود و 
درآمد، اشتغال مردم و تجارت بیشتر شود.

معاون اقتصادی رییس جمهوری با اشاره 
به اینکه در حوزه ســرمایه گذاری، تولید و 
تجارت با مشکل مواجه هستیم، بیان داشت: 
اگر بخواهیم این مشــکلات را برطرف کنیم 
فقط در تهران نیست بلکه باید مسوولان شهر 
به شهر و استان به استان حرکت کنند و آن 
چیــزی را که بر زمین باقــی مانده و مردم، 
تجار و کارآفرینان با آن مشــکل دارند، این 
موانع و سدهای داخلی و تحریم های داخلی 

را برداریم.

سیاست دولت حمل یکسره کالاست
توســعه حمل و نقل دریایــی با توجه به 
مزایــای فراوان آن از جملــه تعرفه پایین و 
امــکان جابه جایی کالا بــا تناژ بالا و انتقال 
ســریع از مهم ترین سیاست های اقتصادی 
برای رشد بیشــتر تجارت خارجی محسوب 
می شود که گام ابتدایی در جهت تحقق آن 
ایجاد بنــادر مجهز و به روز به عنوان دروازه 

ورود و خروج کالا است.
معاون اقتصادی رییس جمهوری همچنین 
در بازدید از بندرشــهید رجایی  یادآورشد: 
سیاســت ما در دولت ســیزدم این است که 
حمل کالا را یکســره کرده و کالا مســتقیم 
تخلیه و بر روی وســیله حمــل کننده قرار 
گیرد و به مقصد ارسال شود؛ بنابراین بایستی 
متناسب سازی بین تجهیزات، زیرساخت ها و 

حمل و نقل و انبارها صورت گیرد.
رضایی بیان کرد: بسیاری از کانتینرهایی 
که معطل هســتند، اجاره ای بوده و باید به 
کشورهای خارجی دلار بپردازیم، این اتفاق 
نباید رخ دهد و تجهیــزات و الزام های فنی 
بایســتی به گونه ای طراحی شود که این کار 
انجام گیرد، اگر وســیله حمــل کننده ریل 
است باید متناسب سازی لازم در این راستا 

انجام شود.
معــاون اقتصــادی رییــس جمهــوری 
اظهارداشت: مشکل هایی از جمله در خصوص 
اموال تملیکی در بندر شــهید رجایی وجود 
دارد و تلاش داریم مشــکل حــدود 9هزار 
کانتینر با 100 هزار تن کالا را برطرف کنیم، 
این بدان منظور است که با رفع این مشکل به 
هر خانوار ایرانی پنج کیلوگرم کالا می رسد، اما 
این کالاها در بندر انباشت شده و بلاتکلیف 
مانده اند و کشور با مسایل فراوانی مانند این 
مورد روبه  رو است که باید تک تک آن ها را  

بررسی و مشکل ها را حل کرد.
وی بــا تاکیــد بــر این که ارتبــاط بین 
ارگان های دولتی باید به گونه ای باشد که کالا 
یکسره به سمت مقصد حمل شود تا روزها، 
هفته ها و ماه ها در اینجا انبار نشــود، افزود: 
بابت هر روز توقف کالاها در بندرشهید رجایی 
یک دلار به قیمت آن ها افزوده می شود که 
این در افزایش تورم اثرگذار اســت، بنابراین 
هرچه حمل کالاها روان تر شــود، تورم هم 

پایین تر می آید.
معــاون اقتصــادی رییس جمهــوری با 
اشــاره به اینکه زنجیره تولید ثروت و درآمد 
و معیشــت مردم پیش از آن کــه از خارج 
در محاصره باشــد، بــا تحریم های داخلی و 
اقتصادی مواجه اســت، گفــت: دنبال این 

هستیم که این گره ها برداشته شود و درآمد، 
اشتغال مردم و تجارت بیشتر شود.

بندر شهید رجایی شاه کلید ایران در 
توسعه اقتصاد دریا محور

بندر شهید رجایی با داشتن روابط دریایی 
و مبادله کالا با 80 بندر شــاخص بین المللی 
بــه عنوان بزرگترین بندرتجاری و کانتینری 
وهمچنین دروازه طلایی اقتصاد ایران مطرح 
بوده و ســهم 50 درصدی از تجارت ایران را 

به خود اختصاص داده است.
مدیرکل بنادرو دریانوری استان هرمزگان 
در این باره به ایرنا گفت: بندر شهید رجایی 
به عنوان یکــی از مهم ترین بنادر ایران و از 
حلقه های اصلی زنجیره تامین کالای وارداتی 
و صادراتی به کشــور، ســالانه حدود 100 
میلیون تــن کالا در آن تخلیــه و بارگیری 

می شود.
علیرضا محمدی کرجی ران اظهارداشت: 
از ابتدای ســال جاری تا پایان آبانماه امسال 
4 میلیون و 935 هزارو 953 تن انواع کالا از 
پایانه های ریلی بندر شهید رجایی به سراسر 
کشور حمل شده که در مقایسه با مدت مشابه 

سال قبل 49 درصد افزایش داشته است.
 کرجی  ران با اشاره به نقش مهم حمل و 
نقل ریلی در توســعه اقتصادی و راهبردهای 
سازمان بنادر و دریانوردی  در جهت توسعه 
فعالیت های ریل -بندر ابرازداشــت: کالا از 
طریق به اقصی نقاط کشــور ارسال شده که 
در مقایسه با مدت مشابه سال قبل،49 درصد 

افزایش را نشان می دهد.
وی با اشاره به ضرورت سرعت بخشی در 
ارسال مایحتاج عمومی هموطنان بیان داشت: 
بیشترین کالاهای اساسی شامل گندم، روغن 
خوراکــی، جو و ذرت اعلام کرد و گفت: این 
میزان کالا به وسیله 4 هزار و 270 واگن به 

استان های مقصد حمل شده است.
مدیــرکل بنادر و دریانــوردی هرمزگان 
همچنین با اشاره به اینکه بندر شهیدرجایی 
که بزرگ ترین بندر کانتینری کشور و دومین 
بندر کالاهای غیرکانتینری بعد از بندر امام 
خمینی )ره( محسوب می شود و سهم قابل 
ملاحظــه ای در تجارت دریابرد کشــور را 
برعهــده دارد، افزود: این بنــدر به تنهایی 
بیــش از 55 درصــد صــادرات و واردات و 
70 درصد ترانزیت بنادر کشــور را برعهده 
دارد و همچنین تخلیه 90 درصد بارگیری 
کالاهــای کانتینری کشــور در این مجتمع 

انجام می گیرد.
وی اضافــه کرد: این بنــدر همچنین به 
تنهایی فعالیت بیش از 50 پایانه و محوطه 
نگهداری کالا با راهبری بخش خصوصی، 70 
درصد ترانزیت کالا، پشــتیبانی بیش از 58 
درصد عملیات غیرنفتی، 43 درصد عملیات 
نفتــی و تخلیه و بارگیری حدود 85 درصد 
از عملیــات کانتینری در ســطح کل بنادر 

کشور را داراست.
بندر شــهید  اقتصادی  مدیرمنطقه ویژه 
ابتدای  از  یادآورشــد: همچنیــن  رجایــی 
ســالجاری تا نیمه آذرمــاه در مجموع یک 
میلیون و 143 هــزار و TEU 426 کانتینر 
در مجتمــع بندری شــهید رجایی تخلیه و 

بارگیری شده است.

محمدی کرجــی ران ادامــه داد: تعــداد 
کانتینرهای جابجا شــده طی این مدت یک 
میلیــون و 143 هزار و TEU 426 بوده که 
20 درصد نســبت به مدت مشابه سال قبل 

افزایش داشته است.
وی خاطرنشــان کرد: دراین دوره زمانی، 
293 هــزار و TEU 771 کانتینــر حامــل 
 TEU 982 کالاهای صادراتی و 286 هزار و
کانتینر کالاهای وارداتی جابجا شده است که 
آمارها به ترتیب در صادرات 10 درصد افزایش 
و در واردات چهار درصد کاهش را نسبت به 

مدت مشابه سال قبل نشان می دهند.
مدیر منطقه ویژه اقتصادی بندر شــهید 
رجایی افزود: همچنیــن از طریق این بندر 
به میزان 181 هــزار و 445TEU  کانتنیر 
ترانزیــت خارجی صــورت گرفتــه که در 
همســنجی با مدت مشابه سال قبل افزایش 
قابل توجه 68 درصدی به ثبت رسیده است.

محمدی کرجی ران، ترانشــیب کانتینری 
طــی مدت یاد شــده را 169 هــزار و 631 
TEU اعلام کرد که در همســنجی با مدت 
مشابه سال قبل 36 درصد افزایش را محقق 

شده است.
بــه گفته مدیــرکل بنــادر و دریانوردی 
هرمزگان، در مدت زمان یاد شده نیز یک هزار 
و 141 فروند کشتی کانتینری به بندر شهید 
رجایی رفت و آمد داشته  که آمار پنج درصدی 

رشد را به ثبت رسانده اند.

20میلیون تن انواع فرآورده  نفتی در 
بندرخلیج فارس تخلیه و بارگیری شد

 »بنــدر نفتــی خلیج  فــارس« منطقه 
ویــژه اقتصادی بنــدر شــهید رجایی به 
دلیــل موقعیت اســتراتژیک، قرار گرفتن 
در مسیر ترانزیتی شمال جنوب و نزدیکی 
به صنایع و پالایشــگاه های منطقه با 12 
پست اسکله به عنوان بزرگترین بندرنفتی 
زیرمجموعه سازمان بنادر و دریانوردی به 

می رود. شمار 
مدیر منطقه ویژه اقتصادی بندر شــهید 
رجایی، میزان تخلیه و بارگیری انواع فرآورده  
های نفتــی از بندرخلیج فــارس از ابتدای 
سالجاری تاکنون )پایان آبان ماه امسال(20 

میلیون و 300 هزار تن اعلام کرد.
محمدی کرجی ران اظهارداشت: مجموع 
صادرات انواع فــرآورده نفتی از این بندر در 
مدت یاد شــده 8 میلیون و 600 هزار تن و 
واردات ایــن مواد 11میلیون و700 تن بوده 
که در همســنجی با مدت مشابه آن در سال 

گذشته سه درصد افزایش داشته است.
وی با اشاره به رشد 24 درصدی صادرات 
قیر در این دوره زمانی اظهارداشــت: در این 
مدت یــک میلیون و 100 هزار تن صادرات 
قیر به ثبت رسیده که بیشتر آن به سه کشور 
عمــان، امارات متحده عربی و هندوســتان 

ارسال شده است.
به گفته محمدی کرجی ران، درمدت یاد 
شــده 867 فروند شناور در اسکله های تحت 
نظارت نفتی خلیج فارس پهلودهی شــده اند 
که از این میزان 324 فروند شناور ویژه حمل 
قیر،54 فروند شناور حمل بنزین، 489 فروند 
شناورهای باقی مانده دیگر نیز فرآورده های 

نفتی را حمل نموده اند.

استفاده بنادر کشور از تجربیات بندر 
شهید رجایی

پــس از روی کار آمدن دولت ســیزدهم 
و  راه  وزارت  نماینــده  مقصــد  نخســتین 
شهرسازی بازدید از مرحله سوم طرح توسعه 
بندر شــهید رجایی بود که نشان از اهمیت 
توســعه ظرفیت های بندری و دریایی دارد و 
از طرفی با تعریف ساز و کارهای جدید برای 
سرعت بخشیدن به توسعه زیرساخت های آن، 
این بندر راهبردی در بندرعباس همچنان به 
عنوان سرآمد بندرهای کشور خواهد درخشید

نماینــده ویژه وزیر راه و شهرســازی در 
بازدید 11 شهریور امسال خود از بندرشهید 
رجایی با اشــاره به اهمیت مرحله سوم طرح 
توســعه این بندر و انتقال تجربه این پروژه 
راهبردی توســط متخصصان داخلی به سایر 
بنــادر تاکید کرد و ابرازداشــت: یک زمانی 
ساختن مرحله سوم بندرشهید رجایی برای 
ما یک رویا بود اما امروز به راحتی و با اعتماد 
به نفس کامل می توان طرح هایی مانند مرحله 
سوم طرح توســعه بندر شهید رجایی را در 

بنادر دیگر کشور عملیاتی نمود.
سید حسین میرشفیع همچنین به اهمیت 
فرمان 10 ماده ای وزیر راه و شهرسازی اشاره 
کرد و اظهارداشــت: خوشــبختانه با وجود 
تجربیات مشــاوران و ظرفیت پیمانکاران و 
مهم تر از همه اعتماد بــه نفس متخصصان 
این طرح، می توان از تجربه پروژه بندرشهید 
رجایی در سایر بنادر استان هرمزگان و کشور 

نیز استفاده کرد.
وی بیان داشت: در راستای توسعه صادرات 
بیشــتر و همچنین برای جــذب تزانزیت و 
اســتفاده مناســب از ظرفیت های دریایی 

نیازمند بازاریابی علمی و فعال هستیم.
 نماینده ویژه وزارت راه و شهرســازی با 
اشــاره به وجود ظرفیت های مناسب توسعه 
در بنادر کشور بیان کرد: یکی از کارهایی که 
در راستای بهره  وری بالاتر از این ظرفیت ها 
می توان انجام داد هم  پوشانی ظرفیت بنادر 
اســت؛ براین اساس برای بهره وری اقتصادی 

نیازمند مشارکت همه بنادر هستیم.
بندر راهبردی شهید رجایی از سال 64 در 
شرایط سخت جنگ تحمیلی با هدف توسعه 
ایران در 23 کیلومتری غرب بندرعباس مرکز 
اســتان هرمزگان و در شــمال جزیره قشم و 
تنگه هرمز به بهره بردای رسید که از آن سال 
تاکنون شاهد تحولات بزرگی در زمینه تکمیل 
زیرساخت های از جمله بندرخلیج فارس، پایانه 
کانتینری، راه آهن، جرثقیل های بزرگ ریلی، 
مکنده ها و پایانه های نفتی این بندر بوده ایم.

قــرار گرفتن در دهانه ورودی خلیج فارس 
و تنگــه هرمز، بهره مندی از تجهیزات مدرن، 
اتصال به شبکه بین المللی ریلی، امکان واگذاری 
زمین و دیگر امکانات به سرمایه گذاران بخش 
خصوصــی و ده ها مزیت دیگر موجب شــده 
تا بندر شــهید رجایی بندرعباس به یکی از 
موفق ترین سازمان های بندری در خاورمیانه 

تبدیل شود.
بندر شــهید رجایی به عنوان بزرگترین، 
فعال ترین و مدرن ترین بندر کشــور به دلیل 
قرارگیــری در نقطه اتصال مســیر دریایی 
کریدور جنوب به شمال به مسیرهای جاده ای 
و ریلی کشــور، نقشی کلیدی را در راستای 
برقراری ارتباط کشــورهای آســیای جنوب 
شــرقی و اروپا برای این بندر رقم زده است، 
لذا تجهیز و توسعه این بندر به همراه توسعه 
زیرساخت های حمل و نقل کالاهای ترانزیتی، 
نقش مهمی در توسعه صنعت ترانزیت کشور 

ایفا می کند.
از 71 بنــدر موجود در هرمزگان 32 بندر 
فعــال بوده که از یک ســو در اقتصاد داخلی 
بویژه در امر صادرات و واردات جایگاه ویژه ای 
در توسعه کشور دارد و از سوی دیگر با تسهیل 
انتقال کالا به بازارهای آسیای میانه، برگ برنده 
جمهوری اسلامی ایران برای حضور موثر در 

بازارهای جهانی است.
بندرهای موجود در این استان دارای 156 
پست اسکله برای پهلوگیری کشتی ها هستند 
کــه از این تعداد، 11 بندر با کاربری تجاری، 
15 بندر چند منظوره، 2 بندر مســافری، 21 
بندر صیادی، 10 بندر صنعتی، 7 بندرنفتی و 

5 بندر با کاربری های متفرقه است.

 سنگ های نیمه قیمتی عقیق و فیروزه زنجان به 2 کشور عربی 
صادر می شود

مهدی محمدی چهارشنبه در نشست بررسی مشکلات طرح های اقدام ملی 
مسکن استان فارس در شیراز افزود:بررسی مشکلات و موانع طرح اقدام ملی  

مسکن مهر و واگذاری طرح های ملی مسکن موضوع این نشست است.
وی وعده تامین زمین برای ساخت 50 هزار واحد مسکونی در قالب طرح 
ملی مسکن درشهرهای با جمعیت زیر 100 هزار نفر داد و گفت: زیر ساخت 
های اولیه برای اجرای این طرح ها کلید خورده و آماده شده است و اکنون شاهد 

شتاب بخشی در اجرای آن هستیم.
مدیر کل طرح های مسکن ملی بنیاد مسکن کشور اضافه کرد: بنیاد مسکن 
از آغاز اجرای طرح اقدام ملی مسکن مجری طرح در شهرهای زیر 100 هزار 
جمعیت بوده که افزوده شدن شمار قابل توجهی مسکن ملی در استان های 
مختلف بیانگر اقدام  جدی این نهاد در زمینه مسکن و توسعه مسکن شهری 

است.
محمدی همچنین با اشاره به اینکه  28 هزار واحد نهضت ملی مسکن در 
شهرهای کوچک توسط بنیاد مسکن در دست اجراست افزود: مقرر است بنیاد 
کوچک  شهرهای  و  روستاها  در  را  مسکونی  واحد  هزار   200 سالیانه  مسکن 
نوسازی و مقاوم سازی کند که در برنامه امسال حدود 50 درصد معادل 96 هزار 

واحد در مراحل اجرا قرار دارند.
معاون مسکن شهری بنیاد مسکن نیز در این نشست ابراز داشت :  هر چند 
این  اما  تامین مسکن شهری محدود شده است  مالی  منابع  اخیر  در سالهای 
محدودیت بر کیفیت کار بنیاد مسکن در ساخت مسکن برای اقشار مختلف 

اثری نگذاشته است.
محمد رسول پروری افزود: برای تامین مسکن شهری  مسوولیت اجرای طرح 
در شهرهای زیر 100 هزار نفر  به بنیاد مسکن واگذار شده است ، استان فارس 
بیش از 100 شهر کمتر از  100 هزار نفر جمعیت دارد 44 هزار نفر در شهرهای 
استان فارس برای تامین مسکن ملی نام نویسی کرده اند ، 11 هزار نفر واجد 

شرایط هستند و شرایط حدود سه هزار نفر در حال بررسی است.
بنیاد مسکن مسوولیت اجرایی ندارد و صرفا  وی اضافه کرد: در این طرح 
سیاستگذاری و نظارت می کند ، زمین طرح های تامین مسکن از سازمان راه و 
شهر سازی در اختیار بنیاد قرار می گیرد و بنیاد مسکن با مشارکت پیمانکاران 
طرح را کلید می زند.بسیاری از طرح ها با مشارکت مردم اجرایی شده است ، 

بنیاد مسکن برای اخذ پروانه ساختمانی نیز مشارکت دارد.

این افراد هرچه سریعتر برای تزریق »دوز سوم« مراجعه کنند
بر تزریق دوز سوم واکسن  تاکید  با  معاون مرکز بهداشت استان کرمانشاه 
کرونا جهت افزایش ایمنی بدن، از تمام افرادی که دوز دوم واکسن های بهارات، 
سینوفارم و برکت را سه ماه پیش تزریق کرده اند خواست تا در اولین فرصت 

برای تزریق دوز سوم مراجعه کنند.
با اشاره به لزوم تزریق دوز سوم واکسن کرونا، گفت: مطالعات علمی نشان 
داده در تمامی واکسن های کرونا سطح ایمنی بعد از سه تا چهار ماه به تدریج 
کاهش می یابد و نیاز است برای استمرار ایمنی بدن در مقابله ویروس کرونا 

حتما دوز سوم تزریق شود.
وی افزود: بر این اساس چند وقتی است که تزریق دوز سوم واکسن کرونا در 
کشور آغاز شده و تمام افراد 18 سال به بالا که حداقل سه ماه از تزریق دوز دوم 

واکسن آنها می گذرد می توانند برای تزریق دوز سوم مراجعه کنند.
شاه آبادی گفت: در افرادی که واکسن های تولید شده از ویروس غیرفعال 
مانند بهارات، سینوفارم و برکت را تزریق کرده اند، چنانچه سه ماه از تزریق دوز 
دوم آنها می گذرد باید در اولین فرصت جهت تزریق دوز سوم واکسن مراجعه 

کنند.
این مسئول گفت: در تزریق دوز سوم این افراد توصیه می شود که ترجیحا از 
همان نوع واکسن قبلی استفاده شود، اما تزریق انواع دیگر واکسن کرونا در دوز 

سوم هم برای این افراد بلامانع است.
شاه آبادی گفت: در افرادی هم که قبلا واکسن اسپوتنیک یا آسترازینکا تزریق 
کرده اند توصیه می شود با گذشته حداقل سه ماه از نوبت دوم، این افراد هم برای 

تزریق دوز سوم مراجعه کنند.
معاون مرکز بهداشت دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه خاطرنشان کرد: این 
افراد می توانند در تزریق دوز سوم خود واکسن آسترازینکا، پارس کووپلاس و 

سوبرانا پلاس تزریق کنند.
شاه آبادی با بیان اینکه تمام پایگاه های تجمیعی، مراکز بهداشت و پایگاه های 
سلامت برای انجام واکسیناسیون فعال است، گفت: مراکز بهداشت و پایگاه های 

سلامت تا ساعت 14 ظهر فعال هستند.
وی افزود: مراکز تجمیعی واکسیناسیون علاوه بر صبح ها، بعدازظهرها هم از 

ساعت 15 تا 19 شب فعال بوده و پذیرای مراجعان هستند.
معاون مرکز بهداشت دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه در پایان از تزریق بیش 

از 75 هزار دوز سوم واکسن کرونا در سطح استان خبر داد.

نماینده مجلس: خشک شدن خلیج گرگان فاجعه ملی است
به دلیل کم آبی سال های اخیر، حدود یک سوم از این زیستگاه ارزشمند به 

دشت های بیابانی و منطقه ایجاد ریزگرد تبدیل شده است.
وی افزود : خشک شدن این خلیج علاوه بر اینکه شرایط اقتصادی اجتماعی 
زندگی 2 میلیون گلستانی را تحت تاثیر قرار می دهد اهالی استان های مجاور را 

نیز از تبعات ریزگردها در امان نخواهد گذاشت.
نماینده مردم کردکوی، گمیشان، ترکمن و بندرگز در مجلس شورای اسلامی 
ادامه داد: با وجود مصوبه ستاد ملی احیای تالاب ها، عملیات اجرایی تزریق آب 
به این اکوسیستم سرعت خوبی ندارد و تامین اعتبار آن به یک چالش تبدیل 

شده است.
ایری خاطرنشان کرد : مشاور طرح احیای خلیج گرگان و میانکاله بر لایروبی 
کانال چپاقلی و آشوراده به عنوان تنها روش موثر حفظ خلیج گرگان تاکید کرده 

اما همچنان گرفتار مکاتبات بین دستگاهی برای تامین اعتبار هستیم.
وی به اجرای طرح گردشگری و طبیعت گردی جزیره آشوراده اشاره  و اضافه 
کرد: اعمال سلیقه برخی مدیران محیط زیست در استان همسایه روند اجرای 
این پروژه را مختل کرده و در زمان حاضر محیط زیست مازندران بدون طرح 
موضوع در شورای راهبردی خلیج گرگان و میانکاله، در محاکم قضایی علیه این 

طرح شکایت کرده است.
وی ادامه داد: بر اساس مصوبه شورای عالی حفاظت محیط زیست، هرگونه 
تصمیم گیری در خصوص پروژه های عمرانی یا گردشگری خلیج گرگان نیازمند 
طرح موضوع در شورای راهبردی خلیج گرگان و میانکاله است که با عضویت 
نمایندگان مجلس  ارشد 2 استان و  استانداران مازندران و گلستان و مدیران 

رسمیت پیدا می کند.
 ایری افزود: با وجود این قانون، محیط زیست مازندران از اجرای این طرح 
شکایتی کرده و مرجع قضایی حکم توقف اجرای طبیعت گردی را در عرصه 22 

هکتاری جزیره آشوراده صادر کرد.
نماینده مجلس: خشک شدن خلیج گرگان فاجعه ملی است 

نماینده مردم کردکوی، گمیشان، ترکمن و بندرگز در مجلس شورای اسلامی 
اظهارداشت : طرح گردشگری آشوراده یک سایت پشتیبان 138 هکتاری در 
سواحل بندرترکمن دارد که با انتخاب مشاور، طرح های عملیاتی آن آغاز شده و 

در مرحله انتخاب سرمایه گذار قرار دارد.
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ماجرای فدراسیون فوتبال و غرامت 
100 میلیارد تومانی

یک شرکت خارجی که مسئولیت هماهنگی و برگزاری دیدارهای تدارکاتی 
و دوســتانه را برعهده دارد، با شــکایت از فدراســیون فوتبال ایران در فیفا، 
خواستار غرامت 3 میلیون یورویی از این فدراسیون شده است. موضوعی که 
روز دوشــنبه مطرح شد و برخی از کارمندان بخش رسانه ای این فدراسیون 
در صفحات شخصی خود از آن به عنوان »ویلموتس 2« یاد کردند. به گزارش 
ایسنا، این شــکایت به علت »عدم تعهد فدراســیون فوتبال به پرداخت حق 
و حقوق این شــرکت در ارتباط با هماهنگی و برگزاری یک بازی دوستانه« 
طرح شــده است. شکایت در ارتباط با بازی دوســتانه تیم های ملی ایران و 
ونزوئلا اســت که در 22 آبان 1396 در کشــور هلند برگزار شد و شاگردان 
کارلوس کی روش با نتیجه 1-0 برنده این مسابقه شدند اما شرکت مذکور با 
گذشت 4 سال از این دیدار، ادعا کرده که فدراسیون فوتبال وقت، به پیام ها 
و مکاتبات این شرکت برای پرداخت حق و حقوق آنها پاسخ نداده است. این 
شــکایت که بتازگی در فیفا طرح دعوا شــده، با غرامت سه میلیون یورویی 
همراه اســت که در صورت تأیید شکایت در فیفا، بعد از غرامت 6.2 میلیون 
یورویی ویلموتس، یک فاجعه تمام عیار برای فدراسیون فوتبال خواهد بود. با 
توجه به قیمت کنونی یورو )حدود 33 هزار تومان( در بازار ایران، این غرامت 
حدود 100 میلیارد تومان برآورد می شود. جالب اینجاست که در نسخه ای از 
قرارداد اصلی که میان محمد رضا ســاکت به نمایندگی از فدراسیون فوتبال، 
خراردو هرناندز از شرکت T&C Managmanet و سباسیتین دیریخ از 
شــرکت STMG به نمایندگی از فدراسیون فوتبال ونزوئلا و آتالای موتلو به 
نمایندگی از شرکت MUTLU SPORTS B.V و رورد وینندس از شرکت 
TRITY TV به عنوان هماهنگ کننده و پخش کننده مسابقه امضا و منتشر 
شده اســت، هیچ عدد و رقمی مبنی بر پایه و اساس این قرارداد درج نشده 
است. آن طور که از فدراســیون فوتبال به گوش می رسد، شکایت اصلی این 
شــرکت مستقر در هلند، در ارتباط با مسأله حق پخش تلویزیونی و تبلیغات 
قبل، حین و بعد از مســابقه است که بعد از چهار سال و برخی نامه نگاری ها 
طراحی شــده اســت. از قرار معلوم، در این قرارداد، شروطی مبنی چگونگی 
نمایش این مســابقه در ایران وجود داشــته که به اعتقاد این شرکت رعایت 
نشده است و فدراسیون فوتبال به عنوان یکی از طرفین قرارداد و عضو ایرانی 
این پرونده، به عنوان متخلف شناسایی شده است. در این بین از گوشه و کنار 
این خبر می رســد که ماجرای فوق یک گروکشی میان عزیزی خادم و برخی 
مشــاوران سابقش اســت که این روزها به دشمنان همدیگر تبدیل شده اند و 
این وســط فدراســیون فوتبال و اهالی فوتبال تبدیل به گوشت قربانی میان 

غائله شده اند. این  طرفین 

هفتــه دهم لیگ برتر فوتبــال دیروز با 
برگزاری دیدار حســاس میان اســتقلال و 
ســپاهان در ورزشــگاه آزادی آغاز شد. در 
حالی که دیــروز 23 آذر مصادف با زادروز 
ناصر حجازی اســطوره فقید استقلال بود، 
آبی پوشــان با قــرار دادن تصویری از ناصر 
خان روی نیمکت یاد او را گرامی داشتند. در 
این بازی، محمدحسین مرادمند که در بازی 
قبل استقلال برابر پیکان به دلیل 4 اخطاره 
بودن غایب بود، دیروز با صلاحدید مجیدی 
در ترکیب اصلی قرار گرفت و به عنوان دفاع 
چپ ایفای نقش کرد. در این شرایط، عارف 
آقاسی به دفاع راست رفت تا محمد دانشگر 
روی نیمکــت بنشــیند. در مقابــل، محرم 
نویدکیا هم بازیکنانی مانند شــهریار مغانلو 
و ســروش رفیعی را روی نیمکت نشــاند و 
هدف سپاهانی ها رســاندن توپ به یاسین 
ســلمانی و سجاد شــهباززاده بود. بازی تا 
دقیقه 35 موقعیت خاصی نداشت و برخلاف 
پیش بینی ها شــاهد فوتبالی نســبتاً سرد و 
کسل کننده  بودیم. البته دو تیم صاحب چند 
موقعیت نصف و نیمه شــدند اما هیچکدام 
منجر به خطری جدی نشد. تنها نکته مشهود 
در این دقایق خطاهای پرتعداد بازیکنان روی 
یکدیگــر بود که باعث شــد دو تیم نتوانند 
برنامه هــای تاکتیکی موردنظــر مربیان را 
در زمیــن پیاده کنند. بــا این حال بالاخره 
دقیقه 36 یخ بازی آب شد و ارسال مهدی 
مهدی پور از سمت راســت را رودی ژستد 
در داخل محوطه جریمه با ضربه ســر برای 
جعفر سلمانی کاشت و این بازیکن بعد از یک 
کنترل خوب، با شوت روی پا دروازه سپاهان 
را باز کرد. با این گل، ژستد به دومین پاس 
گل و سلمانی به دومین گل فصلش رسید. 
بلافاصله پس از گل آبی ها، شــهباززاده در 
موقعیت نســبتاً مناســبی قرار گرفت ولی 

سیاوش یزدانی با تکلی بموقع مانع از گلزنی 
مهاجم ســپاهان شد. دقیقه 40 شهباززاده 
فرصت دیگری را از دســت داد. سپاهانی ها 
دقیقه 41 روی اشتباه سیدحسین حسینی 
در خــروج از دروازه می توانســتند به گل 
تساوی برسند اما ضربه سر فرشاد احمدزاده 
از کنار دروازه به بیرون رفت. دقیقه 45+1 
هم امیرحسین حســین زاده مهاجم جوان 
استقلال می توانست با شوتی زیبا و فنی از 
پشت محوطه جریمه دروازه سپاهان را برای 
بار دوم باز کند اما کریستوفر کنت با واکنشی 
عالی دروازه تیمش را نجات داد تا نیمه اول 

با برتری یک گله استقلال به پایان برسد.
اســتقلال نیمه دوم را با یک تغییر آغاز 
کرد و روزبه چشمی به جای سبحان خاقانی 

وارد میدان شــد تا کمربند خط میانی این 
تیم محکم تر شــود. دقیقه 46 سلمانی در 
موقعیت تک به تک قرار گرفت و می توانست 
خودش و تیمــش را دو گله کند اما کنت 
دروازه بان ســپاهان با واکنشــی خوب راه 
توپ را بست. ســپاهانی ها که به دنبال گل 
تســاوی بودند، به حملاتشان ادامه دادند 
و دقیقه 51 شــوت امید نورافکن از پشت 
محوطــه جریمه با فاصله ای اندک از بالای 
دروازه اســتقلال به بیرون رفت. در ادامه 
فرهــاد مجیــدی دقیقــه 53 دو تعویض 
همزمان انجام داد؛ دانشگر به جای آغاسی 
و ارســلان مطهری به جای زبیر نیک نفس 
وارد میدان شــدند. دقیقه 55 ضربه ســر 
گئورگی گولسیانی روی ارسال نورافکن را 

حســینی به زیبایی راهی کرنر کرد. دقیقه 
63 هم محمدرضا حسینی صاحب موقعیت 
خوبی در ســمت راســت محوطه جریمه 
اســتقلال شد اما ضربه این بازیکن از زاویه 
نسبتاً بسته را گلر آبی ها بخوبی مهار کرد. 
نویدکیا دقیقه 70 شهریار مغانلو را به جای 
حســینی و جلال علی محمدی را به جای 
محمــد کریمی بــه میدان فرســتاد تا بار 
تهاجمی تیمش را افزایش دهد ولی ثمری 
نداشــت. دقیقه 85 مغانلو صاحب موقعیت 
خوبی شــد و از ســمت چپ توپ زمینی 
را بــه محوطه جریمه اســتقلال فرســتاد 
که اســماعیلی فر نتوانســت از آن استفاده 
کند. دقیقه 87 هم نفوذ ســلمانی از سمت 
راســت با دخالت مدافعان اســتقلال دفع 

شد. ســپاهان در نهایت نتوانست از برتری 
نســبی اش در نیمه دوم بهــره ببرد تا این 
بازی 1-0 به سود استقلال به پایان برسد. 
اســتقلال با این برد 20 امتیازی شــد و با 
پشــت سرگذاشتن یکی از مدعیان اصلی و 
صعود به صدر جدول، نمره 20 هم گرفت.
صحبت های فرهاد و محرم پس از بازی

فرهاد مجیدی، ســرمربی استقلال پس 
از برتــری تیمــش اظهار داشــت: »به هر 
دو تیم خســته نباشــید می گویم. فوتبال 
خــوب و جانداری بود. در نیمه اول به گل 
رسیدیم و ســعی کردیم بازی را مدیریت 
کنیم. ســپاهان تیم بسیار خوبی است که 
توانستیم این تیم خوب را شکست بدهیم. 
از بازیکنانم راضی هستم و بعد از گل سعی 
کردیم بازی را مدیریت کنیم و در این کار 
خیلــی موفق بودیم. از خــط دفاعی تیمم 
بسیار راضی هستم. در این بازی دنبال سه 
امتیاز بودیم که آن را به دست آوردیم. در 
این فصل از تعدادی بازیکن جوان استفاده 
کردم و برای اینکه تیم کمی هماهنگ تر و 
هجومی تر شود، نیاز به زمان داریم.« محرم 
نویدکیا، سرمربی سپاهان هم گفت: »ما در 
نیمه اول عالی بازی کردیم و در نیمه دوم 
این روند را ادامه دادیم. استقلال یکی، دو 
موقعیت نســبتاً خوب داشت اما غیر از آن، 
بازی خوبی انجام نداد. آنها در ضد حملات 
موقعیت هایی به دست آوردند و خوب عمل 
کردند. درکل ما نتوانســتیم از موقعیت ها 
اســتفاده کنیم. به استقلال بابت بردی که 
کسب کرد تبریک می گویم. باید از بازیکنانم 
هم تشــکر کنم که فوق العاده تلاش کردند 
و نکات تاکتیکی را دقیق انجام دادند. آنها 
توانســتند موقعیت های زیادی ایجاد کنند 
که اگر از آنها استفاده می کردیم به پیروزی 

می رسیدیم اما متأسفانه باختیم.«

اسـتقلال 20 گـرفت

  خبرخبر

پرونده هفته دهم لیگ برتر امروز با برگزاری 7 دیدار بســته می  شود. در 
یکی از 4 مسابقه ای که به طور همزمان از ساعت 15 آغاز می  شود، تراکتور 
در ورزشگاه شهید سردار سلیمانی تبریز میزبان نفت مسجدسلیمان است. 
سرخپوشان تبریزی 3 هفته است که با زوانمیر سولدو سرمربی کروات شان 
به پیروزی نرسیده اند و در این بین 2 شکست متوالی داشته اند که باعث شده 
آنها با 8 امتیاز در رده دوازدهم قرار بگیرند. در ســمت مقابل شاگردان فراز 
کمالوند هم 6 هفته اســت که طعم برد را نچشیده اند و با 7 امتیاز یک رده 
پایین تر از تراکتور روی پله سیزدهم ایستاده اند. نکته جالب اینکه در ترکیب 
مسجدسلیمانی ها، جاسم کرار هافبک عراقی حضور دارد که هفته پیش به 
ذوب آهن گل زد و همانند سرمربی این تیم سابقه حضور در تراکتور را دارد. 
ذوب آهن و هوادار برگزار کننده دیگر دیدار این ساعت هستند که در ورزشگاه 
فولادشهر به مصاف هم می  روند. شاگردان مهدی تارتار 4 هفته است که به 
پیروزی نرسیده اند و با 11 امتیاز نهم هستند اما در سمت مقابل شاگردان 
رضا عنایتی که هفته گذشته دست به کاری بزرگ زدند و پرسپولیس را با 
تســاوی 2-2 متوقف کردند، با 6 امتیاز در رده چهاردهم قرار دارند. گفتنی 
اســت هوادار هم 5 هفته اســت که طعم برد را نچشیده است. فجرسپاسی 
هم در ورزشگاه حافظیه شیراز که چمن آن وضعیت بسیار نامناسبی دارد و 
صدای دیگر تیم ها را در آورده، میزبان مس رفسنجان است. شاگردان علی 
اصغر کلانتری 4 هفته اســت که نبرده اند و با 9 امتیاز در رده یازدهم قرار 
دارند. در مقابل شــاگردان محمد ربیعی با کسب 4 برد متوالی 17 امتیازی 
هســتند و رده پنجم را از آن خود کرده اند. نســاجی هم در حالی میزبان 
آلومینیوم است که به دلیل آماده نبودن ورزشگاه وطنی قائمشهر، به اجبار 
در ورزشــگاه شهدای ساری پذیرای حریفانش است که چمن این ورزشگاه 
هم اصلًا شرایط مناسبی ندارد. شاگردان ساکت الهامی با 10 امتیاز در رده 
دهم هستند اما شاگردان رسول خطیبی که یکی از تیم های بدون شکست 
لیگ محســوب می  شوند، 19 امتیاز کسب کرده اند و با قرار گرفتن در رتبه 

چهارم در قامت یک مدعی ظاهر شده اند.

 پرسپولیس هم پیکان را می  برد؟
در یکی از بازی های حساس امروز، پیکان و پرسپولیس از ساعت 16 در 
ورزشگاه شهید دستگردی تهران به مصاف هم می  روند. خودروسازان در بازی 
قبل خود در همین اســتادیوم 3-0 مغلوب استقلال شدند تا برای پنجمین 
هفته پیاپی بدون برد باقی بمانند و سومین شکست شان را هم متحمل شوند. 
نتایجی که باعث شده شاگردان مجتبی حسینی با 12 امتیاز در رده هشتم 
قرار بگیرند. سرمربی پیکان که در لیگ دوازدهم دستیار یحیی گل محمدی 
در پرسپولیس بود، حالا در شرایطی باید مقابل همکار سابقش قرار بگیرد که 
سرخپوشان پایتخت بشدت به پیروزی در این مسابقه نیاز دارند تا از کورس 
مدعیان جا نمانند. پرســپولیس با تساوی مقابل هوادار، برای دومین هفته 
پیاپی دستش از کسب 3 امتیاز کوتاه ماند و با 16 امتیاز به رده ششم جدول 
سقوط کرد و حالا راهی جز تحمیل شکست به پیکان برای بازگشت به جمع 
مدعیان ندارد. این در حالی است که پرسپولیس در این بازی، مهدی ترابی 

ستاره اش را که در بازی با هوادار دچار مصدومیت شد، در اختیار ندارد و باید 
بازی بدون او را هم تجربه کند. البته احســان پهلوان، دیگر هافبک مصدوم 
این تیم و بوژیدار رادوشوویچ که به علت اختلافات مالی ایران را ترک کرده 
هم در این مســابقه غایب هستند و در این شرایط باید دید بازیکنانی چون 
حامد لک، عیســی آل کثیر و مهدی عبدی چه عملکردی خواهند داشت. 
نکته مهم اینکه پرسپولیســی ها هم مثل خیلی از تیم های دیگر بشدت از 
اشتباهات داوری ها شاکی هستند و باید دید سیدرضا مهدوی و کمک هایش 
در این دیدار چه قضاوتی خواهند داشت. پیکان و پرسپولیس تاکنون 32 بار 
در لیگ برتر با هم بازی کرده اند که 23 برد سهم سرخپوشان و 5 برد سهم 
خودروسازان بوده و 4 بازی شان هم مساوی شده است. در تقابل های دو تیم، 
پرسپولیســی ها 58 و پیکانی ها 27 گل به ثمر رسانده اند. آخرین تقابل دو 
تیم در هفته سی ام فصل گذشته رقم خورد که پرسپولیس 2-0 به پیروزی 

رسید و در پایان آن بازی هم جام قهرمانی لیگ بیستم را بالای سر برد.

 قلعه نویی به نکونام رسید
شاگردان علیرضا منصوریان که 5 هفته است طعم پیروزی را نچشیده اند، 
از ســاعت 16 در ورزشگاه تختی آبادان میزبان شهرخودرو هستند. صنعت 
نفت با 6 امتیاز در رده پانزدهم اســت و اصلًا اوضاع خوبی ندارد. در مقابل، 
مشهدی ها تنها تیم بدون برد لیگ هستند و با 2 امتیاز در قعر جدول )رده 
شــانزدهم( جا خوش کرده اند. شکست 2-1 هفته گذشته شهرخودرو برابر 
گل گهر باعث برکناری اکبر میثاقیان از ســمت سرمربیگری این تیم شد و 
آنها امروز با هدایت داوود سیدعباسی به مصاف نفت خواهند رفت. در آخرین 
بازی این هفته هم گل گهر از ساعت 17 در ورزشگاه شهید سردار سلیمانی 
سیرجان با فولاد دیدار می  کند. مصافی میان تیم بدون باخت امیر قلعه نویی 
که با 19 امتیاز در 2 هفته گذشــته صدرنشــین بود  با تیم جواد نکونام که 
3 مســاوی پیاپی داشته و با 13 امتیاز هفتم است. در این میان تقابل قلعه 

سرخ ها درصدد بازگشت به کورس

قهرمــانی از دو کشور!

 هواداران می خواهند عدالت برای همه تیم ها رعایت شود
مجتبی حسینی سرمربی پیکان دیروز به دلیل شرایط نامناسب جسمانی در نشست 
خبری پیش از بازی با پرسپولیس حضور پیدا نکرد ولی یحیی گل محمدی به سؤالات 
خبرنگاران پاسخ داد. سرمربی پرسپولیس گفت: »این 3 امتیاز برای ما مهم است و 
باید جسورانه و با جنگندگی زیاد آن را کسب کنیم. باید قدر موقعیت هایمان را بدانیم 
تا مثل بازی قبل 2 امتیاز مهم از دست ندهیم. البته اشتباهات داوری هم دخیل بود 
و این موضوع در حال سریالی شدن است و طاقت ما هم حدی دارد. نمی دانم چرا 
ســخندان )رئیس دپارتمان داوری( گل تیم هوادار را سالم دانست زیرا هم بازیکن 
حریف گفت که توپ به دستش خورده و هم تصاویر این موضوع را تأیید می کند.« 
گل محمدی افزود:»اشتباهات برای پرسپولیس زیاد شده و جای نگرانی دارد. باید 
یکجا این اشتباهات تمام شود تا هیچ تیمی دغدغه داوری نداشته باشد.هواداران به 
این تیم علاقه مندند و عاشقانه آن را دوست دارند. آنها نگرانی خاص خود را دارند و 
این اتفاقات مختص پرسپولیس است. امیدوارم خواسته آنها برآورده شود زیرا خواسته 

زیادی ندارند. هواداران می خواهند عدالت برای همه تیم ها رعایت شود.«

 قلعه نویی: نمی خواهند یک قطب در فوتبال به وجود بیاید
امیر قلعه نویی، سرمربی تیم گل گهر در نشست خبری پیش از بازی مقابل فولاد 
اظهارداشــت:»با تیمی بازی داریم که بســیار سختکوش، جنگنده و دونده است و 
مسائل تکنیکی را خیلی خوب رعایت می کند. از طرفی خوشحالم که یک شهرستان 
350 هزار نفری )سیرجان( به یکی از تیم های خوب تبدیل شده که همه نتایجش را 
دنبال می کنند و این نشان می دهد که ما راهمان را پیدا کرده ایم. البته در این مسیر 
به ما ســنگ می زنند و نمی خواهند یک قطب در فوتبال به وجود بیاید اما برای ما 
این سنگ زدن ها مهم نیست. تیم من به بلوغ تاکتیکی رسیده است.« جواد نکونام، 
ســرمربی فولاد خوزستان هم گفت:»از سالی که گل گهر به لیگ برتر صعود کرده، 
برنامه ریزی خوبی داشته و توانسته شرایطش را سال به سال بهتر کند. آنها با برنامه 
جلو آمده اند و با هزینه هایی که می کنند برای آینده باشگاه و استانشان برنامه های 
خوبی دارند. شرایط ما ایده آل نیست ولی از لحاظ تیمی اوضاع مان خوب است. سعی 

می کنیم مقابل گل گهر بهترین عملکرد را داشته باشیم.«

 سولدو: عزم ما برای کسب نتیجه جزم است
سرمربی تراکتور با تأکید بر اینکه کار آماده سازی این تیم بخوبی انجام نشده از 
برنامه خود برای تقویت سرخپوشان تبریزی خبر داد. زوانیمیر سولدو در نشست 
خبری پیش از دیدار تیمش مقابل نفت مسجدســلیمان گفت: »رقیب بازیکنان 
خوبی دارد و تیمی منســجم به شــمار می رود. برای نفت مسجدسلیمان احترام 
قائلم اما آنالیز خوبی از حریف داشتیم. بازیکنانم انگیزه بالایی دارند و عزم ما برای 
ارائه بازی خوب همراه با کسب نتیجه  جزم است. او در ادامه اظهار داشت: »خودم 
باهوش هستم و بازیکنان نیز می دانند که آمادگی بدنی کاملی ندارند. با توجه به 
فشــردگی مسابقات، زمان مناسبی برای رفع این مسئله ایجاد نمی شود. امیدوارم 
در وقفه ایجاد شــده در میان مســابقات، این کار را انجام دهم و تیم را به جایی 
برســانم که می خواهم. ما به فکر تقویت تیم و جذب چند بازیکن هم هســتیم.« 
فراز کمالوند سرمربی نفت مسجدسیلمان هم در نشست خبری گفت: »3 امتیاز 
دیدار با تراکتور مثل دیگر بازی هاست و هیچ حساسیتی برای من ندارد. از بچه ها 
فوق العاده راضی هستم چون هفته به هفته بهتر و زیباتر بازی می کنند. در ضمن 
از تراکتور شناخت خوبی داریم و بازی های اخیر این تیم را دیدیم. سرمربی کروات 
تغییرات مثبتی در تراکتور ایجاد کرده ولی آنها هم مثل ما مشکلاتی دارند و سعی 

می کنیم با استفاده از نقاط ضعف  این تیم به نتیجه دلخواه برسیم.«

 دهدار به مدال نرسید، رکورد سهراب مرادی شکست
دیروز در جریان برگزاری رقابت های وزنه برداری قهرمانی جهان در تاشکند، رضا 
دهدار نماینده کشورمان در دسته 96 کیلوگرم به مصاف حریفان خود رفت. دهدار 
در یک ضرب رکورد 172 کیلو را به نام خود ثبت کرد و هفتم شد اما پاردس مونتانو 
از کلمبیا رکورد جهان را با مهار وزنه 187 کیلوگرمی شکســت. این رکورد پیش 
از این با 186 کیلوگرم در اختیار ســهراب مرادی بود. در دوضرب دهدار توانست 
در حرکت اول 207 کیلوگرم را بالای سر ببرد، اما تلاش وی برای حرکت دوم و 
سوم ناکام ماند. در مجموع دهدار رکورد 379 کیلوگرم را ثبت کرد و ششم شد. 

نمایندگان کلمبیا، قطر و ونزوئلا اول تا سوم شدند.

شــاید برای فوتبالی ها که رشته مورد علاقه شان را جذاب ترین ورزش 
دنیا می دانند رمونتادا، کامبک یا همان بازگشت های هیجان انگیز یکی از 
مهم ترین نقاط قوت باشــد که همیشه از آن به عنوان عامل متمایز کننده 
فوتبال نام می برند. رمونتادا بارســلونا مقابل پاری سن ژرمن یکی از جذاب 
ترین بازی های ســال های اخیر بوده اما در روزهای گذشــته اتفاق هیجان 
انگیزی خارج از مستطیل سبز و در پیست ابوظبی رخ داد؛ جایی که مکس 
ورستپن با سبقت دقیقه نودی از قهرمانی 7 سال اخیر جهان برای نخستین 

بار فاتح فرمول یک دنیا شد.
مکس امیلیان ورستپن 24 ساله زاده هاسلت بلژیک است. او در خانواده 
آشــنا به فرمول یک متولد شد. جوس ورســتپن پدر امیلیان راننده فرمول 

یک هلند بود و مادرش سوفی کمپن در کارتینگ بلژیک فعالیت داشت.
آنتونی از بســتگان مادری مکس نیز که قهرمانی سری مسابقات اروپا را 

داشت در حال حاضر مدیر تیم کاراسپورت است.
مادر مکس به خاطر همســرش از دنیای کارتینگ کنار رفت تا همراه او 
در فرمول یک باشد. همین علاقه خانوادگی باعث شد مکس از چهار سالگی 

کارش را در این حرفه آغاز کند.
مکس که متولد بلژیک است به خاطر پدرش که رابطه نزدیک تری با او 
دارد تصمیــم گرفت گواهینامه هلندی بگیرد. او در مصاحبه ای اعلام کرده 
بود که شــب ها به بلژیک می رود و می خوابد و روزها به هلند می آید تا 

در کنار دوستانش باشد!

مسابقه تاریخی در خاک امارات
لوئیس همیلتون بریتانیایی و مکس ورستپن هلندی )بلژیکی تبار( برای 
قهرمانــی فرمول یک 2021 جهان به رقابت بــا هم پرداختند. این نزدیک 
ترین مســابقه تاریخ فرمول یک محسوب می شــد که قهرمانی فصل یا به 
همیلتون و مرسدس می رسید یا ورستپن و ردبول. بعد از سال 1974 این 
برای نخســتین بار بود که دو راننده با امتیاز مســاوی برای کسب قهرمانی 

پای به پیست می گذارند.
هردو با امتیاز مشابه پای به رقابت گذاشتند اما تعداد برتری های ورستپن 
بیشتر بود و اگر هیچ  کدام به خط پایان نمی رسیدند او می توانست قهرمان 
شــود. به همین دلیل قبل از مســابقه عده ای معتقد بودند که ردبول حتما 

در اندیشه یک تصادف ساختگی خواهد بود!
در حالی که تا دور پایانی همیلتون فاتح مسابقات بود و می توانست برای 
هشــتمین بار قهرمانی اش در جهان را جشن بگیرد همه چیز عوض شد و 
حکومت 7 ســاله مرســدس بر فرمول یک به پایان رسید و رکورد شوماخر 

هم شکسته نشد.

در حالی که همیلتون فاصله زیادی تا هشــتمین قهرمانی نداشت به یک 
باره مکس ســبقت گرفت و دور پایانی با پیشتازی راننده هلندی ردبول به 
پایان رسید و او قهرمان جهان شد. نکته جالب توجه این است که قهرمانی 
مکس به شــکلی تاریخی به دســت آمد. همیلتون 12 ثانیه از مکس پیش 
بود اما تصادف لطیفی ســبب شد که ماشین امنیتی وارد شود و از دور 53 
تا ابتدای 58 در پیســت ماند و تمــام برتری لوئیس به خاطر توقف و صف 
کشیدن ماشین ها پشت سرهم از بین رفت! در شروع نیز مکس به یک باره 

سبقت گرفت و همه چیز برای لوئیس تبدیل به تراژدی شد.
ضمن اینکه همیلتون به خاطر برتری ای که داشــت لاســتیک هایش را 
عوض نکرد اما مکس این کار را انجام داده بود و لاستیک های نرم ورستپن 
در دور آخر به او کمک کرد و خط پایان را با قهرمانی پشــت سرگذاشــت. 

البته شخص همیلتون درخواست تعویض داد اما مرسدس آن را رد کرد.

شکایت مرسدس به فدراسیون جهانی
مرسدس بعد از پایان مسابقه براساس قوانین 48.12 و 48.8 دو اعتراض 
را به فدراســیون جهانی ارائه داد. 1- سبقت گرفتن مکس از لوئیس هنگام 

خروج سیفتی کار. 2- عدم مجوز به همه ماشین ها برای آن لپ کردن.
اما این شکایت ها به جایی نرسید و قهرمانی ورستپن تایید شد.

آیا قانون به نفع ورستپن تصمیم گرفت؟
بســیاری معتقد بودند که چرخیدن نیکولاس لطیفی پشت ساختگی 
و در جهــت کمــک به قهرمانــی همیلتون بوده اما بعضــی از تحلیل ها 
تصمیم مســئولان فرمول یــک را تایید می کنند کــه تصادف جزئی از 

فرمول یک است.
لطیفی در خروجی پیچ 14 نشســته بود و به خاطر آسیبی که به خودرو 

او وارد شــده بود چیزی جز ماشین ایمنی نمی توانست پیست را پاکسازی 
کند. ضمن اینکه آتش سوزی کوچکی هم در ماشین او ایجاد شده بود.

تصمیم پرچم قرمز پیش از این هم اجرا شده بود جایی که در آذربایجان 
خودروی ورستپن دچار نقص لاستیک شد و در مدت زمانی که برای پاکسازی 
صرف شد رانندگان و تیم ها اجازه تعویض لاستیک و تعمیرات را پیدا کردند 

چرا که بدون انجام این کار اصلا شرایط برای ادامه مسابقه فراهم نبود.
در ابوظبی همیلتون به خاطر اینکه فاصله مناســبی برای پیت اســتاپ 

نداشت لاستیک هایش را عوض نکرد.
در یکــی از تحلیل هایی که نتیجه و اقدام ورســتپن را قانونی می داند 

آمده است:
مرسدس فکر می کرد که قهرمان شده چرا که بر اساس آیین نامه خودروها 
می توانستند از ماشین ایمنی سبقت بگیرند و به این ترتیب ماشین ایمنی 
در انتهای آن دور وارد می شد. )برای مثال در پایان دور آخر به این ترتیب 
فقط یک پیچ )برای ســبقت( باقی می ماند(اما تیم کنترل مسابقه تصمیم 
گرفت ماشــین ایمنی در همان لحظه بلافاصله وارد پیست شود، این گونه 
اطمینان حاصل شد که گرندپری یک دور کامل رقابتی دیگر خواهد داشت.

مقررات »سفتی کار« چیست؟
سفتی کار یا همان ماشین امنیتی در زمان حادثه در پییست وارد می شود 
تا محل را پاکسازی کند. زمانی که سفتی کار به پیست وارد می شود تمام 
راننده ها بدون تغییر رده پشــت هم صف می کشند؛ یعنی هیچ کسی حق 
سبقت گرفتن ندارد. اینکه برای مثال فاصله راننده اول با سوم ممکن است از 
یک کیلومتر به چند متر برسد اجتناب ناپذیر و به دلیل امنیت مسابقه است.

درگیری های لوئیس و مکس در فصل
همیلتون و ورستپن در طول فصل درگیری های زیادی داشتند و هرکدام 
به رعایت نکردن قوانین محکوم شده بودند و شاید اتفاقاتی که رخ داده بود 

به حساسیت مسابقه پایانی اضافه کرد.
در گرندپری جده عربســتان همیلتون به انتقاد از شیوه دفاع و رانندگی 
مرد هلندی پرداخت و حتی به او لقب دیوانه داد. در این مســابقه ورستپن 
بــه خاطر رانندگی خطرناک و چندین مورد دیگر با جریمه رو به رو شــد. 
البته زمان پس دادن رتبه در جده همیلتون با ورســتپن برخورد داشــت و 
ادعا کرد که خبر نداشــته که او برای این اقدام ســرعتش را کم کرده است. 
همیلتون در پایان این مسابقه گفت: تعداد کمی هستند که این گونه فراتر 
از حد معمول رانندگی می کنند.برای این افراد قوانین اعمال نمی شــود یا 

اینکه آن ها به قوانین فکر نمی کنند.
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پیامبر اکرم )ص( :

دانش بجویید...؛ چرا 
که نشانه های )وسیله 
شناخت( حلال و حرام 
است، و چراغ راه نمای 
راه های بهشت، و همدم 
بی کسی، و یار غربت و 
تنهایی، و هم سخن در 
خلوت.
الأمالي للطوسي : ص 4۸۸ ح 10۶9

ایران کانون ترانزیت ترافیک اینترنت در منطقهایران کانون ترانزیت ترافیک اینترنت در منطقه
یکی از خواســته های وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات از اعضای جدید 
هیأت مدیره شرکت ارتباطات زیرساخت،تبدیل شدن کشور به هاب منطقه 
در انتقال )ترانزیت( ترافیک اینترنت )دیتا( اســت. اما برای اینکه کشور ما 
در زمینه ترافیک اینترنت به هاب منطقه تبدیل شــود، چه اقدام هایی باید 
صورت بگیرد و اینکه چه موانعی بر سر راه عملیاتی شدن این خواسته وجود 

دارد؟ کارشناسان حوزه اینترنت به این سؤالات »ایران« پاسخ می دهند.
نیاز به عزم جدی

داوود زارعیان معاون امور مشــترکین شرکت مخابرات ایران اعتقاد دارد 
کشور قابلیت تبدیل شدن به هاب منطقه در زمینه ترافیک اینترنت را دارد، 
چرا که کشور ما جزو کشورهای بزرگ و قوی منطقه بوده و میزان مصرف 

اینترنت در کشور ما رو به رشد است.
زارعیان با بیان اینکه ســرمایه گذاری در توســعه زیرساخت ها و موضوع 
ترافیک در حال افزایش است، به »ایران« گفت: از آنجایی که توسعه شبکه 
ملی اطلاعات به صورت جدی در دستور کار دولت قرار دارد بنابراین می توانیم 

به هاب منطقه در ترافیک اینترنت تبدیل شویم.
وی با اشاره به اینکه برای هاب منطقه شدن انتقال ترافیک اینترنت موانع 
جدی وجود دارد، افزود: نبود سرمایه گذاری کافی در سال های گذشته، وجود 
قوانین دســت و پاگیر، آزاد نشدن پهنای باند و وجود انحصار اینترنت )که 
در دست خود شرکت ارتباطات زیرساخت است( از جمله موانع پیش روی 

عملی شدن این خواسته است.
این کارشــناس ارتباطات وجود رقبا در منطقه را از دیگر موانع پیش رو 
عنوان کرد و گفت: کشــورهای منطقه بخصــوص ترکیه در زمینه ترافیک 
اینترنت ســرمایه گذاری های زیادی انجام داده اند. از سوی دیگر کشورهای 
امارات و قطر نیز در حال ســرمایه گذاری ســنگینی در این حوزه هستند، 
بنابراین با وجود داشتن پتانسیل باید این مانع با سرعت حل شود تا بتوان 

به هاب منطقه ترافیک اینترنت تبدیل شد.
به اعتقاد این کارشــناس نبود توجه دولت های قبل به شرکت ها و بویژه 
اپراتورهای بخش خصوصــی و نبود تولید محتوا از جمله موانع دیگر برای 

تبدیل شدن به هاب منطقه در ترافیک اینترنت است.
زارعیان با تأکید بر اینکه با وجود امکانات بســیار خوب و نقاط قوت در 
کشــور امکان عملیاتی شدن این خواســته وجود دارد، گفت: برای تحقق 
خواسته وزیر ارتباطات باید شرکت ارتباطات زیرساخت چند اقدام اساسی 
انجام دهد که یکی از آنها ســرمایه گذاری مناســب در این حوزه اســت. از 
ســوی دیگر باید شرکت ارتباطات زیرساخت برنامه کلان و معماری شبکه 
را به صورت علمی و کارشناسانه با نظر خواهی از کارشناسان و شرکت های 

بخش خصوصی تهیه کند.
وی افــزود: مهمتر اینکه باید موضوع آزاد ســازی واردات پهنای باند در 
کشور با جدیت دنبال شود و برای توسعه استفاده از ظرفیت های داخلی در 
تولید تجهیزات تلاش کند و امکان تولید ترافیک داخلی با ســرمایه گذاری 

در این زمینه را افزایش دهد.
به باور  وی شــرکت ارتباطات زیرســاخت باید دست از خرده فروشی و 
کارهای تصدیگری برداشــته و برای توسعه شبکه اصلی و زیرساخت و مادر 
تلاش کند و در این راستا همکاری با شرکت های خصوصی بویژه اپراتور ها 
را فرامــوش نکند و با اســتفاده از فناوری های روز در زیرســاخت ها بتواند 

خواسته وزیر را محقق کند.
به اعتقاد این کارشناس با توجه به استعدادهایی که در کشور وجود دارد و  
فرایند رو به رشد تولید محتوا در کشور، تحقق این خواسته دور از دسترس 
نیســت و این امکان وجود دارد که کشور را به هاب منطقه ای تبدیل کنیم 
و اما به هر حال هیچ کاری با حرف محقق نمی شود و باید سرمایه گذاری و 

عزم جدی در این زمینه وجود داشته باشد.
موقعیت ژئوپلیتیکـی عالی

محمدرضا کریمی کارشناس اینترنت نیز معتقد است کشور ما موقعیت 
جغرافیایی بسیار خوبی برای ترانزیت ترافیک اینترنت دارد.

کریمــی به »ایران« گفت: بخش جنوبی کشــور با کابل های بین المللی 
بســیاری ارتباط داشــته و از طریق همسایه های شمالی نیز مسیر مناسبی 

تا اروپا دارد و می تواند پل مناسبی بین کشورهای شرق آسیا برای گذر به 
اروپا و جایگزین مناســبی برای کشورهای حاشیه خلیج فارس برای مسیر 

کانال سوئز باشد.
وی با بیان اینکه برای هاب منطقه شدن باید استراتژی مشخصی وجود 
داشته باشد و عملیات نیز در راستای راهبردها تعیین شود، افزود: متأسفانه 
در حال حاضر فاصله فاحشی در اهداف و عملکردها وجود دارد و اصلی ترین 
مشــکل ترانزیت بحث قیمت ها و تعرفه های بسیار بالا برای انتقال ترافیک 
اینترنت از مســیر ایران اســت. به عنوان مثال هزینه انتقال از مرز ایران تا 
فرانکفورت با یک عدد تعرفه انتقالی به مراتب کمتر از عبور از کشور ماست 
و عملًا این قیمت های گزاف کشــور ما را با وجود مزیت های فنی از چرخه 

رقابت حذف می کند.
این کارشناس اینترنت در ادامه تأکید کرد: قیمت های بالای ترانزیت کشور 
ما  باعث شده تا کشورها به فکر مسیرهای جایگزین باشند و حتی پروژه هایی 
برای جایگزینی مسیر ایران در دریای خزر و کشورهای شرق ایران شکل گرفته 
و عملاً فرصت زیادی برای تثبیت نقش ایران در ترانزیت منطقه باقی نمانده است.

به گفته کریمی نبود تعرفه مصوب و شــفاف برای ترانزیت باعث شــده تا 
کمیته ای برای قیمت گذاری تشــکیل شود و این کمیته مورد به مورد قیمت 

درخواست هر لینک ترانزیت را بررسی و اعلام کند.
وی افزود: فلسفه تشکیل این کمیته در سال های پیش برای کاهش تعرفه ها 
برای ترانزیت، با توجه به گران بودن قیمت های انتقال مصوب یا گران شــدن 
نرخ دلار و... بود تا ترانزیت از مسیر ایران بدرستی شکل بگیرد ولی عملکرد این 
کمیته دقیقاً برعکس و در جهت گران کردن لینک های انتقال نسبت به تعرفه 

مصوب انتقال کشور تبدیل شده است.
بــه  گفته این کارشــــناس اینترنــت قیمت ها اقتصادی و قابل رقابت 
نیست و با این مشکلات عملًا نتوانستیم حجم قابل توجهی از انتقال اینترنت 

را به دست بیاوریم.
کریمــی در ادامه با اشــاره به اینکه پاســخ به اپراتورهــای بین المللی 
درخواســت کننده ترانزیت باید حداکثر ظرف چند روز صورت گیرد، گفت: 
اپراتورهای بین المللی گاهی ماه ها در انتظار تشکیل کمیته و تصمیم گیری 
اعضــا باقی می مانند که در اکثر موارد به عدم تمایل ایران به پاســخگویی 

تعبیر می شود و انصراف درخواست کنندگان را در پی دارد.
وی افزود: از ســوی دیگر کشورها معمولاً در بخش ترانزیت قراردادهای 
بلندمدت و 15 ساله ای را موسوم به IRU امضا کرده و ظرفیتی را خریداری 
می کنند که ما در بخش دولتی و زیرساخت چنین قراردادهایی را نداریم و 
صرفاً قراردادهای کوتاه مدت یک تا سه ساله مورد تأیید است که در عرف 
بین المللی مرسوم نیست. بنابراین کشورها روی خوشی به قراردادهای کوتاه 

مدت و قیمت های شارژ ماهیانه انتقال دیتا نشان نمی دهند.
به عقیده کریمی پروژه هایی که با هدف ترانزیت دیتا در کشــور تشکیل 
شده اند هم موفق عمل نکرده اند. به عنوان مثال ایجاد کریدورهای داخلی که 
از سوی مشارکت راه آهن و توانیر شکل گرفته و یا پروژه فیبر نوری زیردریایی 
پیشگامان که مرزهای جنوبی را به 22 کابل بین المللی دریایی متصل کرده 

است نشان دهنده اشکال در این پروسه است.
این کارشــناس ابراز امیدواری کرد کــه با تجدید نظر جدی در راهبردها 
شاهد سهم حداکثری کشور و استفاده از ظرفیت های بالقوه کشورمان باشیم 

و خواسته وزیر عملیاتی شود.

رئیس ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطــات رادیویی)رگولاتوری( گفت: 
چندســالی است در سرویس های مربوط به ICT افزایش تعرفه انجام نشده و 
باوجود توسعه مطلوب موبایل در کشور، چون قدرت سرمایه گذاری اپراتورها 

پایین آمده، کیفیت خدمات تحت تأثیر قرار گرفته اســت.
 صادق عباســی شاهکوه در نشســت با اعضای هیأت مدیره سازمان نظام 
صنفی رایانه ای اســتان تهران و در پاسخ به درخواست کمیسیون اینترنت و 
انتقــال داده مبنی بر افزایش تعرفه خدمات این حوزه، گفت: در چند ســال 
اخیر در سرویس های مربوط به حوزه ICT افزایش تعرفه انجام نشده است و 
با ادامه این روند، ارائه خدمات باکیفیت ممکن نیســت. وی با اشاره به عدم 
ســرمایه گذاری جدی در حوزه ارتباطات ثابت در سال های اخیر تصریح کرد: 
سیاســت وزیر ارتباطات در دولت جدید توســعه 20 میلیون پورت اینترنت 
پرســرعت مبتنی بر فیبر نوری است که برای عملیاتی کردن آن، باید نیازها 
را شناسایی و مشکلات و موانع پیش رو را احصا کرد. رئیس رگولاتوری افزود: 
یکی از موانع توســعه ارتباطات ثابت، هزینه های بالای اســتفاده از امکانات 
شــهرداری ها و وزارت نیرو در موضوع توسعه شبکه و ارائه خدمات است که 
تلاش می کنیم در کمیســیون تنظیم مقررات ارتباطات، متناسب با زنجیره 

خدمات، تعرفه را بررسی و تصویب کنیم. وی درباره درخواست همکاری نظام 
صنفی در تدوین و اصــلاح آیین نامه تأیید نمونه تجهیزات حوزه فاوا گفت: 
پیش نویس این آیین نامه با اســتفاده از نظرات فعالان این حوزه تدوین شده 
و آماده طرح در کمیســیون تنظیم مقررات اســت و اگر نظام صنفی، نظری 
درباره چهارچوب تدوین شــده و نحوه ارائه خدمات به شکل مطلوب تر داشته 

باشد از آن استقبال می کنیم.

ارائه خدمات کیفی در گرو تغییر تعرفه است
!!ببینید بالاخره امیکرون هم به ایران رسیدببینید بالاخره امیکرون هم به ایران رسید

شبکه اجتماعی 
پونیشیر آغاز به کار کرد

فناوریفناوری

معین شــبان طرقبه، مدیرعامل شــبکه اجتماعی پونیشیر درخصوص 
ضرورت هــا و دلایــل راه اندازی این وب ســایت گفت: »در حوزه ســرویس 
میکروبلاگینگ فارســی کمبود وجود دارد و امیــدوارم با همکاری مجلس 
شورای اسلامی و دولت، فرایند ادامه فعالیت این شبکه اجتماعی بهبود یابد.«

وی درزمینه امکانات و خدمات این شبکه اجتماعی و آینده آن افزود: »این 
شبکه اجتماعی که سرویس میکروبلاگینگ را به کاربران ایرانی و فارسی زبان 
ارائه می دهد قصد دارد در آینده فعالیت خود را توسعه داده و به صورت بین 

الملل فعالیت نماید.«
گفتنی است معین شــبان طرقبه، به مناسبت شروع فعالیت این شبکه 
اجتماعــی از تمامــی کاربران ایرانــی دعوت به عضویــت از طریق آدرس 

ponishare.ir کرده است.
 آنطور که در وب ســایت این شــبکه اجتماعی درج شده پونیشیر بعد از 
چند ماه فعالیت آزمایشی موفق به جذب بیش از 1456 کاربر و 181 کسب 

شده است.

قوانین عضویت در این شبکه اجتماعی به شرح زیر است:
1- کابران پونیشیر باید دارای حداقل 18 سال سن باشند.

2- کاربران پونیشیر حق انتشار تصاویر و نظرات غیر اخلاقی و غیر قانونی 
را ندارند.

3- کاربران پونیشــیر به هیچ وجه نباید تصویر، نظر تبلیغاتی و اسپم در 
صفحه شخصی خود و یا سایر صفحات انتشار دهند.

4- کاربران پونیشیر نباید پونیش و یا تصاویر دیگران را به نام خود انتشار 
دهند. همچنین قانون کپی رایت باید توسط تمام کاربران این شبکه رعایت 

شود.
5- کاربران پونیشــیر نباید پونیش ها و یا نظراتی که جنبه تهدید و آزار 
دارند، انتشار دهند. همچنین پونیش ها و نظراتی فرد نباید شامل خودکشی 

یا ترغیب فرد به استفاده از مواد مخدر و روان گردان شود.
6- در صورتی که اطلاعات حساب کاربری فرد کامل نباشد، پونیشیر به 

حساب کاربری او به عنوان ربات نگاه می کند.

وزیــر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات با بیان اینکه تنها راه نجات کشــور 
استفاده از فناوری اطلاعات است، گفت: ما به هیچ وجه به دنبال مسدودسازی 
و محدودیت فضای مجازی نیستیم و نگاه های تنگ نظرانه به این حوزه نداریم.

 عیسی زارع پور
درجشــنواره پژوهش و فناوری که در دانشگاه علم و صنعت ایران برگزار 
شد، درباره برنامه چهار سال آینده وزارت ارتباطات گفت: یکی از اصلی ترین 
برنامه های ما رشد صنعت فضایی کشور است و شاهد اتفاقات خوبی در آینده 
خواهیم بود. وی با بیان اینکه رویکرد دولت ســیزدهم استفاده حداکثری از 

فناوری اســت، تأکید کرد: ما ظرفیت های زیادی در حوزه فناوری داریم و با 
حضور جوانان می توانیم آن را افزایش دهیم.

وزیــر ارتباطات تصریــح کرد: قبل از اینکه وارد وزارت ارتباطات شــوم، 
نســبت به بســیاری از مسائل انتقاد داشــتم اما زمانی که وارد شدم، دیدم 
واقعاً فرد قبلی که جای من نشســته بود، به بهترین شــکل ممکن برخی از 
موضوعات را مدیریت کرده اســت. شــاید اگر من در آن وضعیت زمانی قرار 
داشــتم می توانستم 20درصد تصمیم بهتری بگیرم. موضوعات پژوهشی نیز 
به همین صورت است و پژوهشی برای مملکت گره گشاست که به دنبال خود 

خلق ثروت، فناوری و اشــتغال داشته باشد و نیاز روز مملکت را رفع کند.
عضو کابینه ســیزدهم، راهبرد اصلی وزارتخانه را شــبکه ملی اطلاعات 
عنوان کرد و افزود: این شــبکه دارای دو بال اصلی است؛ یکی ایجاد شبکه 
پرســرعت مبتنی بر فیبرنوری در همه کشور اســت که فیبر نوری را تا در 
خانــه های مردم ببریم که تحقق این هــدف، نیاز به عزم ملی دارد. در این 
بخش ما برای بومی ســازی تجهیزات، دســت یاری به ســمت دانشگاه ها و 
شــرکت های دانش بنیان دراز می کنیم. وزیر ارتباطات افزود: بال دیگر شبکه 
ملی اطلاعات، »خدمات« اســت و در نظر داریم در 3 حوزه، خدماتی برای 
مــردم فراهم کنیم. مورد اول تحقق پنجــره ملی خدمات دولت الکترونیک 
اســت تا تمام خدمات الکترونیک دولت با یک بار احراز هویت در دســترس 

مردم قرار بگیرد.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات: رشد صنعت فضایی اصلی ترین برنامه ما است

شرکت اپل به روزرسانی مهم IOS15.2 را منتشر کرد که شامل قابلیت 
جدیدی به نام میراث دیجیتالی )Digital Legacy( اســت. این تغییر به 

کاربــران اجازه می دهد افراد خاصی را انتخــاب کنند که می توانند پس از 
مرگ آنها، به حســاب اپل شان دسترسی پیدا کنند. 

تاکنون دسترســی به حساب اپل عضو خانواده یا یک دوست درگذشته، 
برای عزیزانشان بسیار دشوار بود.

 بازمانــدگان شــخص بدون کد ورود تلفن یا اطلاعــات آی کلود، برای 
دسترســی به اطلاعــات دیجیتالی فرد متوفی، گاه مجبور می شــدند حکم 

دادگاه دریافت کنند.
 ایــن دسترســی می تواند برای ایــن بازماندگان که به شــماره  تلفن، 
ایمیــل ، رمز عبور، یادداشــت ها و اطلاعات دیگر فــرد متوفی نیاز دارند، 
مفید باشــد. مخاطبان انتخاب شــده می توانند پس از درگذشت کاربر، به 
اطلاعات ذخیره شــده وی در آی کلود مانند تصاویر و اســناد دسترسی 
پیــدا کنند البته باید کلید دسترســی ویژه و یک نســخه از گواهی فوت 

باشند. را داشته  وی 

کاربران آیفون دارای وارث دیجیتالی می شوند

با وجود این در 11 آبان ماه سال 98 و با تغییرات مدیریتی شاهد وعده هایی 
برای تغییر وضعیت بودیم.  از آنجا که یاســر رضاخواه، مدیریت عامل وقت، با 
بیان اینکه با تکیه بر ایده ها و خلاقیت های نیروی انسانی کارآمد، راهکارهای 
برون رفت از فضای فعلی طراحی می شود و این اپراتور با سرعت به روزهای اوج 
خود باز می گردد، گفته بود: »سال آینده را با افزایش درآمد رایتل و رضایتمندی 
مشتری پیش خواهیم برد.« اکنون این قول ها و وعده ها عملیاتی شده و ورق 
برای این شرکت برگشته است، به گونه ای که ظرف یک سال، زیان انباشته به 
هزار  میلیارد تومان رسید و پیش بینی می شود با ادامه این وضعیت، تا ابتدای 
ســال آینده این زیان به صفر برسد. البته این روزها عمده ترین اخبار در مورد 
این اپراتور موضوع اشتراک گذاری زیرساخت ها با دو اپراتور دیگر تلفن همراه، 
پیشرفت چشمگیر این اپراتور و در نهایت ورود به بورس این شرکت است.  

رضاخواه با بیان این مطلب که به طور کلی باندهای فرکانســی مخصوصی 
ماننــد باندهای 900، 1600، ،1800 2100 و 2600 در اختیار اپراتورها قرار 

می گیرد و امروز هم باند 3500 مگا هرتز برای 5G در حال راه اندازی اســت، 
افزود: هر اپراتوری که بــرای گرفتن پروانه اقدام می کند، حجمی  از باندهای 
مختلــف را در اختیار می گیرد که اپراتور باید متناظر با این باندها، تجهیزات 
لازم را خریداری کرده و کســب و کار را شروع کند. بنابراین فرکانس محدود 

بوده و در اختیار سازمان تنظیم مقررات و وزارت ارتباطات است.
وی افزود: چنانچه کشــوری از فرکانس به درســتی استفاده نکند یا خالی 
بماند، بعد از مدتی با افزایش حجم ترافیک، ظرفیت های کشــور دچار مشکل 
می شود. در کشور هم  ابتدا ایرانسل و همراه اول فرکانس هایی را دریافت کردند  
و تجهیزات لازم را از شــرکت هایی مانند اریکســون، نوکیا، زیمنس و ... تهیه 
کردند، اما به دلیل اینکه شروع فعالیت اپراتور »رایتل« با دور اول تحریم های 
ظالمانه آمریکا همزمان شــد، در خرید تجهیزات دچار مشــکل شد. در واقع 
همراه اول و ایرانســل با همه وندورها کار می کردند اما رایتل فقط محدود به 
دو وندور چینی شــد. از طرفی افزایش قیمت دلار هم باعث شــد، سرمایه ها 
برای تامین زیرساخت پاسخگو نباشد. بنابراین توسعه مورد نظر اتفاق نیفتاد. 
به طور نمونه در حالی که همراه اول 30 هزار سایت مخابراتی و ایرانسل 17 
هزار نصب کرده، اما رایتل با توجه به شــرایط مذکور نتوانست 10هزار سایت 
برنامه ریزی شده خود را راه اندازی کند و فقط این میزان به 4 هزار واحد رسیده 
است. نکته حائز اهمیت این است که فرکانس و تجهیزات مکمل هم هستند. 
یعنی اگر فرکانس بیشــتری استفاده کنید، با تجهیزات کمتر می توانید همان 
میزان را مدیریت و کنترل کنید و چنانچه ریزفرکانس کمتری مصرف شــود، 
نیازمند تجهیزات بیشتر هستید. در این شرایط رایتل دو راهکار پیش رو داشت، 
یا استفاده نکرده و دارایی های کشور بدون استفاده بماند یا اینکه با اپراتورهای 
دیگر کشور تعامل کند تا با استفاده از ترکیب تجهیزات و فرکانس های بیشتر، 

ظرفیت ایجاد شده را در اختیار مشترکان رایتل قرار دهد.
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